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NAUK ZADNJIH 
VOLITEV

SKLIC AL GA JE M IN ISTE R  C AR LO  G IO V A N  AR D I

Prav p riču joča  kn jig a  jasn o  pokaže,
(la je  EU p ro je k t v razvo ju  in  da ga lahko  

ustrezno dojem am o samo v n jegovi razvo j
n i perspektivi. V tem razvo ju  m oram o  

tu d i m i p os ta ti a k t iv n i udeleženec 
in  soustvarjalec, če n a j se res poču tim o  
ko t n jen subjekt, ne samo ko t prosilec 

pred  vrati. Če hočemo b it i  soustvarjalec, 
p a  je  n a jp re j potrebno, da se seznanim o  
tako z  njeno sedanjo s truktu ro , p roblem i, 
s k a te r im i se srečuje, pa  tu d i z  ž rtvam i, 

k i j ih  terja  od nas in  k i  smo j ih  
p rip ra v lje n i sprejeti. S tega v id ika  
je  ta kn jig a  nepogrešljiv učbenik  

za razum evanje  evropske razsežnosti 
naših p o litič n ih  problemov, še posebej, 

ke r je  p r v i  take vrste p r i  nas.

DR. FRANCE BUČAR, NA POT NOVI KNJIGI 
DR. E GIDIJ A VRŠAJA

BENEŠKO MANJŠINSKO SREČANJE
Zadnje  upravne vo litve  v I ta l i j i  so, 

ra z u m ljiv o , n u d ile  ve liko  p ro s to ra  za  k o m e n ta r je  
strank in  javnega  mnenja. N ekateri so temu p r ip is a li 
pom en vsedržavne pre izkušn je  vo lilnega zbora, d ru g i 
pa so skušali vsemu d a ti le neko kra jevno  važnost. N aj 
bo tako  a li  drugače, so b ile  občinske oz. pokra jinske  
volitve p o  d rž a v i tu d i z a n im iv  pokaza te lj po litičnega  
zadržan ja  javnega  m nenja  oz. volivcev v d ržavi. Vse 
to velja v v e lik i m e ri tu d i za našo deželo.

R azum ljivo  je, da smo m i predvsem osredotočili svoje 
zan im an je  na naše problem e in  zadeve, za to  smo že v 
pre jšn jih  številkah obširno k o m e n tira li p rv i, še b o lj pa  
d ru g i krog  občinskih volitev. N a j za to  danes napišemo 
še neka j besed v zvezi s tem. Jasno p a  je, cla se bomo  
zlasti za u s ta v ili ob izredno p o z itiv n ih  iz id ih  v Gorici, 
k je r je  p riš lo  po  sko ra j desetletju vlade desnice do zgo
dovinskega preobrata , ko  je  sedaj zm agala  leva sredi
na, v ka te ri je  tu d i Slovenska skupnost. Prišlo je  tore j 
do rad ika lnega p reob ra ta !

Z m aga  d em o kra tičn e g a  b lo k a  v G o ric i je  to re j 
na jv idne jš i zn ak  spremembe in  novega p ris topa  k  vo
denju občine Gorica. Od p re j zatohle, zaprte  in  nacio
nalistične desničarske uprave je  sedaj p riš lo  do nove, 
odprte in  evropsko naravnane  občinske uprave.

O vsem tem smo se to re j že razpisali. Poglejm o da nes 
na nekatere aspekte nedavne vo lilne  kam pan je  oz. vo
liln ih  iz ido v  samih. Ti so seveda dobro znan i. Z las ti v 
G orici je  b il iz id  res p ra v i šok ( in  to v poz itivnem  smi- 
slu). Zm agala je  levosredinska dem okratična  naveza  
1,1 tako postavila  na g lavo dosedanje stanje. Z a k a j pa  

je  p riš lo  do tega ?
Seveda je  odgovor lahko  večstranski. Volivci so hote

l i  predvsem osnovno zam enjavo  v vodenju občinske  
uprave. S tem so h o te li z a v rn it i nekdanja  gesla in  reto
riko, k i j ih  je  Valentijevci uprava vih te la  ko t lastno ban
dero. Šlo je z a  p ra vo  in  občuteno p o litičn o  voljo po  spre
membi. Iz  za toh losti v svežino, iz  zap rtos ti v odprtost, 
Iz m onologa v dialog. Vse to je  v g lavnem  botrova lo  se
d a n ji za m en jav i večine na g o rišk i občini. In  vse to bo 
m ora l n o v i župan B ranca ti skupno s svojo ekipo ( v ka 
te ri bo m o ra l b it i  tu d i Slovenec) u resn ič iti!

Eden od n a jb o lj zah tevn ih  prob lem ovje , vsaj za nas, 
odločitev o izva ja n ju  zakonov 482 in  3 8 za zaščito. P ri n 
Je iz  leta 1999 za splošne m anjšine v državi, d rugi, iz  
leta 2001, pa  za slovensko m an jš ino  v I ta l i j i  posebej. 
Obojega se je  Valentijeva uprava bala ko t hud ič  žegna- 
ue vode. Sedaj pa  je  treba s tva ri vzeti resno v roke!

Pa Devin-Nabrežina? Letos smo im e li v tej pom em bni 
uarodnostno mešani obč in i več p o litičn ih  prem ikov, in  
t(J zlasti med Slovenci. Škoda, da je  ta nato zelo v idna  
vo lilna razcepljenost tam ka jšn jih  slovenskih dejavn ikov  
Pripomogla k  zm ag i desničarske koalicije. s t r a n  i 6

ANDREJ BRATUŽ

I V Benetkah je  b ilo  pre
teklo soboto in nedeljo manj
šinsko srečanje, ki ga je  skli- 

i cal m inister za stike z deže
lami G iovanardi (na sliki). 
Šlo je za večkrat poudarjeno 
neform alno srečanje, ki pa 
za to  ni b ilo  n ič m anj po 
membno, kar daje slutiti, da 
hoče vlada vendarle v pozi
tivnem smislu razm išljati o 
manjšinah v Italiji in da hoče 
s tem istočasno tudi ovredno
titi svoji manjšini v Sloveniji 
in na Elrvaškem. Sicer še ni 
razumeti, ali gre zaenkrat za 
tipanje, ali pa že za novo fazo 
v odnosih med vladnimi orga
ni in manjšinami. Kar zadeva 
slovensko manjšino, ki je v 
zadnjem letu dni bila pod
vržena raznim šokom, bo to 
gotovo povezano tudi s pari
tetnim  odborom, ki naj bi že 
na začetku pokazal, ali bo 
sposoben biti vodilni spod
bujevalec uresničevanja za
ščitnega zakona.

Srečanje v Benetkah je 
bilo, kot rečeno, neformalno, 
vendar očitno premišljeno in 
s potezami dolgoročnega na
črta. M inister ni vabil strank 
ter se je tako istočasno izo
gnil tistim, ki na en ali drug 
način vendarle  zastopa jo  
manjšino v parlam entu ali 
deželnem svetu, vendar ne 
spadajo v tabor vladne koali
cije. Formalno oporečno ali 
ne, vendar praktično. Sloven
sko manjšino je zastopala de

legacija krovnih organizacij, 
ki je orisala situacijo in upra
vičene zahteve in pričakova
nja Slovencev v Italiji, za ka
tere je zaščitni zakon še mr
tva črka. Za italijansko manj
šino v Istri sta bila prisotna 
poslanca, izvoljena v sloven
ski parlament in hrvaški sa
bor, ter predsednik krovne 
organizacije Unije Italijanov.

Iz njihovih posegov so bile 
razvidne zahteve po zagotav
ljanju najvišjih oblik zaščite, 
nekoliko manj poudarjeno pa 
je bilo dejstvo, da take pravi
ce vsaj formalno že uživajo. 
Poleg teh so bili v Benetkah 
zastopani Ladinci, Francozi iz 
Aoste ter Nemci iz Južne Ti
rolske, katere je zastopal sen. 
Brugger, ki nikoli ne skriva

svoje simpatije do Slovencev. 
Prvič so bili na takem zase
danju Hrvati, ki so se pred 
kratkim organizirali v federa
cijo nioližanskih Hrvatov ter 
skupin em igrantov iz Trsta, 
M ilana in Rima. Formalno 
vzeto, neprava manjšina, ven
dar vplivna, zato je pričako
vati, da se bo uveljavila. M i
nistrova poteza, da je na sre
čanje povabil tudi predstav
nike ezulov, je bila sprva ne
razumljiva, vendar se je izka
zala kot spretno dejanje, ka
terega namen je bil spraviti 
ljudi za isto mizo, da ublažijo 
stališča. In tako se je zgodi
lo, da je sen. Toth dejansko iz
razil sprejemljive poglede na 
manjšinsko vprašanje, ne da 
bi zaostroval tradicionalnih 
zahtev beguncev.

Pozitivno je tudi, da je bil 
na posvetu sp re je t do ku 
ment, ki med drugim ugotav
lja, da manjšine ne uživajo 
iste s topn je  zaščite in da 
ostajajo odprta številna vp
rašanja na raznih področjih, 
zato je prišla do izraza po
treba po višjem standardu 
zaščite. Udeleženci so se ob
vezali, da bodo nadaljevali s 
posveti in da bodo poglobili 
specifične teme tako, da bi 
prišli do modela, ki bi lahko 
bil vzorec in zgled tudi dru
gim stvarnostim. Prihodnje 
srečanje naj bi bilo jeseni na 
Južnem Tirolskem.

 ;_

K A N O N IZ A C IJ A  PATRA Pl J A IZ  PIETRELCINE

"SVETNIK VSEH LJUDI"
JURIJ PALJK

V nedeljo, 16. junija, seje na 
Trgu sv. Petra v Rimu in v nepo
sredni okolici zbralo toliko lju
di, kot se jih v večnem mestu 
že dolgo ni.

Sveti oče Janez Pavel II. je 
namreč v dve uri trajajočem 
bogoslužju znanega blažene
ga patra Pija proglasil za svet
nika, in to pred množico več 
kot tristo tisoč vernikov, pred
vsem pa privržencev znanega 
patra, ki je postal med verniki 
svet že v času življenja, sedaj 
pa je med tistimi svetniki se

danjega časa, za katere se res 
lahko reče, da so ljudski svet
niki, kar je tudi poudaril sveti 
oče v svoji pridigi, ki jo objav
ljamo v celoti na 4. strani.

Neznosna vročina, ki je bila 
med bogoslužjem, je bila sve
temu očetu povod, da je vse 
zbrane vernike nagovoril z ve
seljem in jih imenoval “ pogu
mne". Bogoslužje je v celoti 
prenašala italijanska državna 
televizija. Udeležilo se ga je, 
kot že rečeno, več kot tristo ti
soč vernikov, katerim so prire
ditelji razdelili 900 tisoč stek
lenic vode. Prav voda je bila

I Mar i ja  Kacin /  in te rv ju  
I P R IM . DR. G IA C IN T O  Z O IS

Metka Sini go i
TE R M IN A L N IM  B O L N IK O M  O  D U H O V N O S T I

I Jelka Cvelbar
I N IK A K O R  NE M O R E M  DRUGAČE
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izjemno pomembna, saj so 
množico dobesedno "zalivali" 
iz dvanajstih gasilskih cevi, vse
eno pa je bilo več kot 750 ljudi 
potrebnih zdravniške pomoči; 
to so nudili več kot štiristo ose
bam kar pod posebnimi šoto
ri, pet so jih tudi zadržali v bol
nišnici.

Verniki so prišli na srečanje 
s svetim očetom Janezom Pa
vlom II. in na proglasitev patra 
Pija za svetnika z vsega sveta, 
in sicer z več kot dva tisoč avto
busi, pripeljali pa so se tudi z 
desetimi posebnimi vlaki.
  STRAN 4

j  Jurij Paljk
[ EGIPIJ VRŠAJ: SLOVENIJA V EVROPSKI U N IJ I_____
| Ivan Žerja l

D R U G O  TR ŽA ŠK O  ŠKOFIJSKO ZBOROVANJE IN ...

N O V I

Mašniško posvečenje v Krminu
Prejšnjo nedeljo je b il posvečen 
p. Mario Picecb, edini letošnji 
novomašnik iz goriške nadškofije. 
Ogromno ljudi, tudi slovenskih 
prijateljev, mu je  priredilo lep praznik.

(stran S)
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VPRAŠANJE ZA JA M Č E N E G A  Z A S T O P N IŠ T V A

DESNOSREDINSKA 
VEČINA V ZAGATI

Pekoči poraz Doma svobo
ščin na občinskih volitvah v Go
rici in dejstvo, da so Levi demo
krati in Marjetica že zbrali kakih 
50 tisoč podpisov za razpis refe
renduma za odpravo deželnega 
volilnega zakona, sta imela za 
posledico, da so najvidnejši pre
dstavniki desnosredinske večine 
v Furlaniji-Julijski krajini začeli 
odkrito govoriti, daje treba spre
meniti pred kratkim odobreni 
deželni volilni zakon. Takega 
mnenja je celo sam predsednik 
deželne vlade Tondo, ki je v po
govoru za italijanski tržaški dne
vnik priznal, da je Dom svobo
ščin zagrešil hudo napako, ki jo 
je treba vsekakor popraviti, in 
sicer tako, da se v deželnem zbo
ru čimprej odobrijo novi volilni 
predpisi. Verjetno se bo težko iz
ogniti razpisu referenduma, ki 
ga je s svojimi podpisi zahteva
lo več kot po zakonu predvide
no število volilnih upravičencev. 
Referenduma ne bi bilo le v pri
meru, če bi deželni zbor sam iz
glasoval nove volilne predpise. 
To pa je nemogoče že zaradi sti

ske s časom, saj bodo deželne 
volitve že čez nekaj mesecev, 
vsekakor v prvi polovici prihod
njega leta.

Zakaj o tem pravzaprav 
pišemo? Tako ravnamo, ker se 
kot pripadniki slovenske naro
dnostne skupnosti nikakor ne 
moremo sprijazniti z dejstvom, 
da italijanska država naši naro
dnostni skupnosti še ni zajamči
la zastopništva v tako pomem
bnem zakonodajnem telesu, 
kot je deželni zbor Furlanije-Ju- 
lijske krajine. To je pravi pravcati 
škandal, saj vsi dobro vemo, da 
je bil deželi Furlaniji-Julijski 
krajini priznan poseben položaj 
prav zaradi prisotnosti sloven
ske narodne manjšine. Republi
ška ustava, ki je postala veljav
na 1. januarja leta 1948, med 
deželami s posebnim statutom 
našteva tudi Furlanijo-Julijski 
krajino. Res je sicer, da je bil 
njen prvi deželni zbor izvoljen 
šele leta 1964, vendar so tej za
mudi botrovali drugi, predvsem 
zunanjepolitični dejavniki.

 —  d l  /  STRAN 16

PRETEKLOST IN SEDANJOST

SLOVENIJA IN AVNOJSKI 
SKLEPI

ALOJZ TUL

Širitveni proces Evropske u- 
nije se nezadržno razvija in vz
poredno s tem se tudi pospe
šeno nadaljujejo pogajanja z dr
žavami, ki se potegujejo za vs
top vanjo. Po drugi strani pa se 
oglašajo tisti, ki bi radi pri tem 
še kaj iztržili. V mislih imamo 
tiste nemške oz. avstrijske kro
ge, ki bi radi pogojevali zlasti 
Češko in Slovenijo pri še po
tekajočih pogajanjih z unijo. Pri 
tem ne gre za uradne državne 
kroge, temveč za glasnike pred
vsem sudetskih Nemcev, ki so, 
kot znano, po drugi svetovni 
vojni morali zapustiti Češkoslo
vaško brez premoženja ali od
škodnine na osnovi tako imeno
vanih Beneševih dekretov, o 
katerih je naš list že pisal. Tre
ba je priznati, da so uradni pre
dstavniki EU jasno povedali, da 
Beneševi dekreti niso predmet 
pogajanj s Češko in danes ni
majo nobene pravne veljave v 
svoji vsebini. Zato se Češki ni

treba odpovedati omenjenim 
dekretom pred vstopom v EU.

V zadnjem času pa je prišlo 
na dan pogrevanje tudi tako 
imenovanih avnojskih odlokov, 
in to v zvezi s pristopanjem Slo
venije k evropskim integraci
jam, za katerim stojijo skrajno 
desničarsko usmerjeni avstrijski 
krogi. V podobnih zgodovin
skih okoliščinah kot na Če
škoslovaškem je namreč tudi 
najvišje vodstvo jugoslovanske
ga osvobodilnega gibanja spre
jelo podobne odločitve glede 
imetja in državljanstva oseb 
nemške narodnosti na obmo
čju Jugoslavije. Gre za dva tak
šna avnojska sklepa ali odloka, 
ki so ju delegati sprejeli na vrho
vnem zasedanju v Jajcu 21. no
vembra 1944 in ki zadevajo 
podržavljenje vsega imetja dr
žavljanov nemškega rajha in o- 
seb nemške narodnosti na
sploh ter izgubo državljanstva, 
razen tisih, ki se med okupacijo 
niso vedli sovražno.
——    STRAN 16

NA JU Z N O T IR O L S K E M  KO NG RESU

IZ MERANA V TRST
DRAGO STOKA

V soboto, 8 . junija, sem za
stopal Slovensko skupnost na 
49. rednem kongresu Južnoti- 
rolske ljudske stranke (SVP) v 
Meranu. V središčnem Kurhau- 
su (bleščeči palači s srednjeve
škimi freskami) se je ob točno 
napovedani uri zbralo okrog ti
soč delegatov z vseh strani Juž
nega Tirala, ki so z vso zbrano
stjo sledili uvodnim poročilom 
organizacijskega tajnika Thoma
sa VVidmanna in predsednika 
dr. Siegfrieda Bruggerja. Kon
gres je potekal pod geslom Za 
naš Južni Tirol. Častni predsed
nik dr. Silvius Magnago je sedel 
v prvi vrsti, ob njem je bilo glav
no vodstvo SVP. Predsednik 
Brugger je govoril o perečih 
problemih Južne Tirolske, od po
java priseljevanja, ki je široko 
občuten tudi v teh krajih, do od
nosa z italijanskim delom prebi
valstva. Govoril je o šolski prob
lematiki, o univerzi v Bocnu, o 
nujnosti, da krajevno prebival
stvo obvlada oba jezika. Na krat
ko je opravil z Berlusconijevo 
vlado ("Cenili ali pa ne jo bomo 
po njenem konkretnem delu, tu
di pri nas!"), nato pa je prešel 
na problematiko celotne Južne 
Tirolske in se posebej dotaknil 
stalnega uresničevanja narod
nostnih pravic nemškega prebi
valstva. V tem kontekstu je po
zdravil sodelovanje z "matično 
domovino Avstrijo", ki sojo na 
kongresu zastopali vidni politiki 
in generalna konzulka v Bocnu.

Sledila je živahna razprava 
o spremembi statuta stranke 
(jamčenje 25 odstotkov mest 
na kandidatnih listah kandidat
kam ženskega spola, zajamče
na prisotnost mladih in senior
jev v organih stranke itd.) z na
vzkrižnimi, tudi dialektičnimi 
doprinosi in posegi delegatov 
z vseh strani prostrane dežele.

Domov sem se vračal po tu
ristično izredno privlačnih do
linah in prelazih, a moja misel 
je bila tam daleč ob Jadranskem 
morju, posebej v Trstu in Na
brežini. Kakšna razlika med na
mi in Južnimi Tirolci! Pa ne gre 
samo za številčnost: njih je pre
ko 200 .000 , nas je tam okrog 
60.000 (od Milj do Trbiža seve
da, morda nekaj več ali nekaj 
manj!). Gre za nekaj več, za 
nekaj globljega: Južni Tirolci so 
pod okriljem SVP politično slož
ni, močno strnjeni v eni sami 
stranki, mi pa smo nebogljeno 
razdrobljeni na več strank. Sa
mo na levi smo Slovenci "pod 
tujo streho" kar štirih strank: 
Levih demokratov, komunisti-
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čnih prenoviteljev, italijanskih in 
slovenskih komunistov in zdaj še 
SDI (bivših socialistov). Veliko 
Slovencev se danes jeguljasto 
vključuje v Berlusconijevo For- 
za Italia, nekaj, vsaj tako pra
vijo, jih je v Severni ligi in čelov 
Nacionalnem zavezništvu (AN). 
V političnem in narodnostnem 
avtonomnem in svobodnem živ
ljenju vztrajamo le Slovenci v 
Slovenski skupnosti pod zna
kom lipove vejice. Kakih 10.000 
nas je vsega skupaj od Trsta do 
Trbiža, premalo, da bi si celo 
izvolili svojega deželnega sve
tovalca, medtem ko imajo Juž
ni Tirolci več poslancev in se
natorjev v Rimu, da ne govorim 
o deželnih svetovalcih in župa
nih. Mi, mislim na vse Sloven
ce v Italiji, smo v primerjavi z 
njimi res revčki. In kdo je za ta
ko naše stanje kriv? Kdo nas je 
pahnil v objem (smrtonosni ob
jem!) italijanskih strank? Nihče 
drug kot naša bivša domovina - 
Jugoslavija, ki je našim levim 
Slovencem ukazala, naj se vk
ljučijo v "napredne" italijanske 
delavske stranke in naj bodo 
tam karseda aktivni, a tudi kar 
se da pohlevni in ubogljivi. In 
tako je z nami vseh 50 povoj
nih let. Zato smo nemočni, zato 
smo revni, zato nimamo danes 
ne mi (Slovenska skupnost), ne 
Levi demokrati, ne prenovitelji 
svojega deželnega svetovalca. 
Samo Bruna Zorzini Spetič (SIK) 
sameva v dvorani deželne zbor
nice in je njen glas v veliki dvo
rani vse prevečkrat le glas vpi
jočega v puščavi. Zato smo pri- 

| šli tudi ob našo, slovensko de- 
vinsko-nabrežinsko občino, za
to nas čaka v prihodnosti še ve
liko hujših udarcev in ponižanj. 
Nekaj že po lastni krivdi, v glav
nem zato, ker se naši levi Slo
venci v italijanskih strankah vse 
bolj politično asimilirajo in mi- 

I slijo z glavo voditeljev in ne s 
i svojo, tako kot znajo delati Nem
ci na Južnem Tirolskem.
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DESNA SREDINA V FRANCIJI, 
LEVA SREDINA NA ČEŠKEM

BREDA SUSIC

Na evropskem političnem 
prizorišču se po volilnih pre
izkušnjah zadnjega konca ted
na obetajo nekatere novosti. 
Te se tičejo predvsem notra
njepolitičnih razmer v dveh 
državah, kjer so državljani 
obnavljali parlament, to je v 
Franciji in Češki, posledice pa 
bodo občutne tudi v širšem, 
evropskem pogledu.

Ta ugotovitev vsekakor ve
lja predvsem za Češko, kjer so 
na petkovih in sobotnih voli
tvah zmagali levosredinski so
cialdemokrati (ŠSSD), ki jih  
vodi Vladimir Špidle. Medtem 
ko je njegov glavni tekmec, 
nekdanji premier Vaclav Klaus, 
vodja desnosredinske Držav
ljanske demokratske stranke 
(ODS), osredotočil svojo vo
lilno kampanjo na nacionali
stične in protievropske teme, 
so se Špidlovi socialdemokra
ti zavzeli za čimprejšnjo vklju
čitev Češke v Evropsko unijo. 
Prav zaradi te bistvene razlike 
v njunih programih se Špidle 
ne bo povezoval z Klausom pri 
sestavi nove vlade, pač pa je 
napovedal koalicijo z majhno 
sredinsko zvezo Krščanskode- 
mokratske unije (KDU-ČSL) in 
liberalcev Zveze za svobodo 
(US-DEU). Upravičeno lahko 
torej pričakujemo, da bo Če
ška najverjetneje že v nasled
njih dveh letih postala nova 
članica EU.

Lahko bi rekli, da je  bila 
skupna točka čeških in druge
ga kroga francoskih političnih 
volitev izredno visok odstotek 
abstinence. Na Češkem je 
odšlo na volišča le 60% volil- 
cev, v Franciji je ostalo doma 
še nekaj odstotkov manj pre
bivalcev, saj je bila udeležba 
samo 58%. Po napovedih pa 
je v Franciji premočno zmaga
la združena desnosredinska

stranka, ki je podpirala kan
didate predsednika Chiraca. 
Ti bodo prihodnjih pet let za
sedli prib ližno 70% sedežev 
v parlamentu, kar je  zgodo
vinski rekord. Levica je iz vo
lilne preizkušnje izšla poto l
čena, saj si je  na balotažah 
p ribo rila  le 171 poslancev, 
od katerih jih  je večina iz vrst 
socialistične stranke. Ostale 
stranke levice so zabeležile 
še hujši poraz, vključno ko
munistična stranka in zeleni, 
ki pa so vseeno uspeli izvoli
ti nekaj svojih poslancev. To 
pa ni uspelo Le Penu, saj so 
vsi kandidati njegove skraj
no desničarske stranke v ba
lotažah pogoreli.

Uspeh Chiracove desno
sredinske stranke gre pripisa
ti predvsem dvema predsed
nikovima potezama: imeno
vanju novega človeka za pre
miera in združevanju vseh de
snosredinskih strank v eno sa
mo. Premier Raffarin je v e- 
nem samem mesecu dokazal 
veliko mero uravnovešenosti, 
umirjenosti in demokratične
ga čuta, kar so Francozi takoj 
visoko cenili. Do pred kratkim 
nepoznan politik je tako do
segel izredno priljubljenost, ki 
mu je pomagala pri uspehu 
volilne kampanje. Naveličani 
volilci pa so pozitivno reagi
rali tudi na združevanje strank 
v podporo predsedniku Chira
cu. Ta si je  predvsem želel izo
gniti se ponovni "kohabitaciji" 
s socialisti. Francozi pa so očit
no to potezo ocenili pozitiv
no tudi v luči pridobljene ja
snosti v političnem programu.

To pa so pogrešali pri le
vem bloku. Tako kot tudi v dru
gih evropskih državah (Italiji, 
Nizozemski, Avstriji) si mora 
levica sedaj izprašati vest in se 
odločiti za nove ideje in pro
grame.

w w w . n o v i g l a s . i t  c e n a  o g la s o v  p o  d o g o v o r u

POVEJMO NA GLAS JANEZ POVSE

KULTURA JE MOČ GORICE
Lahko se zdi presenetljivo, a največja moč 

Gorice je  v kulturi. To ne pomeni podcenjevanja 
vseh ostalih dejavnosti, še zdaleč ne, toda v tem 
trenutku je  prav kultura tista, ki bo mogla v 
največji meri uresničiti bistvo programa nove
ga župana Brancatija. Ne dogaja se pogosto- 
ma, da postane kultura najmočnejše sredstvo 
politike in njenih ciljev, zgodi pa se, kadar voli
tve utirijo zares novo smer. Zgodi se, kadar je  
nova politična smer podobna ciljem pristne 
kulture, ki so slej ko prej naslednji: odstranitev 
prevelike pregraje med ljudmi, v našem prime
ru med meščani, ker pregraje med ljudmi pač 
niso dobrina. Dalje potrditev dejstva, da se 
nahajamo v prostoru, v katerem živi več narod
nosti, zaradi česar je  nujno in koristno uveljavi
ti prijazno in srečno sobivanje med njimi. In ne 
nazadnje je  pristna kultura vselej na strani prav 
vsakega posameznika in njegove svobode, to
rej svobode vseh, za to se zavzema za odprte in 
sproščene odnose med ljudmi in je v tej vnemi 
neutrudljiva spodbujevalka.

Gorica ima v tem trenutku enkratno prilož
nost. Volilci so novi upravi zaupali uresničitev 
velikih in pom em bnih stvari, pom em bnih  
človeško in ne zgolj materialno. Od nove uprave 
pričakujejo, da si bo v prvi vrsti prizadevala prav 
za prijetnejše in srečnejše sobivanje vseh v me
stu. Da ne bo ta nova uprava uperjena proti niko
mur, da torej ne bo nikogar, zares nikogar 
izključevala, pač pa le odpirala prostor, ki je  pričel 
postajati pretesen in preozek. Na ta način bodo

lahko ponovno polneje zaživele vse narodnostne 
skupnosti, vse kulture in vsa izročila, ki jih  pre
more Gorica v izobilju. Čeprav mesto ni veliko, 
ho na ta način zažarelo tudi navzven in postalo 
v bližnjem in širšem območju še vplivnejše, kot 
je bilo doslej. In v kolikor vsa ta pričakovanja 
dobro premislimo, potem ugotovimo, da se pov
sem dobesedno nahajamo v območju kulture in 
njenih žlahtnih ciljev. Na dlani je  torej, da ho veči
na najboljših potez nove uprave zajemala iz sve
ta kulture, njenih smotrov in njenih vizij. Logično 
je potemtakem, da bo prav kultura kot kultura 
tista, ki bo lahko v največji meri spreminjala Go
rico v njeno srečnejšo podobo. S sredstvi kulture 
bo mogoče na najučinkovitejši način odstranjeva
ti pregrade in razdalje med meščani, da pač ne 
bomo ločeno živeli znotraj takšnih ali drugačnih 
skupin. S sredstvi ku ltu re  bo mogoče na 
najučinkovitejši način uresničiti srečanja in so
delovanje med obstoječimi narodnostmi v me
stu. In ne nazadnje bo mogoče prav in najbolj s 
sredstvi kulture dati vsakemu posamezniku, 
vsakemu meščanu tisti prostor, ki bo istočasno 
sproščena svoboda za vse druge.

Kultura je  v tem trenutku osrednja moč Go
rice, o tem ni nobenega dvoma. In to je enkrat
no, kadar hodita kultura in politika z ramo o 
rami. V tem primeru res lahko govorimo o izrf ,  
dni priložnosti, ki jo  imamo vsi skupaj v Gorici 
in jo  moramo do kraja izkoristiti, in to v vse) 
celovitosti.
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RODBINA ZOIS VČERAJ IN DANES
MARIJA KACIN

V stoletjih so številni 
člani rodbine Zois 
zapustili Berbenno in se 
nastanili vAlzanu, 
v Benetkah, v Ljubljani.
Ti si potomec Zoisov, 
ki so vedno ostali 
vBerbennu, se pravi 
v svojem in tvojem 
rojstnem kraju. Kaj ti 
pomeni Berbenno? 
Berbenno mi pomeni izho

diščno in povratno točko. Mo
je srce, moji najdražji so tam; 
sedaj so v družinski grobnici, 
kjer počivajo pradedje, dedje, 
moji starši in preljubi strici. V 
Berbennu sem preživel svoje 
srečno otroštvo, v gozdno-po- 
Ijskem okolju: bil sem prost 
kot mlad srnjak, v stiku z nara
vo, z menjavo letnih časov. 
Sončni vzhod in zahod sta i- 
mela zame poseben čar, zlasti 
sončni zahod, s tisto ogromno 
ognjeno kroglo, ki je počasi 
tonila za hrib Resegone.

Kdo je  najbolj vplival 
na tvojo vzgojo 
v družini?
Bolj kot moji starši so na 

mojo vzgojo v družin i zelo 
vplivali stari starši: ded Giacin- 
to - imel je deset bratov in se
stra', in prav toliko otrok - in 
predvsem stara mama Annun- 
ziata, ki me je naučila prvih 
m olitev in pravil zdravega 
krščanskega življenja.

In izven družinskega 
okolja, kdo je  bil

Z  2. STRANI

IZ MERANA

Slovenci v Italiji ne bomo 
nikdar prišli do svojih polnih 
pravic, do svojega dostojnega 
življenja, političnega in narod
nostnega, dokler bomo razkro
pljeni na ducat strank, dokler 
bomo odvisni od italijanskih 
voditeljev in italijanskih strank. 
Smo še v času, da stvari uredi
mo, da se združimo v eno samo 
stranko od Trsta do Trbiža, v 
stranko, ki ji bo narodnostni 
interes stalno pred očmi? Smo 
se tega sposobni? Osebno dvo
mim, da bo ta generacija to 
znala napraviti. Moje upanje in 
zaupanje gre mladim! Bodo 
°ni znali "pobrati črepinje" (da 
Parafraziram Bojana Brezi
garja) in jih tako zlepiti, da bo
do postale celota? Še imamo 
Slovenci čas, da pogledamo 
globoko vase, da se zamislimo 
v svojo prihodnost in da reagi
ramo na edini pameten način 
tudi v vidiku nove Evrope: z us
tanovitvijo enotne slovenske 
stranke, ki bo delovala v deželi 
furlaniji-Julijski krajini. Kakšno 
•me bomo dali tej stranki, ni 
važno, važno je, da bo imela 
Program, ki bo slonel na nače- 
•n demokracije, svobode, idej- 
nega pluralizma, medsebojne
ga dialoga.

Mislim, da smo še v času, da 
napravimo tak zgodovinski ko- 
rak, drugače nas bo zgodovin
ski nam nasproten tok prej ali 
s'ej (morda pa že kar kmalu) 
Pobral in odnesel v brezmejne 
0ceane političnega izginotja in

Študija Marije Kacin Žiga Zois in italijanska kultura, ki 
je pred nekaj meseci izšla pri ZRC SAZU, vsebuje tudi po
glavje, posvečeno izrazitim osebnostim, ki so izšle iz rodbi
ne Zois. Med slednjimi je primarij dr. Giacinto Zois, rojen v 
Berbennu, v zaselku Cacodelli. Tam je stala in stoji še danes 
prva hiša Zoisov in odtod se je pred skoraj tristo leti Miche
langelo Zois podal v svet za kruhom in za srečo ter pristal v 
Trstu in Ljubljani.

pomemben za tvojo 
vzgojo in izobrazbo? 
Izven družinskega okolja 

sta mi bila v učinkovito pomoč 
moj učitelj Angelo Avogadro 
in pa takratni župnik don Isi- 
doro Locatelli. Oba sta jasno 
pokazala, da cenita mojo pri
hodnost in da zaupata vanjo. 
Zato sta vztra ja la , naj po 
osnovni šoli nadaljujem študij. 
Poslali so me v Bergamo, v 
škofijsko semenišče, katere
mu dolgujem vso hvaležnost 
za kulturo in za moralne do
brine, ki so mi bile tam posre
dovane. Tam sem ostal do kla- 

| sične mature, nato pa sem se, 
tudi po nasvetu svojih nad
rejenih, odločil za medicinsko 
fakulteto.

V času tvojega otroštva 
se kraj Berbenno ni 
veliko razlikoval od 
tistega, ki ga je  pred 
tremi stoletji zapustil 
tvoj prednik 
Michelangelo Zois, 
in od opisa, ki ga je  
v svojem poročilu 
izleta 1596podal 
guverner Serenissime 
Giovanni da Lezze:
“... situata in monte, 
una casa in qua et 
Vallra in la ’ .. .” se 
pravi: "... nahaja se 
v hribovitem predelu, 
ena hiša stoji tu, 
druga pa tam... ”, 
Berbenno mojega otroštva 

in mojega odraščanja je bil 
zelo različen od današnjega. 
Guverner Serenissime G io
vanni da Lezze ga je pravilno 
opisal. Vas je sestavljalo več 
zaselkov ali skupin hiš, ki so 
bile tesno ena ob drugi, kot da 
se medsebojno podpirajo. Jaz 
sem bival v zaselku Cacodelli. 
Če vzamemo kot oporno to
čko župno cerkev, vidimo na 
vzhodu zaselke Passare', Ca
codelli, Piazzasco, Foppo, Ce- 
resola; na zahodu zaselka Ra- 
vagna in Ca' Previtali, kjer se 
je rodil Andrea Previtali, zna
meniti slikar iz 15. stoletja; na 
severu Cabafeno in Pratobea- 
to, na jugu pa zaselke Seriola, 
Ca' Bassanelli, Ca' Passero in 
Gorlongo. Vse zaselke so po
vezovale 'mulatiere', za njiho- 

; vo vzdrževanje pa so skrbeli 
moški prebivalci zaselkov, v 
poznojesenskih ali pa v zim- 

j  skih mesecih, ko so se vrnili iz 
tujine, kamor so sezonsko od
hajali na delo.

Ti zaselki so pa vedno 
imeli oporno točko: 
cerkev.
Župnijska cerkev je vedno 

bila trdna oporna točka. Red
no so jo obiskovali skoraj vsi 
prebivalci Berbenna. Vedno 
so bili navzoči pri jutranji maši, 
pri nauku in pri večernicah. 
Spominjam se, kako je bilo 
don Isidoru Locatelliju hudo, 
ker so nekateri župljani, ki so 
se bili v tu jin i navzeli vpliva

drugih veroizpovedi, opuščali 
običajne pobožnosti katoliške 
vere. Skrbni župnik jih  je, v 
krajevnem narečju, dobrohot
no imenoval 'selvadech', se 
pravi 'divjaki'.

Don Isidoro Locatelli je  
bil zadnji prošt, ki so ga 
na podlagi večstoletne 
pravice in tradicije 
izvolili župljani. 
Njegovega naslednika, 
don Guida Radicija,je 
pa imenovala škofija. 
Kako sega spominjaš? 
Povej nam kaj o njem.
Za don Isidorom je prišel v 

župnijo don Guido Radiči. Iz
bral in imenoval ga je škof 
sam, ker so se bili verniki od
rekli pravici izglasovanja. Don 
Guido Radiči je bil duhovnik 
iskren kot otrok, blagega in 

1 veselega značaja, vedno z na- 
: smehom na ustih; bil je "ani- 
ma candida" in goreča, zaljub
ljen v Kristusa in v njegovo Cer
kev. Ljubil in trpel je s svojim 
ljudstvom, kot oče. Ob nede
ljah se je pred slovesno mašo 
ob desetih ustavljal na plošča
di pred cerkvijo in štel parki
rane avtomobile: ti so pomeni
li bolj ali manj številno prisot
nost 'tujcev'. Teh je bilo v pet
desetih letih vedno več, ker se 
je vas tudi urbanistično razširi- 

! la, zlasti z gradnjo počitniških 
| hiš. Tudi jaz sem si skupaj s 
svojimi strici eno zgradil in se 
vračam tja vsak konec tedna. 

In  hodiš na lov v 
Roccolo, to je  v svoje 
lovišče nad Berbennom. 
Pokrajina Roccola in 
njegove okolice je  prav 
poseb n o lepa i n prav 
tako sproščujoč je  
pogled, ki se človeku 
tam nudi.
Roccolo, ta biser, vgrajen 

kot v prstan v Bergamaskov- 
ske Predalpe, je kraj, ki me 
najbolj privlačuje. Tu sem od 
srede septembra do konca no
vembra lovil ptiče di passo: to 
je pri nas starodaven in danes 
prepovedan način lova. Cele 
dneve smo preživljali v trepe
tajočem čakanju. Tam smo 
spali - vstajali smo dve uri pred 
zoro - in kaj skromnega zauži
li: polento in sir taleggio. Nik
dar se nisem čutil tako blizu 
nebu in zemlji in v tako tes
nem stiku z naravo kot v tistih 
srečnih dneh! Nekaj ur na dan, 
zlasti zgodaj popoldne, smo 
se posvečali delu na polju: 
nabirali smo orehe, kostanj,

I hruške in jabolka. Poskrbeli 
: smo, da je bilo po njivah po
suto gnojilo. Strigli smo ovce, 
ki so dajale volno za žimnice, 
za blazine in za izdelavo majic 

i in nogavic. Nekatere žene, 
vešče in urne, so predle snež- 
nobelo volno na vreteno in 
kolovrat, drugo so naglo plet
le in v kratkem času so bila 

i oblačila izgotovljena, da smo 
jih lahko oblekli in se zavaro- 

! vali, ko je pritisnil hud mraz.

3

Tudi tvoj prednik 
Michelangelo Zois, ki je  
v začetku 18. stoletja 
zapustil Berbenno in se 
nastanil v Trstu in 
Ljubljani, je  ostal vedno 
zelo povezan s svojim 
rojstnim krajem. Iz  neke 
kronike iz 19. stoletja, 
ki jo  hrani župnijski 
arhiv v Berbennu, je  
razvidno, da sta on in 
njegov nečak 
Bernardino Zois 
velikodušno prispevala 
za gradnjo nove cerkve.
O tem je  pričala tudi 
tabla, ki je  bila vzidana 
v notranjosti cerkve 
same in ki je  danes 
ni več.
Družina Zois je bila vedno 

radodarna do cerkve in to ne 
samo njeni člani, bivajoči v Ber
bennu, temveč tudi tisti, ki so 
se izselili. Najradodarnejši je bil 
nedvomno Michelangelo Zois, 
ki je za gradnjo nove cerkve po
šiljal iz Ljubljane izdatne vsote 
denarja. O ltar Žalostne Mate
re Božje, ki je na desni strani 
srednje ladje, tik ob vhodnih 
vratih v zakrestijo, so dali zgra
diti z darovi tega mojega pred
nika.

Kdaj si ti slišal govoriti 
o tem svojem predniku,
o njegovem sinu Žigi?
Po Žigi Zoisu je  
poimenovan slovenski 
Državni trgovski 
tehnični zavod v Trstu, 
po njem so na Opčinah 
poimenovali ulico, 
v Ljubljani, na levem 
bregu Ljubljanice, 
pa še vedno stoji 
njegova palača, v kateri 
so se zbirali najvidnejši 
in najizrazitejši 
slovenski intelektualci 
tistega časa.
O Michelangelu, o Žigi in

o drugih prednikih so mi pri
povedovali ded in pa njegova 
dva brata duhovnika: don An
gelo, ki je bil župnik v Fripia- 
no Imagna, in don Giacomo, 
ki je župnikoval v San Paolo 
d'Argon od 1924 do 1948, se 
pravi do svoje smrti.

V stoletjih je  družina 
Zois dala več 
duhovnikov, med 
katerimi je  bil tudi don 
Filippo, eden 
Michelangelovih bratov. 
Da. V preteklem stoletju 

sta na primer dva duhovnika 
službovala v bergamski škofiji:

don Angelo Zois, župnik v 
kraju Endenna, brat mojega 
očeta Bonaventure, in don 
Mario Locatelli, profesor v se
menišču, sin Angele Zois. Ta 
duhovniška tradicija se je se
daj prekinila in kdor je po višji 
srednji šoli izbral študij na uni
verzi, se je usmeril na medi
cinsko fakulteto. Zdravniki so 
tile: Giacinto Zois, ortoped-fi- 
ziater (podpisani), Giacomo 
Zois, urolog, Gian Bonaventu
ra Zois, ortoped (moj sin), Ma
ria Salvi (hčerka moje sestre 
Clementine), ematologinja. 
Po blestečih zgledih, ki so nam 
jih zapustili strici duhovniki s 
svojo vneto skrbjo za duše, 
smo mi nečaki, namesto skrbi 
za dušo, izbrali skrb za telo. 
Kar se pa mene tiče, spričo 
dejstva, da živim med bolniki 
in da se torej zavzeto soočam 
s človeškim trpljenjem, mi je 
jasno, da, odkar sem se rodil, 
nosim svoje truplo s seboj v 
upanju na srečo v bodočem 
življenju, ki mi ga vera zago
tavlja v večnosti.

Povej nam kaj kot 
zdravnik.
Veliko oseb sem pospremil 

in bil ob njih ob bolečem pre
hodu v onstranstvo, a smrt me 
vedno navdaja s strahom in mi 
vzbuja človeško tesnobo, če
prav imam vedno pred seboj 
trditev "vita mutatur, non tol- 
litu r" (Življenje se spremeni, 
ni odvzeto). Kljub temu: "Tre- 
mens factus sum ego et ti- 
meo" (Trepetam in bojim se).
- Na nekaj sem pa ponosem 
in ta misel mi napolnjuje srce 
z radostjo: namreč na dejstvo, 
da sem pripomogel k rojstvu 
treh otrok, tako da sem prepri
čal njihove mame, naj opustijo 
misel na splav. Ti otroci so se
daj zrasli v vrle mladeniče. Ko 
me srečajo, me prisrčno in 
skoraj spoštljivo pozdravijo in 
ne vedo, da bi jim  brez moje
ga skromnega prizadevanja ta 
čudovita dogodivščina, ki se 
ji pravi življenje, lahko ne bila 
dana.

Vzporedno s tvojo 
poklicno dejavnostjo je  
potekalo tvoje delovanje 
kot župan. V San Paolo 
d'Argon, kjer je  bil tvoj 
stric don Angelo Zois 
petindvajset let župnik, 
od 1924 do 1948, si bil ti 
petindvajset let zapored 
župan. Kakšna je  bila 
dejavnost občinske liste, 
ki si jo  ti predlagal in j i  
nato predsedoval?
Kot župan sem petindvaj

set let posvečal ves svoj pro
sti čas občinski upravi v San 
Paolo d'Argon. Občinsko sku
pnost sem oskrbel z vsemi stru
kturami, ki so potrebne za izo
braževanje, za šport, za razne 
usluge. Vsako združenje - kr
vodajalci, Alpini, borci in voj
ni povratniki, ostareli - je do
bilo svoj sedež. Posebno dra
ga so mi naslednja dela: novo 
občinsko poslopje s prizida
nim Avditorijem, pokopališče, 
župnijski otroški vrtec, poime
novan po don G iacomu in 
don Angelu Zoisu in zgrajen 
z velikodušnim volilom  teh 
dveh duhovnikov. Zgrajenih je 
bilo tudi okrog dvajset stano
vanj srednje velikosti. Ta sta

novanja so občinska last. Pri
dobili smo jih iz razpadajočih 
zgradb, ki so bile nato prenov
ljene s sredstvi iz bilance in z 
nepovratnimi prispevki Deže
le Lombardije (Regione Lom- 
bardia). Vse to v prid ostare
lim in pa zakoncem z najnižji
mi dohodki.

Sedaj nam pa. prosim, 
povej kaj o svoji družini. 
Moja žena Rosalia Arnoffi 

je rojena v Ferrari in je torej 
po rodu iz Romagne. Moj pr
vorojenec Pier Paolo Zois je 
odgovoren za trgovski sektor 
nekega velikega podjetja. Po
ročen je z Mario Roso Bergon- 
zi, ki je doktor ekonomije. Ima
ta dve hčerki: to sta petletna 
Maria Elisabetta in mala An
gela Maria. Moj drugorojenec 
Gian Bonaventura Zois je spe
cialist v ortopediji, njegova 
žena, Nadia Nervi, pa je dok
tor komercialnih ved. Imata 
dva sinčka: to sta štirile tn i 
G iac in to  Zois in dojenček 
Pietro. Naj dodam, da spričo 
dejstva, da izhajam iz kmečke 
družine, se urim v poljedelj
skih opravilih, gojim vrt ali pa 
skrbim za zajce in kokoši. V 
zabavo mi je tudi lov 'al ca- 
panno '; lov 'a i ra cco li', z 
mrežami, je namreč prepove
dan.

Slovenija, Slovenci: kaj 
veš o tej državi in o tem 
narodu, o njegovem 
zgodovinskem 
dogajanju, o njegovi 
kulturi in literaturi? 
Nikdar nisem imel prilož

nosti, da bi obiskal Slovenijo, 
in to prav zaradi svojega po
klica, ki me zelo zaposluje. De
lovni premori so kratki in za
devajo mednarodne kongrese 
ortopedije in fiziatrije. Domo
vine teh svojih prednikov to
rej ne poznam. Vedno sem pa 
rad poslušal, kar so mi pripo
vedovali prijatelji, ki so pre
nočevali v Portorožu, v ele
gantnih hotelih, opremljenih z 
bazeni in saunami. Poudarili 
so veliko skrb, ki jo Slovenci 
posvečajo okolju: o tem jasno 
pričajo številna gradbišča, ki 
so postavljena ob gorskih ce
stah, da odpravljajo ali pa pre
prečujejo hidrogeološke usa
de. Postojnska jama je bila za
nje prizor edinstvene lepote. 
S svojega potovanja so prine
sli videotape, ki so ga bili ku
pili v Postojni. S tem pripomo
čkom sem tudi jaz lahko obču
doval Črno jamo, Kalvarijo, 
Veliko dvorano in pa svojstve
ni mali vlak, ki prevaža turiste 
v jamske globine, ki jih je reka 
Pivka izdolbla v svojem pod
zemskem toku. Vse te vesti vz
bujajo v meni željo, da bi spo
znal to čudovito deželo.

Ali misliš, da boš kdaj 
prišel v Slovenijo? 
Obiskati nameravam, v bli

žnji prihodnosti, prelepe mu
zeje, o katerih govorijo turisti
čni vodiči, in pa znameniti Tri
glavski narodni park v Julijskih 
Alpah. Rad bi spoznal najlep
ša mesta in občudoval njiho
vo veliko umetnostno boga
stvo. Res upam, da se bo to 
kmalu uresničilo.

Hvala! Pogovor je  bil 
zanimiv in prijeten.
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G O V O R  SVETEGA OČETA OB K A N O N IZ A C IJ I

"POMAGAJ NAM  M OLITI"

KRISTJANI IN DRUŽBA

G O R IŠ K I R O M AR JI O B IS K A L I O PATIJO

ŠKOFIJSKO ROMANJE 
V STIČNO

Okrog tristo romarjev iz vse goriške nadškofije se je 
pod vodstvom nadškofa Dina De Antonija in v sprem
stvu dvajsetih duhovnikov odpravilo prejšnjo soboto, 15. 
t.m., v cistercijansko opatijo v Stično.

SVETNIK
Od 5. ure zjutraj do 14. ure 

se je rimske podzemne železni
ce poslužilo več kot 310 tisoč lju
di, medtem ko prireditelji poro
čajo, da so takoj za prireditvijo 
nabrali v središču Rima za 180 
ton odpadkov, predvsem plastič
nih steklenic in vrečk. Za ljudi, 
njihovo dobro počutje in varnost 
je skrbelo več kot 35 zdravniških 
ekip in več kot tisoč policijskih 
agentov. Papeževi varnostniki so 
aretirali nemškega moškega, ki 
je preskočil ograjo in hotel steči 
po maši k papežu; izkazalo se 
je, da je gorečnež hotel sv. oče
ta samo objeti... Policija je med 
bogoslužjem aretirala “ na delu" 
enajst tatov, zvečine so to bili že 
znani in preizkušeni žeparji, ki 
jih v Rimu kar mrgoli na javnih 
in dobro obiskanih mestih. Prire
ditelji so poskrbeli tudi za dostoj
ne higienske prostore in so v ta 
namen postavili v bližini prizori
šča 781 kemičnih stranišč. Da 
boste vedeli, kako toplo je bilo, 
povejmo, da je bila temperatu
ra na prizorišču med mašo 34- 
36UC, a je bil občutek toplote za
radi sopare in vlage v zraku tak, 
kakor da bi bili pod 40°C.

Morda se bo naštevanje gor
njih številk zdelo komu smešno, 
a ni, saj je bila to gotovo največja 
množica vernikov, ki jo je sveti 
oče kdajkoli imel na Trgu sv. Pe
tra. Tudi zato niso smešne te šte
vilke, ker najlepše govorijo, kako 
priljubljen je sv. Pij med verniki 
in zlasti preprostim ljudstvom.

23. september, to bo god sv. 
p. Pija. To je tudi dan, ko je sv. p. 
Pij umrl. Kaže, da bo to tudi prvi 
duhovnik, ki je dosegel čast ol
tarja, kateremu se bodo prizna
le tudi stigme, svete rane na me
stih, kjer jih je imel križani Kri
stus. Posebna komisija je v Va
tikanu že na delu.

Dodajmo še, da se je v kraju 
San Giovanni Rotondo, kjer je p. 
Pij deloval, zbralo več kot 60 ti
soč vernikov, prav tako v peklen
ski vročini, in slika velikega ver
skega dogodka, ki presega logiko 
današnje družbe in duha časa, je 
popolna: o priljubljenosti novega 
svetnika ne gre dvomiti.

7. "Moj jarem je  prijeten in 
moje breme je lahko." (Mt 11,30)

jezusove besede apostolom, 
ki smo jih  pravkar slišali, nam po
magajo razumeti najpomemb
nejše sporočilo tega slovesnega 
bogoslužja. Te besede lahko po 
svoje razumemo kot čudovit 
povzetek celotnega življenja pa
tra Pija iz Pietreldne, ki je bil 
danes razglašen za svetega.

Evangeljska podoba “jarma" 
nas spominja na številne preiz
kušnje, s katerimi se je moral so
očiti ponižni kapucin 
iz San Giovanni Roton- 
da. Danes gledamo v 
njem, kako prijeten je  
Kristusov "jarem" in 
kako resnično lahko je  
breme, ko ga nosimo 
z zvesto ljubeznijo.
Življenje in poslanstvo 
patra Pija priča, da se 
težave in bolečine, če 
jih  sprejmemo z lju
beznijo, spremenijo v 
privilegirano pot sveto
sti, ki se odpira v smer 
perspektive večjega dobrega, ki 
ga pozna samo Gospod.

2. "Meni pa Bog ne daj, da hi 
se hvalil, razen s križem našega 
Gospoda Jezusa Kristusa." (Gal 
6,1 4)

Ali ni morda prav “hvaliti se 
s križem" tisto, kar je  najbolj 
očitno pri patru Piju? Kako so
dobna je duhovnost križa, kakor 
jo  živi ponižni kapucin iz Pietrel- 
cine! Naš čas mora ponovno 
odkriti to vrednoto, da bi odprl 
srce upanju.

V vsem svojem življenju je 
iskal vedno večjo podobnost s 
Kristusom in se jasno zavedal, 
da je bil poklican k svojevrstne
mu sodelovanju pri delu odreše
nja. Brez te nenehne zagledano
sti v križ ne moremo razumeti 
njegove svetosti.

V božjem načrtu križ pred
stavlja resnično orodje odreše
nja za vse človeštvo in pot, ki jo  
Gospod izrecno predlaga vsem, 
ki hočejo hoditi za njim (prim. 
Mr 16,24). To je dobro dojel sve
ti brat z Gargana, ki je  na praz

nik Marijinega Vnebovzetja leta 
1914 zapisal: “Da bi mogli do
seči naš končni cilj, je treba ho
diti za božjim Vodnikom, ki noče 
voditi izbrane duše po drugi 
poti, kot po tisti, na kateri se je  
sam boril: po poti za tajevanja in 
križa." (Epistolarij II, str. 155)

3. “Jaz sem Gospod, ki delam 
dobro" (Jer 9,23).

Pater Pij je  b il velikodušni 
j  delivec božjega usmiljenja; vsem 
je bil na razpolago, vse je  spre
jemal, jih duhovno vodil, predv

sem pa je  bil veliki delivec zakra
menta pokore. Skrivnost spo
vednice, ki predstavlja eno od 
značilnih potez njegovega apo
stolata, je  privlačila številne ver
nike v samostan v San Giovanni 
Rotondu. Tudi takrat, ko je  ta 
edinstveni spovednik nastopal 
do romarjev z navidezno trdo
to, so se ti, ko so se zavedeli re
snosti greha in se iskreno spo
korili, skoraj vedno vračali k 
njemu, da bi prejeli objem miru, 
ki ga daje zakramentalno od
puščanje.

Naj njegov zgled vzpodbu
di duhovnike, da bi z veseljem 
in zavzeto izvrševali to, danes 
tako pomembno službo, kot 
sem hotel poudariti v Pismu 
duhovnikom letos na veliki četr
tek.

4. “ Ti, Gospod, si moje edi
no dobro."

Tako smo prepevali v psalmu 
po berilu. S temi besedami nas 
novi svetnik vabi, da postavimo 
Boga nad vse, da bo naše edino 
in največje dobro.

Dejansko odkrijemo zadnji 
razlog učinkovitosti apostolata 
patra Pija in najgloblje korenine 
tolike duhovne rodovitnosti v in
timni in nenehni povezanosti z 
Bogom, o čemer jasno pričajo 
dolge ure, ki jih je preživljal v mo
litvi. Rad je  ponavljal: “Jaz sem 
ubogi brat, ki moli". Prepričan 
je  bil, da "je molitev najboljše 
orožje, ki ga imamo, ključ, ki od
pre božje srce". Ta temeljna zna
čilnost njegove duhovnosti se 
nadaljuje v "Molitvenih skupi
nah", ki jih je  ustanovil in po
darjajo Cerkvi in družbi čudovi
ti dar nenehne in zaupne molit
ve. Molitev pater Pij povezuje z 
zavzeto karitativno dejavnostjo, 

ka tere izjemen izraz je  
"Hiša tolažbe trpe
čih". Molitev in ljube
zen: poglejte, kako ze
lo konkretna sinteza 
nauka, ki nam ga daje 
pater Pij in ga danes 
ponovno predlagam 
vsem.

5. “Slavim te, Oče, 
Gospod neba in zem
lje, ker si to ... razodel 
otročičem." (Mt 11,25) 

Kako primerne se 
zdijo te Jezusove bese

de, ko pomislimo, da se nana
šajo nate, ponižni in ljubljeni 
pater Pij.

Prosimo te, tudi nas uči po
nižnosti srca, da bi bili prišteti 
med evangeljske otročiče, ki jim  
je Oče obljubil razodeti skrivno
sti svojega kraljestva.

Pomagaj nam moliti, ne da 
bi se naveličali, gotovi, da Bog 
ve, kaj potrebujemo, še preden 
ga prosimo.

Izprosi nam pogled vere, ki ho 
mogel v revnih in trpečih takoj 
prepozna ti obraz Jezusa samega.

Podpiraj nas v trenutkih boja 
in preizkušnje in, če pademo, 
stori, da bomo izkusili veselje 
zakramenta odpuščanja.

Posreduj nam svojo blago 
pobožnost do Marije, Jezusove 
in naše Matere.

Spremljaj nas na našem ze
meljskem romanju naproti bla
ženi domovini, kamor upamo, 
da bomo tudi mi dospeli, da hi 
večno zrli slavo Očeta in Sina in 
Svetega Duha. Amen!

Smisel romanja, kot je po
udaril nadškofv homiliji, je bil 
utrd iti vezi med slovensko in 
goriško Cerkvijo v letu, ko so 
se pravkar končale slovesno
sti ob 250-letnici ustanovitve 
goriške nadškofije. O dobrih 
odnosih s tem pomembnim 
duhovnim središčem pričata 
že prija te ljs tvo  med prvim  
goriškim nadškofom Karlom 
Mihaelom Attemsom in teda
njim opatom, pa tudi gosto
ljubnost, ki so jo  nudili v hu
dih časih med prvo svetovno 
vojno nadškofu Sedeju in ško
fijskemu semenišču. V per
spektivi branja preteklosti, da 
bi g ledali v p rihodnost, je 
msgr. De A n ton i podčrta l 
nujo, da bi se verniki na eni 
in drugi strani čutili enodu- 
šno člani evropske Cerkve, ki 
jih  veže posebno poslanstvo: 
spletati niti skupnosti in brat
stva med različnimi ljudstvi, 
v vzajem nem  vrednoten ju  
jezikov, kultur, umetniških in 
duhovnih izrazov.

Po maši je prof. France Do
linar strokovno orisal nav
zočim zapleteno in bogato 
zgodovino opatije, ki je  na
stala v prvi polovici 12 . stol. 
Današnja arhitektonska za
snova razodeva prehod sko
zi težka obdobja, saj je bila 
večkrat poškodovana in nato 
obnovljena. Obisk samosta
na in bližnjih stavb je om o
gočil romarjem, da so lahko 
občudovali skromnost in de
lavnost v benediktinskem ži
vljenjskem slogu, ki se nav
dihuje v znanem pravilu "ora 
et labora".

Drugi del romanja-izleta je 
bil nekako bolj turističen, saj 
je večji del udeležencev lahko 
na kratko obiskal Ljubljano, 
lepote njenih stavb in spome
nikov, pa tudi začutil njeno 
prenovljeno poslanstvo b iti 
vedno bolj prestolnica ter po
litična, kulturna in gospodar
ska oporna točka v srcu nove 
Evrope.

S V E T O P I S E M S K A  R A Z M I Š L J A  N J A
E

V L I T U R G I C N E M L E T U  A

ŽLAHTEN IZBOR BOŽJE BESEDE, 
NEDELJO ZA NEDELJO

VILJEM ŽERJAL |  12 NAy ADNA NEDELJA

“A Gospod je  z  menoj kakor silen ju n a k  ” (Jer 20, 11).
“Tujec sem posta!svojim  bra tom ” (Ps 69, 9).
'Je vendar od Adama do Mojzesa sm rt kraljevala ” (Rim  

5, 14).
“Ne bojte se lju d i!” (M t 10, 26).

Vsi preroki, začenši s Staro zavezo, govorijo o Jezusu. In kar 
naenkrat se znajdejo v vrtincu tragike človeške zgodovine (Iz 6, 
Jer 1 ...). Radi bi ušli nalogi, ki jim je bila poverjena. Saj čutijo 
popolno nemoč, tudi nerazumevanje in zato posmeh ljudi.

Že Jožefovi bratje govorijo s prezirom in nevoščljivostjo o 
tedaj najmlajšem bratu. Imajo ga za sanjača (1 Mz 37,19). Na
poti jim je. Ker ve za njihove grehe, ki pa nam niso podrobneje 
znani (1 Mz 37, 2), se preziru in nevoščljivosti pridruži še strah. 
Bojijo se namreč očeta Jakoba. Strah, ki ga ne premagajo, rodi v 
njihovih srcih umor nedolžnega, četudi ga ne izvršijo. "Brezno - 
namreč - kliče breznu" (Ps 42, 8 ; Jon 2, 4), tako da je zmeda 
popolna.

Strah preplavlja tudi Jeremija. Takole ga opisuje: "Že slišim 
šušljanje mnogih- groza vsepovsod: 'Naznanite ga! Naznanimo 
ga!'" (Jer 20,10).

Toda prerok mora vpiti: "Nasilje in zatiranje" (Jer 20, 8 ). Če
prav bi se rad temu izognil, pa se ne more, prav kakor Jožef ne 
more uiti rokam bratov. Saj v takem položaju človek uvidi vso 
krivico, vso težo greha, ki se zruši nanj, a ji sam ne more uiti.

Je kakor prekletstvo, ki ga omenja apostol Pavel v današnjem 
drugem berilu. Je namreč greh. Ta pa rodi smrt. "Smrt je 'za- 
kraljevala', kakor da bi imela izključno pravico nad ljudmi (Rim 
5, 12-14).

Jeremija občuti vso težo preroške službe, ker mora očitati, 
svariti, opogumljati. Sicer se to v njem spremeni v "goreč ogenj, 
zaprt v ... kosteh. Trudim se - pravi -, da bi ga ugasil, pa ne mo
rem" (Jer 20, 9).

Tudi nastop Janeza Krstnika je očitek teptanja najosnovnejših 
pravic (M t 3; 11, 12-14).

Toda vse življenje prerokov kaže končno na preroka kot take
ga, na Jezusa Kristusa. Kajti on je "Kamen spotike in skala 
pohujšanja" (1 Pt 2, 8 ). Zbuja odpor. Vsa zmeda, ves greh, je 
zato koncentriran v Jezusa.

Zato že prerok Jeremija v vsej nemoči in v vsem umiranju 
obudi neomajno zaupanje v Boga: "A Gospod je z menoj kakor 
strahovit junak" (Jer 20, 11). Čeprav se mu je prej zdelo, da ga 
je Bog zapustil v nesreči, kar je bilo zanj največja muka: osa
mljenost namreč, predanost pogubi. Tedaj se spomni, kako mu 
Bog govori: "Glej, svoje besede polagam v tvoja usta. Glej, 
postavljam te ta dan nad narode in kraljestva, da ruješ in podi
raš, da uničuješ in rušiš, da zidaš in sadiš" (Jer 1, 9. 10). Kar pa 
ga izpostavi sovraštvu, trpljenju, celo smrtni nevarnosti. Bog ga 
je zapeljal kakor nepošten človek devo.... Postal je v posmeh, 
vsi se norčujejo iz njega (Jer 20, 7).

A zavest Božje bližine ga zdaj dvigne in opogumi.
Spozna, da je to grozno trpljenje plačilo pravičnih. Kar se zdi 

kakor norčevanje iz preroka. Saj je res: mož, Jeremija namreč, 
nazadnje kar nekam izgine, se izgubi, kakor da ga nikoli ni bilo.

Podobno konča Krstnik: glavo mu odsekajo in še dajo v 
maščevanje Herodiadi.

Sv. Alojziju, ki tudi te dni goduje, nekateri očitajo nepristnost 
življenja. A pozabljajo, da je mladenič vede in hote junaško stre
gel obolelim za kugo in si pri tem 'zapravil' življenje v službi za 
druge, in sicer po zgledu Jezusa, ki je, človeško gledano, zelo 
klavrno končal.

Sv. Pavel pa izjavlja, da oznanja samo njega, in sicer kot križa
nega (1 Kor 2, 2).

Morda je Jezus s silnim klicem tik pred smrtjo zapečatil za 
vso večnost zmagoslavje nad strahom in smrtjo, saj je pel že pri

preroku sredi najhujšega: "Prepevajte Gospodu, slavite Gospo
da, ker rešuje življenje ubogega iz rok hudodelcev" (Jer 20,13).

Prenekateri svetniki in mučenci, tako npr. Ignacij Antiohijski, 
so si želeli čimprejšnjo smrt po ugrizu zverin, katerim so jih obla
stniki tistega časa vrgli.

Podobno so znale umirati celo nežne deklice, kot sv. Neža, 
sv. Cecilija in druge.

Uverjeni smo, da danes cele trume deklic, ki jih starši v stiski 
za golo preživetje prodajajo pohotnim trgovcem z belim bla
gom in pokvarjenim ljudem, podobno, in verjetno še okrutneje, 
po nekaj letih zlorabe, polne malarije, posiljene in umirajoče za 
aidsom, so nam, presitim, živi očitek, da premalo ali skoraj nič 
ne naredimo za nov svet.

Vsemu temu lahko dodamo še splave nerojenih, trgovanje z 
organi živih, ugrabljenih otrok, ki jih starši ne bodo nikoli več 
videli na tem svetu.

Duhovnik, ki vodi oskrbo lačnih, zapuščenih otrok nekje v 
Indiji, nam je pred kratkim podal nekaj srhljivih podatkov, ki so 
zgoraj omenjeni. Tem je še dodal, kako se nekateri starši čutijo 
srečne, če morejo dati svojim otrokom nekaj drobtinic kruha, ki 
jih namočijo v topli vodi... Kongres FAO je 10. t.m. v Rimu ugo
tavljal, da dnevno umre za lakoto 24.000 ljudi.

Božja beseda, ki jo beremo vsak dan, zlasti pa ob nedeljah, je 
vedno živa, ostra, pretresljiva, sodobna (Heb 4,12).

Najprej nas opogumlja: "Ne bojte se ljudi! ... Bojte se r a j š i  

tistega, ki more dušo in telo pogubiti v peklu! ... Ne bojte se 
torej!" (M t 10, 26 ss).

Ne bojmo se vere, ne nedeljske sv. maše, ne svarjenja otrok, 
ne dela za pošteno, bolj človeško življenje; ne čistosti v zakonu 
in pred njim. Ne bojmo se številnih družin. Ne bojmo se dela za 
vse to. Jezus namreč pravi tudi: "Vsakega torej, ki me bo priznal 
pred ljudmi, bom tudi jaz priznal pred svojim Očetom, ki je v 
nebesih. Kdor pa me bo zatajil pred ljudmi, ga bom tudi jaz 
zatajil pred svojim Očetom, ki je v nebesih" (M t 10, 32-33).

Naj nas Jezus osvobaja strahu, lakote, greha in smrti!
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D U H O V N IŠ K O  POSVEČENJE V K R M IN U

BOD' POZDRAVLJEN, P. MARIO!

FO TO  BU M BAC A

DANIJEL DEVETAK

Spokojen, umirjen in presre
čen je bil obraz p. Maria Pice- 
cha, 40-letnega novomašnika, 
ki ga je v krminski stolni cerkvi 
sv. Adalberta posvetil goriški nad
škof Dino De Antoni v nedeljo, 
16. junija. Tako srečen in svetel 
je bil, da so ga verniki, ki so na
polnili prostrano cerkev, ganje
ni/ z velikim navdušenjem in 
dolgim spontanim ploskanjem 
sprejeli kot novega duhovnika.

Cerkev v Krminu, kjer ni bilo 
duhovniškega posvečenja od 
daljnega leta 1944 (zadnji je bil 
msgr. Silvano Fain), se je pred 
obredom kmalu napolnila. Šte- 
yilni znanci in prijatelji iz Gori
ške in vse Italije so prišli, da bi 
izkazali svojo navezanost na p. 
Maria, ki je pred desetimi leti 
stopil v Družbo Jezusovo. P. 
Mario je bil namreč pred odho
dom močno vraščen ne le v kra
jevno stvarnost, ampak tudi v 
širše družbeno življenje. Povej
mo, da je med drugim kakih o- 
sem let pel v mešanem pev
skem zboru Hrast iz Doberdo
ba, kamor gaje povabil dirigent 
Hilarij Lavrenčič; skupno sta 
namreč pela že med služenjem 
vojaščine pri "alpinih". V dober- 
dobskem zboru seje naučil tudi 
nekaj slovenščine, bil je prilju
bljen; to je zbor pokazal tudi s 
tem, daje na posvečenju s stran
skega oltarja izvrstno odpel tri 
pesmi (eno skupno s prijatelji 
"alpini"), take, ki si jih je p. Ma
no sam zaželel. Pred leti je obis
koval tudi kulturno središče Stel-

la Matutina v Gorici; tam je o- 
pravil ignacijanske duhovne va
je, ki so mu bile v oporo pri živ
ljenjski odločitvi. Ta je sicer na
šla rodovitna tla v družinski vz
goji in še zlasti v liku pokojne 
matere, ki ga je zaznamovala 
na poseben način. Mariova pot 
se je nadaljevala v Genovi, Ne
aplju, Lecceju, Rimu, tudi v Sa
rajevu in drugih središčih, kjer 
seje s študijem in bogatimi pa
storalnimi izkušnjami pripra
vljal na svoje poslanstvo. Srčno 
si je želel biti posvečen v do
mači cerkvi, čeprav to za jezui
te ni navada. In tako je tudi bilo.

Sveta daritev je bila nadvse 
slovesna, v apsidi je sedelo veli
ko število duhovnikov, na koru 
je ob orglah pel župnijski zbor. 
Nadškof je v homiliji nanizal ne
kaj misli o duhovniškem služe
nju in poslanstvu. Evangelij o 
žetvi in delavcih mu je bil po
vod za to, da je razvil zelo pri
merno in Mariu na kožo napi

sano razmišljanje o sočutju do 
trpečih, solidarnosti do zadnjih, 
dejavni in zastonjski ljubezni. 
Kdor pozna Maria, namreč poz
na tudi njegovo občutljivost, 
preprostost, neposrednost in is
krenost. Msgr. De Antoni je pa
tru priporočil, naj se ne vda o- 
bupu, če ga bodo čakali hudi 
izzivi. Pozval ga je k zvestobi, 
vztrajnosti in gorečnosti, da bi 
znal kot oznanjevalec in priče
valec vedno biti znamenje upa
nja. "Ne zanašaj se na denar in 
na bogastvo," mu je še rekel, saj 
je Kristus prepovedal svojim 
učencem, da bi s sabo nosili še 
to, kar je najnujnejše. "Prav to 
bo bistven dejavnik tvoje vero
dostojnosti."

Obred posvečenja je bil poln 
bogatih simbolnih dejanj in zna
menj. Nadškof je najprej izpra
šal kandidata, ki je pred zbra
no množico odločno obljubil, 
da bo služil božjemu ljudstvu 
pod vodenjem Svetega Duha

: kot sodelavec škofov, da bo oz
nanjal evangelij in katoliško ve
ro, da bo opravljal evharistično 
daritev in delil zakrament spra
ve, da bo vztrajno molil in pro
sil milost za zaupane mu verni
ke, da bo vedno bolj združen s 
Kristusom. Sledile so pete litani
je, nato je nadškof s polaga
njem rok, kot se to dogaja od 
začetkov krščanstva, posvetil p. 
Maria. Zelo slovesno so ga nato 
oblekli v duhovniška oblačila. 
Nadškof mu je s svetim oljem 
mazilil roke, mu izročil kruh in 
kelih za evharistično daritev in 
ga objel; za njim so to storili vsi 
številni somaševalci in ga tako 
s konkretnim dejanjem sprejeli 
medse kot duhovnika. P. Mario, 
človek z velikim srcem, je nato 
prvič stopil do oltarja kot ma- 
šnik; pri tem kar ni mogel prikri- 

| vati svoje velike sreče, zato so 
ga tudi vsi navzoči, kot smo že 
napisali, "simbolično" objeli s 
toplim aplavzom, ki je trajal ce
lih sedem minut.

Maša, pri kateri sta bili kot 
odraz krajevne Cerkve prisotni 
tudi furlanska in slovenska be
seda, se je nadaljevala z evhari
stičnim bogoslužjem. Na koncu 
dvournega obreda je nadškof 
prosil novomašnika, naj mu po
deli svoj prvi blagoslov, kar je p. 
Mario rad naredil. Po slovesno
sti je bil pod lipami na dvorišču 
nekdanje krminske šole Vittori- 
no da Feltre ljudski praznik, ki se 
ga je udeležilo več kot 500 oseb.

Take vesele obraze in ikone 
upanja močno potrebujemo.

34. TR A D IC IO N A LN O  ROMANJE NA BREZJE

VSESLOVENSKI DAN 
BOLNIKOV

Tiskovni urad koprske ško
fije sporoča, da bo že tradicio
nalno, 34 . romanje invalidov, 
bolnikov in starejših na Brezje 
v soboto, 22. junija. Ob 10.30 
bo romarska maša na trgu pred 
cerkvijo, ki jo  bo daroval ljub
ljanski upokojeni škof msgr. Jo- 
2e Kvas. Gre za enega največjih 
romanj v Sloveniji, na katerem 
se zbira tudi več tisoč ljudi. Ro
ganje, ki ga od vsega začetka 
organizira revija Ognjišče, je v 
svoji 34-letni zgodovini prešlo 
v vseslovenski dan bolnikov, ki 
§a v Cerkvi po svetu obhajamo

11. februarja, na god lurške Ma
tere Božje.

Že nekaj let dobijo romarji 
v roke tudi posebno knjižico, ki 
je namenjena prav bolnikom, 
invalidom in ostarelim. Letos pa 
bodo dobili zgibanko, ki govo
ri o zakramentu bolniškega ma
ziljenja. Dobili bodo tudi podo
bico z molitvijo k Mariji, zdrav

ju bolnikov. To je molil papež 
na letošnji svetovni dan bolni
kov, priporočil pa je, naj jo tudi 
bolni, invalidi in ostareli molijo 
vsaj vsako prvo soboto v mese
cu. Vsako leto se romanja ude
ležujejo tudi mladi, ki pomaga
jo bolnim in ostarelim romar
jem. Tako se navajajo na druga
čnost prizadetih in se v luči kr

ščanske ljubezni do bližnjega 
vzgajajo v odprtosti za pomoč 
drugim. Vsakoletno romanje na 
Brezje je samo ena od oblik skr
bi Cerkve v Sloveniji za bolnike, 
invalide in ostarele. Zavzetejši 
župniki organizirajo na Brezje 
posebne avtobuse. Mnoge 
župnije in pastoralna področja 
v slovenskih škofijah imajo za 
bolnike in ostarele posebna 
srečanja. Pa tudi sicer duhov
niki obiskujejo bolnišnice in do
move ostarelih in varovancem 
nudijo duhovno oskrbo.

SPREMLJANJE U M IR AJO Č IH  BO LNIKO V

t e r m in a l n im  b o l n ik o m
O DUHOVNOSTI

METKA SINIGOI

_ V tem hitrem in razgibanem 
J-asu, ko ima vsak veliko skrbi 
"J težav, se sploh ne zavedamo 
yl°ge vrednot, kaj šele vloge, ki 
J? lr*ia duhovnost v našem živ- 
Jenju. Kljub temu da je duhov
nost večkrat zapostavljena, se 
večkrat godi, da pozabimo na 
Pomembno vlogo, ki jo odigra- 
va v življenju vsakega izmed 
nas. Večina ljudi istoveti duhov
i t  z religioznostjo, vendar je 
el'gioznost le del duhovnosti.

Pravzaprav je težko točno de- 
'nirati duhovnost. Definicija te 
esede je usmerjenost k nema- 

te.r|alnim vrednotam in kot od 
® esa neodvisni, samostojni del 

f  °vekovega bistva. Na tečaju 
a usposabljanje prostovoljcev
* opremljanje umirajočih in 
°jcev pa so nam predavatelji 

Posredovali, da se duhovnost

nanaša na sposobnost človeka, 
da izbira pomembnost fizičnih, 
emocionalnih, verskih in intelek
tualnih dražljajev. Ker je du
hovnost vsakega človeka izred
no zapletena in z besedami tež
ko izrazljiva, je to področje ma
lo raziskano. Duhovnost je raz
mišljanje, je iskanje samega se
be in prav pri terminalnih bolni
kih se to dejanje okrepi. Pri tem 
nastajajo nova in nova, včasih 
nerešena vprašanja, ki jih bolnik 
lahko deli z najbližjim. Večkrat 
pa se godi, da najbližji na take 
pogovore ne pristajajo, ker se 
jim zdijo nesmiselni. To se godi, 
predvsem ko razmišljajo o smr
ti. Zaradi slabega odnosa do 
smrti večkrat odvračamo npr. s 
takim stavkom: "Kaj govoriš, daj; 
saj ne boš še umrl!" S tem pretr- 
žemo vsako vez za pogovor z bol- 
nikom. Ne sme nas biti strah go
voriti o smrti ali sprejemati naj

globljo duhovno misel bolnika. 
Tudi ti pogovori nas bogatijo in 
nam pomagajo, da se globoko 
spoznamo v naši duhovnosti.

Duhovnost potrebuje mir, ti
šino in nevidno vez spoštovanja. 
Včasih ima bolnik potrebo stiska 
roke in tišine, drugič dolgega 
razgovora, tretjič pa po razgo
voru, v katerem izpove vse no
tranje stiske in obuja občutke ob 
minulih dogodkih.

V težkem trenutku, ki ga do
življa umirajoči, je včasih, če to 
sam želi, zelo pomembno, da 
se sreča z duhovnikom in z njim 
opravi zakramente ali pa, če ni 
veren, samo s pogovorom raz
čisti dvome. Duhovnik je nam
reč pooblaščenec in namestnik 
občestva pri bogoslužnih in ob
rednih opravilih, večkrat tudi 
posrednik do božanstva. Zara
di tega je duhovnik pomemben 
sestavni del oskrbe vernih ter
minalnih bolnikov. Večkrat pa 
se godi, da se hudo bolni bol
niki približajo veri, tudi če to ni 
bila nikoli njihova navada. Mor
da pa srečanje z duhovnikom,

kijih razume v njihovi stiski, lah
ko tudi za svojce pomeni ponov
no srečanje z Bogom, ki želi biti 
blizu vsakemu človeku v težkih 
trenutkih.

Važno je, da smo bolniku ob 
strani, saj je zanj v tem trenut
ku duhovnost odkrivanje odno
sov med bolečino in trpljenjem. 
Pri iskanju teh odnosov in last
ne resnice je bolnik vedno sam. 
Mi ga lahko samo spodbujamo 
in podpiramo. Dobro je vedeti, 
da sta tudi veselje in humor del 
duhovnosti in na to ne smemo 
pozabiti. Pretehtati moramo 
duševno stanje posameznika, 
pa tudi svojcev, kajti tudi ti so 
potrebni naše pozornosti. Ko 
stopimo v stik z družino s taki
mi problemi, moramo znati pri
sluhniti situaciji, ki vlada v tej 
družini. Biti moramo potrpežlji
vi, poslušni in nevsiljivi posred
niki med duhovnostjo in realno
stjo, da se bo bolnik poslovil 
čimbolj umirjeno in da se bodo 
svojci polagoma soočali z življe
njem po izgubi ljubljene osebe.

SVETNIK TEDNA

2 5 . JU N IJ

SILVESTER ČUK I

1 VILJEM, OPAT
Vsak človek ima svojo lastno pot k Bogu, zato ima tudi vsak 

svetnik neko značilno potezo. Za današnjega godovnjaka sv. 
Viljema iz Vercellija v Piemontu je  značilno to, da je  že pri pet
najstih letih sklenil, da postane redovnik, ni pa se mogel odločiti, 
kateri redovni skupnosti naj se pridruži. Zato je  veliko potoval 
po svetu, da hi našel tisto, kar hi ga notranje zadovoljilo. Naj
prej je  romal v špansko Kompostelo, a se je brez odgovora vr
nil domov v Italijo. Potem je  prišel na misel, da hi se bolje znašel 
v skrivnostih odrešenja, če b i obiskal svete kraje v Palestini, 
zlasti mesto Jeruzalem. Preden se je  vkrcal na ladjo za Palesti
no, je  obiskal svetniškega puščavnika janeza, ki mu je dejal, da 
ni nujno it i  v Palestino, da spozna božje namene z njim. Bog 
govori v njegovi notranjosti, samo dobro naj mu prisluhne. Vi
ljem se je  ravnal po njegovem nasvetu.

Naš svetnik se je  rodil leta 1085 v plemiški družini v Vercelli- 
ju. Ze v otroških letih je  izgubil starše, zato je  hitro dozorel. Pri 
petnajstih letih, kot pove
dano, se je  odločil, da po
stane redovnik. Po dolgem 
iskanju in rom anju se je  
umaknil na samotno goro 
Monte Virgiliano vzhodno 
od Neaplja. Izbral si je  pro
stor za celico in ostal tam 
g o ri popo lnom a  sam s 
svojim  Bogom leto dni.
Kmalu pa se mu je  začelo 
dogaja ti kakor nekoč sv.
Benediktu: okrog njega so 
se naseljevali še drugi in ga 
prosili za duhovno vodstvo.
Ustregel jim  je. Število ce
lic je  raslo in treba je  bilo 
urediti dnevni red ter skup
no bogoslužje. Leta 1123 je  
Viljem začel graditi samo
stan, katerega srce je  bila 
cerkev, posvečena Devici 
Mariji, in po tej cerkvi je  
gora dobila ime Monte Ver- 
gine. Škof iz Avellina, k i je  
cerkev posvetil, je  tudi po
trd il začasna pravila, ki so 
bila v bistvu benediktinska s poudarkom na samotarski osebni 
pobožnosti. Viljem je  kot poglavitno vajo duhovnega življenja 
priporočal misel na božjo vsepričujočnost: če človek nepresta
no vidi p ri sebi in v sebi Boga, bodo kmalu postale svete njego
ve misli, želje in njegova dela.

Opat Viljem, k i je  prejel mašniško posvečenje, je  potem, ko 
je  uredil samostansko življenje na Monte Vergine, šel svojo du
hovno družino širit drugam. Ustanovil je  več novih samostan
skih skupnosti, predvsem v južn i Italiji. Vse svoje samostane je  
pogosto obiskoval in redovnikom, ki so se po njem imenovali 
viljemiti, je  b il svetovalec in vodnik s svojo modro besedo, pred
vsem pa z zgledom veselega božjega služabnika. Povsod je  oz
nanjal božji m ir in pota, kako ga je  mogoče doseči.

Kralj Robert II., vladar Neaplja in Sicilije, je  zvedel za Vi
ljemovo svetost in modrost in ga je  poklical na svoj dvor za 
svetovalca. Viljem se je  povabilu odzval, da b i storil kaj dobre
ga. Z vso odločnostjo je  nastopil zoper napake in razvade dvo
ra. Zaradi svoje odločnosti je  p ri nekaterih dvorjanih, ki jim  je  
prijalo lagodno življenje, naletel na odpor. Z raznimi spletkami 
so ga hoteli očrniti p ri kralju, vendar zaman.

Ko je  opravil svojo nalogo na dvoru, se je  opat Viljem spet 
umaknil v svojo blaženo samoto. M ir v Bogu je  našel 25. junija  
1142, ko mu je  bilo sedeminpetdeset let. Njegovo svetniško 
češčenje je  papež Gregor XIII. dovolil najprej benediktinske
mu redu, leta 1785 pa je  bilo raztegnjeno na vso Cerkev. Sv. 
Viljema upodabljajo v opatovski obleki z volkom ob strani (na 
sliki) - po legendi mu je  volk nekoč raztrgal osla, svetnik pa je  
zver ukrotil in volk mu je  nosil tovore, ko je  zidal cerkev.

Na današnji dan godujejo tisti, ne preveč številni, Slovenci 
in Slovenke, ki jim  je  ime: Viljem, Vili, Vilko ter Vilma, Viljemi- 
na, Vilka.

SP O M IN S K A  SLOVESNOST NA LAJŠAH 
BO V NEDELJO, 30. JUNIJA

Vseslovenska 
spominska slo
vesnost na Laj- 
šah pri Cerknem 
bo v nedeljo, 30. 
jun ija , ob 16. 
uri. Križev pot 
se bo začel že 
pol ure prej. Pri 
maši, ki jo  bo
vodil koprski škof Metod Pirih in pri kateri bodo somaševali še 
drugi slovenski škofje, se bodo spomnili vseh žrtev okupacije in 
revolucije na Primorskem pred drugo svetovno vojno, med njo in 
po njej, kakor tudi piše na spomeniku ob breznu.

N o v a k i
Sovodenj

7blmm, Cerknol L A J Š E

Nova Gorica
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SLOVENIJA ODPRTA ZA UMETNOST 2002 KNJIŽNA PREDSTAVITEV

TUDI LETOS UMETNIKI 
NA SINJEM VRHU

Kako pomembno je odhajanje u- 
metnika iz ateljeja, so dokazali že pio
nirji sodobne umetnosti, zlasti impre
sionisti in ekspresionisti, ki so se še po
sebej zavedali takšnega načina ustvar
janja. Delovna srečanja likovnih ust
varjalcev so nekakšen spomin nanje.

In pomembno je tudi povezovanje 
umetnikov ter odpiranje likovnega pro
stora, v katerem posamezen avtor živi 
in ustvarja. Tega seje še posebej zave
dal akademski slikar Klavdij Tutta, ki 
je pred desetimi leti (1993) začel z rea
lizacijo pomembne in odmevne med
narodne likovne delavnice Slovenija, 
odprta za umetnost. Kraj delovnih 
srečanj je postal Sinji vrh (tisočmetr- 
ska gora nad Ajdovščino) in svojo do
končno podobo dobil z izgradnjo 
ateljeja in drugih, ustvarjanju ter bi
vanju namenjenih prostorov. Umetniki 
se namreč zberejo v prelepih prosto
rih kmečke domačije Hieronima Vid
marja in njegove delavne družine, ki 
gostoljubno sprejema tudi druge go
ste in preprosto, a bogato pogosti 
vsakogar, ki si želi miru in tišine ter 
seveda prekrasnega pogleda na Vipav
sko dolino, na Kras in na Jadransko 
morje ter seveda na Goro in Golake, 
bližnja Javornik in Nanos v ozadju.

Vsako leto se na Vidmarjevi do
mačiji na Sinjem vrhu ob koncu junija 
zberejo likovni ustvarjalci iz številnih 
držav. Izražajo se v akrilnih, oljnih in 
mešanih tehnikah kot tudi v kiparstvu, 
instalaciji, fotografiji oz. različnih mul- 
timedialnih pristopih. Delovno sre
čanje ima poudarek na izrazito oseb
nem slogu in konceptu. Projekt likov
ne odprtosti pa vključuje tudi druga 
podobna srečanja: Likovne metropo
le in svetovni likovni centri na Sinjem 
vrhu, Umetniki za Karitas ... Atelje ob 
domačiji Hieronima Vidmarja privab
lja tudi številne posameznike in dru
štva, ki si želijo ustvarjalnega miru in 
inspirativnega okolja.

Slovenija, odprta za umetnost, je 
že tradicionalna; svežino pa ji vsako 
leto prinaša zanimiv in kvaliteten izbor 
sodelujočih avtorjev, za katerega skr
bijo številni selektorji. V letošnjem letu 
delavnica praznuje svojo desetletnico. 
Jubilej bodo letos proslavili s še enim, 
nekoliko drugačnim delovnim sreča
njem likovnih ustvarjalcev.

Letošnja delavnica bo imela pouda
rek na predstavitvi štirih metropol, po 
trije umetniki prihajajo iz Salzburga, 
Neaplja, Rotterdama in Novega Sada. 
Avtorji so v teh krajih domačini, lahko 
pa pripadajo drugim narodom, vendar 
tu živijo, ustvarjajo ali so na kakr
šenkoli način povezani s klimo določe
nega centra. Tudi v bodoče bodo to
vrstna srečanja potekala predvsem na 
osi Vzhod - Zahod, Sever - Jug. Na Sinji 
vrh bodo vabili ustvarjalce iz štirih ali 
petih likovnih centrov, vselej pa tudi 
domače avtorje. Takšna zasnova pro
jekta bo ponudila temeljitejši vpogled 
v likovno dogajanje posameznih pod
ročij in lažje nadaljnje sodelovanje, saj 
je cilj delavnice prav v odprtosti in po
vezovanju.

Po toliko letih delovanja pa si upa
mo trditi, da to ni le eno izmed srečanj 
umetnikov. Je drugačno, organizirano 
na visoki kakovostni ravni in v želji, da 
bi v slovenski prostor prineslo utrip 
aktualnega svetovnega likovnega do
gajanja.

V soboto, 15. junija, se je torej na 
Sinjem vrhu nad Ajdovščino začela že 
deseta Mednarodna likovna delavni
ca Slovenija, odprta za umetnost, ki 
bo trajala do 2 2 . junija 2 002 .

Udeležili seje bodo naslednji liko
vni ustvarjalci: iz Salzburga Renate 
Christin, Martin Rasp in Georg Tassev, 
iz Neaplja Antonio Manfredi, Christian 
Leperino in Federico Del Vecchio, iz 
Rotterdama Momique N. Veldhoven, 
Damy Van Der VVaal in Charly D. AI- 
meid, iz Novega Sada Dušan Todoro

vič, Milan Kešelj (ZDA), Saša Dobrič. 
Iz Španije pa prihaja Manuel Amaro.

Častni gostje letošnje likovne de
lavnice na Sinjem vrhu pa bodo: Va
lentin Oman iz Avstrije, Franco Dugo 
in Antonio Manfredi iz Italije ter Dra
gica Čadež in Ludvik Pandur iz Slo
venije.

Med domačimi avtorji pa so za 10. 
Slovenijo, odprto za umetnost, bili iz
brani poleg Čadeževe in Pandurja še 
Vinko Železnikar, Gašper Jemec, Boni 
Čeh, Črtom ir Frelih, Zmago Puhar, 
Cveto Zlate, Mira Narobe in fotograf 
Igor Pustovrh. Seveda pa bodo, tako 
kot vselej, čas za ustvarjanje našli tudi 
umetniški vodja projekta Klavdij Tut
ta in sodelavca Klementina Golija ter 
Etko Tutta.

Izbor ustvarjalcev vselej poteka po 
strogih umetnostnih kriterijih. Letos so 
sodelujoče avtorje izbrali: Enzo di Gra- 
zia, M ilena Koren - Božiček, Julia 
Snikkers, Luis Rapela - Asociacion de 
artistas plasticos de Madrid, Renate 
Christin in Anamarija Stibilj-Šajn. Tudi 
letošnji zaključek srečanja bo sprem
ljal dan odprtih vrat, ki bo v petek, 21. 
t.m., s pričetkom ob 16.30 uri. Pozdrav
nemu nagovoru bo sledila predstavi
tev sodelujočih umetnikov. Posebno 
pozornost bomo namenili letošnjim 
častnim gostom: Valentinu Omanu, 
Francu Dugu in Ludviku Pandurju in 
jim podelili priznanja. Popoldan bo 
spremljala glasba. K popestritvi bodo 
prispevale predstavitve življenja na 
Gori, sirarjev in TlC-a Ajdika iz Ajdov
ščine. Vipavsko vinsko cesto pa bodo 
zastopala vina iz kleti Krapež, Štokelj 
in Pregeljc ter vina Monvi iz kleti druži
ne Škrlj. Iz Goriških Brd bodo prišli vi
narji Klinec, Reya in Štekar. Mlinotest 
iz Ajdovščine pa pripravlja pokušnjo 
testenin.

Vsekakor pa si ljubitelji čiste in neo
krnjene narave in pa seveda ljubitelji 
sodobne umetnosti lahko likovno de
lavnico na Sinjem vrhu in nastajajoča 
dela ter umetnike ogledajo ves čas 
trajanja delavnice, saj bodo na do
mačiji H ieronima Vidmarja vedno 
lepo sprejeti.

POGOVORI SRCA 
V TOLMINU

V četrtek, 13. t.m., je bil v prostorih 
tolminskega Muzeja lep in prisrčen 
kulturni večer. Na sporedu je bila pred
stavitev zbornika Pogovori srca o živ
ljenju, delu in poeziji Ljubke Šorli. 
Večerje priredilo Slavistično društvo 
Nova Gorica, Koper ter Gorica, Trst, 
Videm v sodelovanju z Muzejem.

Na večeru sta nastopili predvsem 
urednica omenjenega zbornika prof. 
Marija Mercina in prof. Marija Če- 
ščut, ki je v njem prispevala znani ra
dijski intervju pod naslovom Drevo ob 
Soči s pokojno goriško pesnico.

V začetku je tolminski mešani zbor 
pod vodstvom Vere Clemente lepo za
pel tri pesmi, in sicer Nedvedovo Nazaj 
v planinski raj, Merkujevo Pesem s 
Krasa in Vogričevo puntarsko pesem.

Dijakinji Ana Geršak in Maja Kebe 
gimnazije v Novi Gorici sta občute
no recitirali nekaj pesmi Ljubke Šorli. 
Večer je vodila ravnateljica tolminske
ga Muzeja mag. Damjana Fortunat 
Černilogar.

Prav številno občinstvo je lepo spre
jelo ta literarno umetniški večer, ko 
je prav njen rojstni kraj Tolmin za
služeno obeležil lik goriške pesnice.

K I J U Č M  MOMENTI NASTANKA IN RAZVOJA

KULTURNI CENTER LOJZE 
RRATUŽ (1962-2002) -1.

40-letnico KCLB želi naš list obeležiti tudi s tem prikazom, ki ga sestavljajo 
odlomki iz spodaj navedenih del:
- Deset le t Katoliškega doma v Gorici, 1962-1972, Gorica 1972;
- Dvajset let Katoliškega doma v Gorici, 1962-1982, Gorica 1982;
- Kulturni center Lojze Bratuž, Gorica 1996;
- Ciril Koršič, O delu za Katoliški dom, Gorica 2001;
- Anton Kacin, Zbornik ob stoletnici rojstva, Gorica 2001.

Zbrala prof. Marija Kacin.

Ko se je po drugi svetovni vojni tudi na Goriškem obnovila dve desetletji 
zatrta, a globoko zakoreninjena prosvetna dejavnost, je bilo vedno bolj čutiti 
potrebo po primernem kulturnem hramu: Slovenci, ki smo se septembra 1947, 
po razmejitvi, znašli v italijanski republiki, smo bili namreč zaradi fašizma prak
tično oropani vsega svojega narodnega premoženja in ustanov, dvorana v stavbi 
na Placuti, ki hrani toliko zgodovinskih spominov in je za številne goriške Slo
vence pravi simbol, pa je postajala vedno bolj tesna. Porodila se je zamisel o 
primernem prosvetnem domu z dvorano in pričelo seje neponovljivo obdobje 
v povojni zgodovini goriških Slovencev.

Na občnem zboru SKPD - Slovenskega katoliškega prosvetnega društva je 
jeseni 1951 padla misel, naj bi si slovenski katoličani zgradili lasten prosvetni 
dom z dvorano. Misel je vžgala in kmalu se je v okviru društva osnoval pripravljal-

Zbor, ki je pod vodstvom Mirka Fileja pozdravil odprtje  Katoliškega doma 25.2.1962

ni odbor. Ta je vzel zadevo zares in je po nekaj sejah sklenil, da skliče zastopnike 
vseh slovenskih katoliških organizacij k skupnemu delu za zgraditev Katoliškega 
doma v Gorici.

Okrožnica, 
ki jo je priprav
ljalni odbor na
slovil na vse slo
venske katoli
ške organizaci
je na Goriškem, 
je datirana s 7. 
marcem 1952.
Na to okrožni
co so se vse or
ganizacije od
zvale in posla
le v Pripravljal
ni odbor svoje
zastopnike. Tako je prišlo do prvega sestanka odbora za gradnjo KD, ki je bil 
dne 17. aprila 1952 leta.

Sklenilo se je, da se bo ideja o Katoliškem domu vrgla med širše občinstvo 
na dan evharističnega kongresa, ki se je tedaj za slovenske vernike pripravljal v 
Štandrežu, in da se bodo navezali stiki s slovenskimi izseljenci po svetu, da bi 
priskočili na pomoč pri zbiranju finančnih sredstev, kajti to je bilo najtežje 
vprašanje. Saj v tistem prvem času odbor razen dobre volje in poguma ni imel 
v blagajni ničesar, niti lire.

Akcija se razprede tako, da se delo razdeli. Osnuje se izvršni odbor, ki naj bi 
vse povezoval in vodil. Člani tega odbora so bili: častni predsednik msgr. Ivan 
Trinko, predsednik dr. Anton Kacin, prvi podpredsednik Mirko Mazora, takrat 
kaplan na Travniku, drugi podpredsednik prof. Mirko Filej, tajnik dr. Kazimir 
Humar, tajnikov pomočnik gdč. Pavla Rijavec, šef propagande prof. Drago 
Butkovič, blagajnik Maks Komac, pomočnik blagajnika Marjan Komjanc.

V odbor za propagando so bili izvoljeni: načelnik Drago Butkovič, člani 
Jože Vošnjak, Maks Komac, Zora Piščanc, Hedvika Kavčič.

V akcijski odbor: načelnik Mirko Mazora, člani: Marjan Komjanc, Kati 
Kerševani, Fani Brajnik, ki je vstopila namesto gdč. Mile Dovganove, Jože Vižin
tin, Herman Srebrnič, Bogomil Brecelj, Ciril Koršič, Lojzka Bratuž, dr. Martin 
Kranner, Doles Fortunat. Nadzorni odbor pa so sestavljali: msgr. Alojzij Novak, 
Stanko Stanič, župnik v Štandrežu, Benedikt Košič in Viktor Prašnik.

Ti odbori so v naslednjih letih vodili delo za KD v Gorici.
V prvem in drugem letu je akcija šla v dve smeri: širiti idejo o Katoliškem 

domu v Gorici in zbirati finančna sredstva.
— — — —  DALJE

NAPOVEDNIK

RADIO SPAZIO 103, 
SLOVENSKE ODDAJE (O D 21.6. 
DO 27.6.2002)

Radijska postaja iz Vidma oddaja na 
fRSBiešFSZiei ultrakratkem valu s frek- 
"1 vencami za Goriško
J L v -X  J U  97.5,91.9,90.9 Mhz; za 

Furlanijo 103.7, 103.9 
Mhz; za Kanalsko dolino 95.7 Mhz; za 
spodnjo dolino Bele 98.2 Mhz; za Kar- 
nijo 97.4, 91, 103.6 Mhz). Slovenske 
oddaje so na sporedu vsak dan, razen 
ob nedeljah, od 20. do 21. ure. Spored:
- Petek, 21. junija (v studiu Anka Čer
nič): Prisluhnimo zborovski glasbi: Mla
dinski in dekliški zbor Carmina slo- 
venica. - Svetnik tedna: sv. Janez Krstnik.
- Za prijeten konec tedna: slovenska 
narodno-zabavna in zabavna glasba. 
-Sobota, 22. junija (v studiu Jan Leo- 
poli): Glasba za prijeten konec tedna.
- Ponedeljek, 24. junija (v studiu Andrej 
Baucon): Glasbeni mozaik z Andrejem: 
slovenska lahka in narodna glasba. 
-Torek, 25. junija: (v studiu Matjaž Pin
tar): Ali veste da... glasbena oddaja 
z Matjažem.
- Sreda, 26. junija: (v studiu Danilo 
Čotar) Pogled v dušo in svet: Skrivno
sti ptičjega petja. - Izbor melodij.
- Četrtek, 27. junija: (v studiu Niko 
Klanjšček) Zvočni zapis: Cecilijanka 
2001. - Glasba iz studia 2.

R A D IO  OGNJIŠČE
Osrednja informativna oddaja je 

vsak dan ob 15. uri. Med 
novicami so tudi take, ki jih 
drugi "neodvisni" mediji 
izpuščajo.

Vsako soboto je ob 17. uri 
oddaja Slovenci v Italiji, ki jo ureja in vodi 
Martina Slavec. Oddaja sledi aktualni 
problematiki v zamejstvu z zanimivimi 
pogovori. Uro pred oddajo so čestitke 
in pozdravi naših poslušalcev, kjer 
lahko svojo čestitko brezplačno po
šljete v eter. Telefon: 00386 56281114.

Tema tedna v četrtek, 27. junija, 
ob 17. uri, bo posvečena beneškima 
duhovnikoma Mariju Qualizzi in Bo
žu Zuanelli, ki sta pred kratkim go
stovala v Kopru in govorila o mrač
nih letih Benečije po drugi svetovni 
vojni. Njuna knjiga je doživela svoj 
epilog na sodišču, kjer sta se morala 
zagovarjati, ker sta objavila resnico.

Vsak petek ob 17. uri lahko pri
sluhnete politično satirični oddaji Ob 
petih pospravljamo podstrešje, ki jo  
pripravlja Zlata Krašovec.

Radio Ognjišče lahko poslušate na 
UKV frekvencah 107,5 - Sveta Gora 
(Goriška in Furlanija) in 91,2 -Tinjan 
(Trst). POZOR: Oddajnik na Tinjanu 
je po novem močnejši, tako da je sliš
nost na Tržaškem boljša kot prej!

K U L T U R N E  P R I R E D IT V E  
N A  G R A D U  R 1 H E M B E R K

Poletje je čas, ko se na gradu Ri- 
hemberk nad Branikom pričnejo kul
turne prireditve. Tako se bodo tudi le
tošnje poletje na grajskem dvorišču e- 
nega večjih in starejših ohranjenih gra
dov na Goriškem zvrstili nastopi glas- 
benikov, umetnikov iz Slovenije in tuji
ne. Kulturne prireditve, ki v poletnih 
mesecih bogatijo kulturno ponudbo 
občine Nova Gorica, Branika in okoli
ških krajev, postajajo iz leta v leto bolj 
prepoznavne in priljubljene. Vključu
jejo razstave, koncerte etno, klasične 
in jazz glasbe, gledališke predstave in 
že tradicionalni sejem umetne obrti 
("srednjeveška tržnica” ), ki zaključi 
sklop poletnih kulturnih pri reditev v 
septembru. Prireditve so del pro jekta 
revitalizacije gradu, ki obsega obno
vo in vzdrževanje gradu, študije iska
nja gradu primernih vsebin in vrsto 
drugih dejavnosti, ki zajemajo predstav
ljanje gradu kot izvirnega primera stav
barstva in kulture srednjega veka. 
Projekt revitalizacije gradu Rihemberk 
vodi arhitekt Aleš Vidič v sodelovanju 
z Ministrstvom za kulturo RS, Zavo
dom za varstvo kulturne dediščine 
Nova Gorica in Goriškim muzejem- 
Prihodnjič seznam prireditev.

R A D IO
OGNJIŠČE
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UVODNIK IZ REVIJE ŠKRAT, ŠT. 1-2/2002 V NOVI GORICI IZŠLA NOVA KNJIGA DR. EGIDIJA VRŠ A J A

NIKAKOR NE MOREM 
DRUGAČE!

JELKA CVELBAR

Tudi tokrat moram spregovoriti o 
šoli, o slovenski šoli v italijanskem za
mejstvu. O šoli, ki ji dodatek "s slo
venskim učnim jezikom" natančno 
opredeljuje funkcijo in istovetnost.

Za nami je neuspela reforma ita
lijanskega šolstva, za nami je začetek 
programske konference Slovencev v 
Italiji, ki naj bi bila spodbuda za orga
nizacijske smernice slovenske narod
nostne skupnosti, katere naj bi pripra
vile delovne skupine z različnih pod
ročij, tudi s področja šole. Znova se je 
sestal Šolski forum, ki kot delovno telo 
"par excellence" nikomur - še najmanj 
šolskemu odboru - noče odvzemati 
izvršne funkcije.

Pred nami je nova državna in lokal
na uprava. Pred nami so premiki v zvezi 
s širjenjem slovenščine na italijanske šo
le na osnovi državnega zakona (št. 482 
izleta J999). Pred nami je odprava me
je med matično državo in republiko Ita
lijo. Pred nami še vedno široko zevajo 
aktualni, življenjski, nerazrešeno odpr
ti problemi slovenske šole v Italiji.

cem zameriti. Namesto da bi tukaj in 
sedaj preučili in osvojili novo metodo
logijo za nov način poučevanja v slo
venščini, slovenščino kar sami ute
snjujemo ali jo celo zreduciramo na 
minimum, da bi se (v njegovem jeziku) 
približali tujerodcu ali drugače govo
rečemu.

Ali je to še šola s slovenskim učnim 
jezikom?

Kako naj imenujemo šolo, ki pou
čuje predmet sočasno dvojezično ter 
uporablja brez ustreznega prevoda ita
lijanske učbenike, češ da so slovenski 
neustrezni, ki uporablja na hodniku 
italijanski pogovorni jezik in celo v 
učilnicah in zbornicah ter na sestankih 

! s starši ne skrbi za to, da bi slovenščini 
pripadalo mesto, ki bi ga ta morala na 
slovenski šoli vsekakor in brezpogoj
no imeti?

Mnogi vemo, drugi pa se bodo še 
prepričali, da šola ne more pomeniti 
le pridobivanje znanja, šola mora biti 
nekaj več, šola mora imeti svojo trdno 
jezikovno in kulturno identiteto, še 
posebej takrat, ko želi biti specifično 
učinkovita sredi tujejezičnega okolja.

F«TO  KROMA

Resnično: lahko smo zadovoljni, in 
to tudi smo, da je "zakon za Sloven
ce ' rodil priznanje špetrski dvojezični 
soli. Mislim pa, da je problematika te 
sole nekaj povsem drugačnega od 
problematike slovenskega šolstva na 
Goriškem in Tržaškem. Področje, na 
katerem delujejo vse šole, je res sedaj 
v celoti dvojezično, toda pristop do po
učevanja se na Tržaškem in Goriškem 
globoko razlikuje od beneškega zara
di specifičnih razvojnih in zgodovin
skih dejavnikov. Ločevati moramo 
med dvojezičnim izobraževanjem in 
izobraževanjem na dvojezičnem pod
ročju.

Pred našo šolo so novi izzivi, pri
stop nikakor ne more biti enak tiste
mu izpred dvajsetih, tridesetih ali šti
ridesetih let. Zakonov med Slovenci 
lr> Italijani ter drugimi tujci in tujka
mi (tako imenovanih mešanih zako
nov) je vse več, veliko otrok iz takih 
zvez se vpisuje v slovensko šolo in 
Prinaša s seboj nove in drugačne 
Probleme, nove izzive in nova vpra
šanja za slovenske šolnike. Veliko 
otrok je tudi iz nekdanjih jugoslovan
skih republik. Nekateri so otroci po- 
Vsem italijanskih staršev. Tudi ti na
kazujejo potrebo po posebnem pri
stopu. Toda ali je naš sodobni stan
dardni vzgojitelj, učitelj, profesor do- 
v° lj strokovno pripravljen, da bi bil 
kos novim nalogam?

Mislim, da se vseh problemov v 
zvezi s slovensko šolo v Italiji loteva
j o  danes vse preveč individualno, 
brez prave sinergije in strategije. Ni
hamo dovolj svojih otrok, da bi zapol
nili vse zaščitene šolske stavbe - torej 
so dobrodošli vsi, tudi tisti, ki sloven
ščine sploh ne poznajo, kaj šele, da bi 
1° vsaj zadostno obvladali. Samo da 
Spolnimo razred. Samo da zadosti
j o  statističnim podatkom. Samo da 
°hranjamo število naših šolskih stavb, 
tudi če so za potrebe sodobnih otrok 
^eustrezne. Pri tem se bojimo tem ne-

°vencem ali nepopolnoma-Sloven-

Toda ne gre le za bistvo (identite
to) slovenske šole v Italiji. Gre tudi za 
njeno kvaliteto. Daleč za nami so časi, 
ko je bilo ime "slovenska" šola tudi že 
garancija za nekaj boljšega. Danes, ko 
težimo k upravičenemu ali neupraviče
nemu odpiranju, se je hkrati z eksklu
zivnostjo (nihče ne želi biti drugačen, 
ker to ni moralna kategorija na lestvi
ci vrednot) prilagodila neki splošni 
nižji ravni tudi kvaliteta slovenske šole. 
Kako naj bi si sicer razlagali, da naši 
sinovi in hčere odhajajo v šolo in pri
hajajo iz nje večno nezadovoljni, ne
motivirani, nenavdušeni? Ali je vse to 
nezadovoljstvo, nemotiviranost in 
nenavdušenost že tudi značilnost šole 
kot take? Upam, da se zaradi teh be
sed ne bodo protestno oglasili prav ti
sti, ki jim je slovenska šola vsaj tako 
pri srcu kot nam in mislimo podobno. 
Ti očitki zagotovo niso namenjeni njim, 
pač pa tistim šolnikom, ki jih nikjer ni, 
ki jih ne vidiš niti na koncertu niti v 
gledališču niti na prireditvi niti na pro
slavi in ki prav gotovo tudi teh, kakor 
mnogih drugih zapisanih besed, ne 
bodo brali. Zagotovo tudi danes v slo
venski šoli ne manjka sposobnih ljudi, 
toda grozi jim nevarnost, da v splošnih 
poplitvenih težnjah utonejo v splo
šnem malodušju.

Izobraževanje in vzgoja nista - kot 
že rečeno - le nabiranje znanja. To 
znanje mora človeka tudi duhovno 
bogatiti, človek naj ga zna uporabljati 
na način, značilen za kulturo svojega 
naroda. Za nas je ta način slovenski, 
če še verjamemo v možen nadaljnji ob
stoj našega naroda. In zakaj tega tudi 
ne bi verjeli, če za več stoletij nazaj 
ugotavljamo, daje naša narodna kohe
zija - kljub nedržavnosti - vedno te
meljila na kulturi. Naša kultura pa je 
slovenska, dokler se še razlikuje od ita
lijanske, nemške, angleške itd. Speci
fični (drugačni) smo dotlej, dokler 
gojimo in utrjujemo to svojo narodno
stno bit (identiteto).

■ STRAN 16

POKRAJINSKI 
ARHIV SLAVI 
30 LET

Arhiv, ki ima status javnega zavoda, 
praznuje letos 30. obletnico obstoja. 
Zgodovina arhivske službe na Go
riškem je daljša. Najprej je treba ome
niti referenta za arhive in kulturne vred
nosti pri okrajnem izvršnem NOO za 
Goriško, ki je pričel z delom maja 1945. 
Skrb za varstvo arhivalij je nato prevzel 
leta 1952 ustanovljeni Okrajni muzej 
in arhiv, vendar arhivska dejavnost v 
okviru muzeja nikoli ni prav zaživela. V 
letih 1966 do 1972 je arhivsko službo 
na severnem Primorskem izvajal Arhiv 
Slovenije iz Ljubljane, ki je nekatere 
manj zahtevne naloge varstva pre
puščal novoustanovljenemu arhivske
mu oddelku pri skupščini občine Nova 
Gorica. Ta in kasneje ustanovljeni arhiv 
kot njegov naslednik je naslednjih 20 
let domoval v kletnih prostorih občine 
in sodišča, ki niso bili primerna rešitev, 
kar se je izkazalo ob poplavi leta 1983. 
Prizadevanja lokalnih oblasti in krogov 
v arhivski stroki so leta 1971 pripeljali 
do sklepa občine Nova Gorica, da se 
za naloge varstva arhivskega gradiva na 
področju treh severnoprimorskih občin 
ustanovi samostojni zavod, sprva poi
menovan Primorski, nato Pokrajinski 
arhiv v Novi Gorici. V naslednjih deset
letjih se je kadrovsko okrepil in danes 
za okoli 2.300 tekočih metrov gradiva 
skrbi devet strokovnih delavcev, ki skr
bijo za vse postopke od prevzema do 
uporabe. Leta 1987 se je arhiv vselil v 
novo stavbo, potem ko je bilo v kata
strofalni poplavi jeseni 1983 v kleti 
občinske zgradbe poškodovanega ve
liko arhivskega gradiva. Gradivo, ki ga 
hrani novogoriški arhiv, je mlajšega 
porekla, saj so starejši dokumenti jav
ne uprave in služb iz časov Avstrije in 
Italije večinoma ostali onkraj državne 
meje, v nekdanjih upravnih središčih. 
Najstarejši dokument je sicer iz let 
1501-1505, vendar je to žal povsem 
osamljen primer. Tudi dokumenti iz 17. 
stoletja so le posamezni. Za naslednja 
stoletja velja, da je gradiva sčasoma 
vedno več, vendar lahko o večji količini 
govorimo šele za obdobje 20 . stoletja. 
To zlasti velja za čas po 1945, na kate
rega odpade okoli 80% vseh arhivalij. 
Arhivski dokumenti so urejeni po fon
dih in zbirkah, ki se delijo v več skupin: 
uprava pred in po letu 1945, pravoso
dje, gospodarstvo in bančništvo, vzgoja 
in izobraževanje, kultura, znanost, 
šport, zdravstvo in sociala, politične 
stranke in družbenopolitične organiza
cije, društva, zemljiška gospostva, oseb
ni fondi, zbirke fotografij, razglednic, 
filmov, mikrofilmov, zvočnih zapisov. V 
teh naslovih prepoznamo kot ustvarjal
ce predvsem organe javne uprave in 
javne službe. Prevzeto gradivo se v arhi
vu po potrebi uredi, tehnično opremi 
in popiše. Uporaba arhivskega gradiva 
lahko služi različnim namenom: znan
stveno raziskovalnim, kulturnim, izo
braževalnim, tudi komercialnim, upra
vnim. Danes javnost vidi v arhivih pre
dvsem varuhe kulturne dediščine in 
zgodovinskega spomina, manj pa je 
prisotna zavest o arhivih kot zakladnici 
dokumentov in podatkov, brez katerih 
ni mogoče voditi številnih upravnih in 
sodnih postopkov. Urejen arhiv je zato 
nujen pogoj za nemoteno delovanje 
pravne države, njegova vloga in pomen, 
seveda tudi odgovornost, pa morajo 
biti temu primerni. Svojo 30. obletnico 
je arhiv obeležil z izdajo zbornika. Po
leg spominskih prispevkov zlasti tistih, 
ki so sodelovali pri razvoju arhivske služ
be in ustanavljanju arhiva, je v njem v 
besedi in sliki predstavljeno 30-letno 
obdobje delovanja arhiva. Tretji vsebin
ski sklop sestavljajo strokovni članki, 
napisani na podlagi obdelave arhivske
ga gradiva o temah, ki so si jih avtorji, 
arhivisti, izbrali poljudno, po lastni pre
soji. Slovesnost, na kateri bo arhiv pro
slavil svojo obletnico s predstavitvijo 
zbornika in odprtjem razstave, bo po
tekala v petek, 21. junija 2002 ob 12. 
uri v galeriji arhiva. Vabljeni!

D R A G O  TRPIN

SLOVENIJA V 
EVROPSKI UNIJI

JURIJ PALJK

V Ljubljani so v ponedeljek, 17. t.m., 
predstavili novo študijsko delo dr. Egi- 
dija Vršaja, slovenskega časnikarja in 
ekonomista iz Trsta, ki je že izdal vr
sto pomembnih strokovnih knjig, s 
katerimi je dokazal, da je eden naših 
najboljših piscev in poznavalcev eko
nomije pri nas.

Slovenska tiskovna agencija je po
drobno poročala o ljubljanski predsta
vitvi in o dogodku, njeno poročilo ob
javljamo v celoti.

Ker je Slovenija tik pred vstopom v 
Evropsko unijo, je javnost nujno po
dučiti o tem, kaj Evropska unija sploh 
je, kako je sestavljena oziroma kako 
deluje, pa tudi kakšne koristi bo imela 
Slovenija od članstva v povezavi. Od
govore na ta vprašanja ponuja knjiga 
z naslovom Slovenija v EU avtorja dr. 
Egidija Vršaja, raziskovalca mednarod
nih gospodarskih odnosov, ki je pred 
kratkim izšla v založbi Mladinske knji
ge in Ognjišča. Kot je na predstavitvi 
knjige v Ljubljani poudaril avtor pred
govora, dr. France Bučar, si danes niti 
članice Evropske unije same ne znajo 
odgovoriti na vprašanja, kaj sploh u- 
nija je, kaj naj počne, pa tudi, od kod 
naj sežejo meje Evrope, pri čemer je 
potrebno dodati še dejstvo, da se sta
lišča posameznih članic povezave o 
teh vprašanjih zelo razlikujejo. Zato 
moramo tudi Slovenci po njegovih be
sedah vedeti čim več o Evropski uniji, 
saj se bomo le tako lahko dobro pri
pravili na članstvo v Uniji, kjer "se ne 
cedita vedno med in mleko".

Ob poudarku, da je vstop v Evrop
sko unijo za Slovenijo nujnost, je dr. 
France Bučar znova zavrnil kritike, ki ga 
obtožujejo, da je evroskeptik, saj, kot 
je poudaril, želi le zagotoviti kritično 
razmišljanje o izzivih Evropske unije in 
članstva Slovenije v njej. "EU za Slove
nijo ni cilj, temveč sredstvo za ohranja
nje nacionalne samostojnosti in iden
titete," je še dodal dr. France Bučar.

Avtor knjige dr. Egidij Vršaj je na 
predstavitvi svoje zadnje knjige menil, 
da je v Sloveniji še vedno preveč evrop- 
skeptikov, zato se je zavzel za boljšo 
informiranje javnosti o procesu vklju
čevanja slovenske države v Unijo. K te
mu želi, kot je poudaril, prispevati svoj 
doprinos tudi s svojo knjigo, ki je raz
deljena na tri vsebinske sklope; prvi del 
je namenjen pravno-ekonomskemu 
sistemu Evropske unije, drugi obrav
nava pristopna pogajanja med Slove
nijo in petnajsterico, tretji pa čezmej
no sodelovanje Slovenije z njenimi so
sedami. Tudi dr. Egidij Vršaj je izposta
vil, da Slovenija zaradi svoje geo
grafske lege pa tudi zgodovinske nuj
nosti pravzaprav nima druge možno
sti kot vstop v Evropsko unijo.

Pri tem je dr. Egidij Vršaj naštel tudi 
nekaj prednosti, pa tudi izzivov, s ka
terimi se bo država srečala kot članica

Evropske unije. Med prvimi je izposta
vil predvsem večjo gospodarsko rast, 
višji življenjski standard, povečanje 
gospodarske konkurenčnosti na zna
nju temelječe družbe, boljši dostop do 
kapitala, tehnologij in znanja, ki so mo
tor razvoja informacijske družbe 21 .

I stoletja, v političnem smislu pa si bo 
Slovenija z vstopom v EU zagotovila 
varnost in stabilnost, spoštovanje člo
vekovih pravic, vpliv na sprejemanje 
odločitev v Evropski uniji, terne nazad
nje uporabo slovensščine kot enega iz
med uradnih jezikov povezave. Med 
izzivi pa je dr. Egidij Vršaj opozoril zla
sti na krepitev nacionalne identitete, 
temelječe na nacionalnem konsenzu 
in državotvornosti.

Izid knjige je na predstavitvi v Ljub
ljani pozdravil tudi član ožje pogajal
ske skupine za vstop Slovenije v Evrop
sko unijo dr. Miro Prek, saj je ta po nje
govih besedah nov kamen v mozaiku 
tovrstne strokovne literature na sloven- 

' skem trgu. Kot je še dejal, je knjiga 
primerna za današnji čas, saj bo lahko 
pomembno prispevala k širši razpravi 

| o temeljih in ciljih Evropske unije, pa 
tudi o položaju Slovenije v njej.

Tako torej poroča Slovenska tiskov
na agencija, ki je torej dala knjigi in 
predstavitvi velik poudarek, kot si ga 
knjiga in seveda avtor tudi zaslužita, 

j  saj je knjiga na slovenskem knjižnem 
trgu edina publikacija te vrste in ima 
zato še kako prav dr. France Bučar, ko 
v spremni besedi pravi, da "je ta knji
ga nepogrešljiv učbenik za razume
vanje evropske razsežnosti naših poli
tičnih problemov, še posebej, ker je 
prvi take vrste pri nas."

Učbenik torej in to v najlepšem in 
najžahtnejšem smislu in tega se zave
da tudi sam avtor dr. Egidij Vršaj, ki v 
uvodu k svojim strokovnim zapisom 
že v prvi vrsti zapiše pomembno trdi
tev: "Vseživljenjsko učenje!" in takoj 
nato ugotavlja, da "je pomanjkanje 
izobrazbe , zlasti poklicne izobrazbe, 
eden izmed velikih vzrokov brezposel
nosti in globalne revščine. Brezposel
nost in revščina sta velika socio-eko- 
nomska problema ter izziva človeštvu 
na prehodu v 3. tisočletje."

Nalašč smo izbrali prav ta dva stav
ka, da bi opozorili na veliko kakovost 
knjige dr. Egidija Vršaja Slovenija v 
Evropski uniji, ki je v tem, da je sicer 
res napisana strokovno, podkovano in 
opremljena z bogato bibliografijo in 
številnimi podatki, a obenem je avtor 
tudi velik humanist, ki skozi prizmo 
odnosov med Slovenijo in Evropsko 
unijo gleda na svet tudi celostno, glo
balno, kot bi danes rekli, in ima posluh 
za tiste, ki niso deležni našega blago
stanja. Kot ekonomist se dr. Egidij Vršaj 
zaveda pomena gospodarstva in bra
lec bo v knujigi spoznal, kako res je, 
da je naloga gospodarstvenikov tudi 
ta, da ustvarjajo take razmere, v kate
rih bodo ljudje lahko najprej dostojno 
živeli, nato zvišali svoj življenjski stan
dard, in zakaj ne, tudi obogateli. Pre
prosto: všeč nam je, da dr. Egidij Vršaj 
v svojem delu ne pozablja na tisoče 
ljudi, ki niso tako srečni, kot smo mi, 
ki živimo v blagostanju, saj "revščina 
vsake tri sekunde umori enega otro
ka. Neposredno ogroža milijardo 300 
milijonov ljudi na svetu." Sicer pa je 
knjiga razdeljena na tri večje sklope, 
in sicer Evropska unija, Republika Slo
venija in mejne regije. V vsakem sklo
pu dr. Vršaj temeljito prikaže tako kro
nološki potek razvoja gospodarstva in 
družbe tako v Sloveniji kot v EU, pred
vsem pa bo knjiga neprecenljiv vir po
datkov o vsem, kar tvori EU, kot tudi 
natančen opis približevanja Slovenije 
in seveda poseben ozir na obmejno so
delovanje, ki pobliže zadeva še pose
bej nas in naše kraje.
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V ISTRSKI U L IC I

NOVA SPREJEMNA 
STRUKTURA

Brezdomcem, posamez
nikom in družinam v težavah 
ter ostalim pomoči potrebnim 
je na voljo nova sprejemna 
struktura. Redovnice, ki do
mujejo v Istrski ulici, so na
mreč že pred časom dale na 
razpolago tržaški škofiji in Ka
ritas poslopje, znano kot "Te- 
resiano". Stavba je bila v zelo 
slabem stanju in zato potreb
na temeljitih popravil in preu
reditve. Do tega je prišlo v 
skoraj rekordnem času, saj so 
poslopje temeljito predelali in 
je že nared za delovanje. To je 
b ilo  možno zaradi sodelo
vanja med različnimi dejavniki 
krajevne stvarnosti: med trža
ško občino, škofijo oziroma 
Karitas, redovnicami in funda
cijo CrT. Tako so novo struk
turo slovesno odprli in blago
slovili prejšnji četrtek, 13. t.m., 
ob prisotnosti škofa Ravigna-

nija, ravnatelja Karitas Ravali- 
; ca, občinske odbornice za so
cialno skrbstvo D'Ambrosiove 
in predsednika fundacije CrT 
Piccinija ter številnih drugih

i predstavnikov krajevnih obla
sti in Cerkve in socialnih ope
raterjev.

Stavba lahko nudi začasno 
bivališče okoli 70 osebam ozi
roma družinam. Poleg skupne 
jedilnice in skupnih ležišč so 
na voljo tudi nekatere sobe, 
kuhinje in dnevne sobe za 
družine, ki so trenutno brez 
stanovanja, matere z majhni
mi otroki in polnoletno mladi
no. Struktura je že danes u- 
sposobljena za delovanje, saj 
ima že na voljo ekipo operater
jev in prostovoljcev. Med ope
raterji sta tudi dve tržaški Slo
venki, in sicer Breda Sosič in 
Mateja Metlika.

LEPAK DEŽELNE UPRAVE

BOGASTVO KRAŠKIH 
RASTLIN

SLOVENSKI VISOKOŠOLSKI SKLAD S. TONČIČ

PRODAJA V IL O  Z V R T O M  
V  UL. D E I PORTA.

Izhodiščna cena: 390.000,00 evrov.

In form acije  in  ponudbe do 27. ju n ija  na naslov: 
B. KURET - TRST,

UL. CELLINI 2, tel. 040 365260

D R U G O  TR ŽAŠK O  ŠKO FIJSKO  ZBO R O V AN JE  IN  SLO VENC I

NEZANIMANJE IN NEREŠENI 
MEDSEBOJNI ODNOSI

IVAN ŽERJAL

Že nekaj mesecev je po
teklo od uradnega začetka 
drugega zborovanja tržaške 
škofije (prvo je bilo konec 70. 
let), ki nosi naslov "Tržaška 
Cerkev iz preteklosti v p ri
hodnost". V petek, 21. t.m., bo 
v stolnici sv. Justa (ob 19. uri) 
že prvo molitveno srečanje, 
povezano s sklopom "Tržaška 
Cerkev, kaj meniš o sebi?". 
Kako pa poteka delo po žup
nijah, kolikšno je zanimanje 
za to zborovanje, koliko se o 
tem razpravlja "na terenu", 
zlasti z ozirom na slovenski 
del tržaške škofije? O tem smo 
že nekajkrat pisali v prejšnjih 
številkah, določene ugotovi
tve (resnici na ljubo ne ravno 
pozitivne) pa so bile izrečene 
tudi na dveh srečanjih sloven
skih vernikov, ki sta potekali v 
ponedeljek, 17. t.m., v Društvu 
slovenskih izobražencev in v 
torek, 18. t.m., v Finžgarjevem 
domu na Opčinah.

Ena od prvih ugotovitev je 
bila, da za to zborovanje ni 
velikega zanimanja, v naspro
tju s tistim, ki je potekalo pred 
25 leti. Ugotovitev je splošna 
in velja tako za slovenski kot 
tudi za italijanski del krajevne 
Cerkve. Čutiti je premalo nav
dušenja v prvi vrsti s strani du
hovnikov. K temu je verjetno 
pripomogla celotna zasnova 
zborovanja, ki je, povejmo si 
odkrito, precej komplicirana. 
Kot znano, se zborovanje deli 
na tri večje tematske sklope: 
prvi sklop, z naslovom "Trža

ška Cerkev, kaj meniš o sebi?", 
Ije  namenjen samospraševa- 
nju krajevnega krščanskega 
občestva o lastnem "zdravju";

i drugi sklop ("Cerkev v sooče
nju z mestom") je posvečen 
pregledu, koliko se v našem 
mestu pričuje evangelij; tretji 
sklop ("Izzivi tretjega tisočlet
ja") pa je namenjen soočenju 
z vprašanji, ki so povezana z 
današnjo stvarnostjo v krajev
nem in svetovnem merilu. Tre
nutno potekajo srečanja po 
župnijah, začelo pa se je tudi 
že vpisovanje v 15 posebnih 
komisij, ki bodo od septembra 
dalje obravnavale številne te
matike, ki jih  zaobjemajo ti 
trije večji sklopi. Sicer se je 
delo že zavleklo, določeni ča
sovni roki so bili preloženi, do
slej pa naj bi se, če pogleda
mo samo italijanski del ško
fije, v razne komisije vpisalo 
le 15 ljudi. Če je podatek to
čen (spreminja se lahko nam
reč iz ure v uro), je to samo še 
en dokaz, kako se ljudje ne za
nimajo. Mnogi se hudujejo 
nad visokim številom komisij 
in nad preveč "cerkvenim", 
večini vernikov nerazumljivim 
jezikom. Tako pa zborovanje 
tvega, da se z reduc ira  na 
srečanje za redke izbrance, vsi 
ostali pa bodo odrezani.

Kako pa doživljajo sloven
ski verniki to zborovanje? Re
snici na ljubo, ni velike razlike 
z italijanskimi brati v Kristusu. 
K temu verjetno prispeva svo
je že staro nezanimanje (ali 
nezaupanje?) slovenskega člo
veka za vse, kar prihaja iz tr

žaškega škofijskega dvorca. Je 
to posledica nedorečenih in 
nerešenih odnosov med "du
šama" tržaške Cerkve? Mno
gi so prepričani, da je tako. 
Usoda komisije, ki naj bi se v 
okviru zborovanja ukvarjala s 
problemi slovenskih vernikov 
oziroma z vprašanjem medet- 
ničnih odnosov, je še vedno 
negotova, saj komisija uradno 
ni bila še ustanovljena (na 
prejšnjem zborovanju se je s 
temi vprašanji ukvarjala 4. ko
misija) in se še ne ve, ali bo 
zagledala luč sveta ali ne. Po
tek dogodkov je marsikomu 
ustvaril vtis, da se vrtim o "kot 
mačka okoli vrele kaše", kot je 
na enem od teh srečanj rekla 
neka udeleženka. Tržaška Cer
kev se mora torej enkrat le so
očiti sama s seboj, s svojima 
dvema "dušama", slovensko 
in italijansko, ki se morata obe 
izkašljati ter podati svoje pro
bleme, križe in težave in svoje 
gledanje na slovensko-italijan- 
ske odnose v Cerkvi. Navse
zadnje ni normalno, da se v 
apsidi tržaške stolnice še ved
no nahaja napis, ki spominja 
na nekdanji fašistični režim, s 
tem pa v slovenskem verniku 
povzroča odpor.

In vendar je škofijsko zbo
rovanje izredno važno za nas 
Slovence, da se enkrat izrazi
mo o svojih zahtevah in potre
bah. Problemi, ki pestijo naše 
verno občestvo, so znani in 
vezani predvsem na demo
grafsko in duhovno krčenje 
naše skupnosti, na staranje in 
pomanjkanje duhovnikov, na

bojazen, da bodo marsikje u- 
kinili slovensko mašo, na strah 
pred postopnim  vdiranjem  
italijanščine v slovenske služ
be božje, ki naj bi ponekod že 
polagoma postajale dvojezič
ne, na pomanjkljivo obvlada
nje verskih tematik (glede te
ga so italijanski verniki v pred
nosti, ker so bolje pripravlje
ni), in na dejstvo, da nekateri 
"em inentni" Slovenci obisku
jejo italijansko mašo (da o splo
šnem upadanju vernosti seve
da niti ne govorimo). Na po
nedeljkovem in torkovem sre
čanju je bil govor tudi o smo
trnosti razdelitve pastoralne
ga delovanja na tri teritorial
na območja (mesto, Kras, Breg), 
v kar nas silijo zgoraj omenje
ne razmere.

Skratka, veliko je vprašanj, 
s katerimi se mora soočati slo
venski krščanski človek, naj bo 
to laik ali duhovnik. Vsekakor 
je dobro, da župnijske skup
nosti in verska združenja po
šljejo svoja poročila in predlo
ge tajništvu zborovanja, ki de
luje od srede maja v pritličju 
škofijskega dvorca v ulici Ca- 
vana 16, in sicer ob ponede
ljkih, torkih, četrtkih in petkih 
od 18. ure do 19.30 (telefon 
040 3185415), lahko pa se po- 
služijo tudi interneta, točneje 
spletnih strani tržaške škofije 
(www.diocesi.trieste.it) in slo
venskih vernikov na Tržaškem 
(w ww .teden.it/zborovanje). 
Rok za izročitev poročil je bil 
namreč podaljšan do 30. ju 
nija.

POLETJE, OBDOBJE TABOROV SKAVTOV IN SKAVTINJ

NA ŠESTIH TABORIH BO SKORAJ 
DVESTO MLADIH TABORILO

Šest taborov za skupno sko
raj dvesto taborečih: to so šte
vilke, ki napovedujejo letošnje 
tabore tržaškega dela Sloven
ske zamejske skavtske organi
zacije. Posebnosti in izjemno
sti na letošnjih taborih ni ve
liko: med te lahko sodi tabor 
3. in 4. čete (to so mladi od 12. 
do 16. leta starosti iz Brega in 
mesta), ki bosta taborili skupaj 
s četo iz Postojne v Selah na 
avstrijskem Koroškem. Tabor 
spada v projekt pobratenja za
mejskih stegov s stegi iz Slo
venije, ki ima kot glavni cilj prib
ližati zamejsko mladino sona
rodnjakom iz Slovenije. Tabor 
bo tako razdeljen na dva pod- 
tabora: v enem bosta obe za
mejski četi, v drugem pa po
stojnski skavtje. Program pred
videva veliko skupnih trenut
kov, ki bodo nedvomno obo
gatili vse taboreče s pomemb
nimi izkušnjami v luči bodoče
ga vstopa Slovenije v Evropsko 
zvezo. Podtaboru zamejskih 
čet bo načeloval Neustavljivi 
leopard (Enrico Lapel), ki bo 
mlade popeljal v prostrane av
strijske gozdove od 17. do 28. 
julija.

Posebnost letošnjih tabo
rov predstavlja tudi potovalni 
tabor Kras'n klana v Toskano. 
Kraševci približno od 17. do 20.

leta starosti se bodo nekaj dni 
potepali po zelenih toskanskih 
travnikih in se tam najverje
tneje srečali in vzpostavili stike 
s tamkajšnjimi skavtskimi sku
pinami. Taboru, ki bo trajal de
set dni na začetku avgusta, bo 
načeloval Zviti leopard (Štefan 
Pahor), njemu pa se bo pridru
žil še podnačelnik Mirni Jelen 
(Andrej Maver).

Najmlajši člani organiza
cije, to so volčiči in volkuljice 
od 7. do 11. leta starosti, se 
bodo letos vsi skupaj zbrali v 
koči pod Peco v Šmartnem pri 
Slovenj Gradcu na slovenskem 
Koroškem. Vsa tri krdela bodo 
pod vodstvom svojih starih 
volkov preživela teden dni od

28. julija do 4. avgusta v obje
mu borovega gozda in odkri
vala lepote koroške pokrajine. 
Ker se bodo na taboru združi
la vsa tri krdela in imela delno 
tudi ločen program, bodo ta
bor vodile tri načelnice, vsaka 
svojo skupino: Nasmejana žel
va (Jasna Tuta), Zgovorna ga
zela (Mateja Metlika) in Vestna 
vidra (Jadranka Cergol).

Kraški izvidniki in vodnice 
(mladi od 12. do 16. leta staro
sti) bodo letos skupaj taborili 
v priljubljeni Soški dolini, toč
neje v Kalkoritnici pri Bovcu od
20. do 31. julija. Taboru bosta 
načelovala Šarmantni lisjak 
(M itja Tretjak) in Sončnožare- 
ča panda (Mira Fabjan).

Ostala dva potovalna tabo
ra bosta prav tako v začetku 
avgusta. Novinci iz cele po
krajine se bodo zbrali in vsi 
skupaj odšli na pot pod vod
stvom Močnega netopirja (Jor
dana Pisanija) in Vedre lisice 
(Roberte Sulini). Klanovci U- 
čen klana (mladi od 17. do 20. 
leta starosti iz Brega in mesta) 
pa bodo pod vodstvom Zami
šljenega nosoroga (Francesca 
Biancuzzija) in Energičnega 
slavčka (Ane Fajdiga Biancuz- 
zi) odšli na petdnevno gorsko 
turo, ki jih bo pripeljala tudi do 
najvišjega slovenskega vrha, 
stalni del tabora pa bodo preži
veli v Novem mestu, kjer jih bo 
gostil tamkajšnji klan in s tem 
potrdil stike, ki jih klan Učen 
klan ima s sosednjimi skavtski
mi skupinami iz Slovenije.

Na žalost vam tematik leto
šnjih taborov ne moremo še raz
kriti, ker mora to ostati skrivnost 
za vse taboreče, ne dvomimo pa 
v dejstvo, da bodo tudi letošnji 
tabori napolnili koš prav vseh 
taborečih z bogatim i izku
šnjami, od najmlajšega volčiča, 
ki se letos prvič odpravlja na 
večdevno bivanje v naravi, vse 
do najbolj izkušenega vodite
lja, ki bo lahko v svoj koš dodal 
še veliko prijetnih trenutkov. 
-■■■■-  <JC)
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Deželna uprava Furlanije- 
Julijske krajine oz. njeno dežel
no ravnateljstvo za kmetijstvo 
in tržaško pokrajinsko nadzor- 
ništvo za kmetijstvo so poskr
beli za dvojezičen, italijansko- 
slovenski lepak, posvečen ne
katerim značilnim rastlinam 
kraške gmajne. Pobuda, ki so 
jo predstavili prejšnjo sredo, 
12. t.m., je usmerjena v vred
notenje bogastva in tipičnosti 
tržaškega kraškega področja, 
ki je sicer teritorialno zelo ome
jeno, se pa lahko ponaša z bo
gato raznolikostjo svojega ras
tlinstva, katerega večkrat naj
demo tudi v tipičnih kraških je
deh. Kras se torej lahko pona
ša z raznolikim rastlinstvom, ki 
je tudi sad stoletnega človeko
vega oblikovanja kraškega te
ritorija. Rastline pa tudi od ved
no spremljajo kraškega člove
ka, ki jih je uporabljal v prehra
ni, a tudi pri zdravljenju in pri 
obredih.
Na lepaku se je znašlo več vrst 
rastlin: gre za pozni čisteč, ob

lasti luk, gorski kosmatinec, na
vadni ožepek, travniško ka- 
duljo, pisani in liburnijski še
traj, laški smilj, dolgostebelno 
materino dušico in Barellierov 
pajetičnik.

Ni kaj reči, gre za zanimivo 
pobudo za ovrednotenje do
mačega naravnega bogastva 
in kakovostnih kraških proizvo
dov in pridelkov. Ob tem pa bi 
ne bilo slabo, ko bi v nekoliko 
večji meri odgovorni spoštovali 
slovenščino, saj gre za rastline, 
ki so jih v glavnem vedno upo
rablja li slovenski prebivalci 
Krasa, katerega kulinarične 
znaličnosti spadajo tudi v ok
vir slovenske kuhinje. Razen 
dvojezičnega lepaka je bilo vse 
ostalo v italijanščini. Pa tudi na 
račun slovenskega prevoda le
paka bi lahko marsikaj rekli: 
prevajalec je preveč dobesed
no prevedel italijansko besedi
lo, pri čemer je pustil tudi veli
ke začetnice tam, kjer jih  ni bi
lo treba.
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O P Č IN E  /  PRED STAVITEV KNJIGE O BENEŠKIH RECEPTIH

FRIKE IN GUBANCE SO 
ZANIMIVE TUDI PRI NAS

MATJAŽ RUSTJA

V petek, 14. junija, sta Druš
tvo Finžgarjev dom in Društvo 
slovenskih izobražencev vabi
la v Finžgarjev dom na Opči
ne na predstavitev knjižne us
pešnice Dežela frike in guban- 
ce - kako so kuhale naše none 
Jod začetnih dvatisoč izvodov 
je na razpolago le še okoli dve
sto). Po besedah Giorgia Ban
ič a ,  predstavnika Zadruge 
Most, ki je knjigo izdala aprila 
letos, je delo Vesne Leskovic in 
Dina Del Medica pravi zade
tek v živo, saj gre za prvo tovr
stno poglobljeno in načrtno 
raziskavo bogate prehrambe
ne dediščine Beneške Slove
nije. Ker se v loncu skriva tudi 
'zraz življenja in kulture, pa še 
zvrhana mera iznajdljivosti, je 
knjiga zanimiva tudi iz zgodo
vinskega vidika tisočletne pri
sotnosti Slovencev v Nadiških, 
Terskih in Rezijanskih dolinah.

Avtorja (oba sta na večeru 
tudi spregovorila o svojem de
lu) sta opravila dragoceno de
lo, ki ga je že pred leti začel 
Dino Del Medico v izseljeniš- 
tvu. Benečani so namreč ohra
njali stike z domačim svetom 
tudi preko tipične prehrane, ki 
je bila še dolgo (in ponekod je 
se danes) sestavni del jed il
nega lista. Izseljenski svet je bil 
torej pomemben vir podatkov, 
k' Pa jih je bilo treba preveriti 
"Vu* starejš'rni ljudmi po bene- 
s ih vaseh. Delo ni bilo prepro
go. ljubosumno hranjenje dru
žinskih receptov je gospodi
njam pravo načelo, poleg tega 
pa tradicionalna kuhinja še trp-
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ko spominja na leta revščine in 
pomanjkanja.

V dolgih letih raziskovanja 
sta avtorja zaobjela široko ob
močje petnajstih  beneških 
občin (Rezija, Bardo, Tipana, 
Neme, Ahten, Tovorjana, Pod- 
bonesec, Špeter, Sovodnja, Gr
mek, Dreka, Srednje, Sv. Le
nart in Praprotno), iskala sta 
najbolj tipične jedi teh krajev 
in nato uredila recepte, jih ne
koliko posodobila, določila se
stavine, količine in čas kuha
nja. Knjiga želi namreč omo
gočiti prav vsakomur, da pri
pravi jedi, ki izvirajo iz najprist- 
nejšega izročila Benečije. V 
vsako od teh občin nas sprem
lja še kratka predstavitev neka
terih naravnih, etnoloških in 
demografskih značilnosti kra
ja. Knjiga je dvojezična, za 
vsak recept pa dobimo tudi iz
raz v domačem narečju. Avtor
ja posvečata to delo še poseb
no mladim, ki naj tako spozna
vajo domačo zemljo, pa go
stincem, izseljencem in vsem, 
ki bi želeli dvigniti zavest o 
beneški kuhinji. Pred leti je

j  prav v tej smeri nastala pobu
da Vabila na kosilo, ki je danes 
za Benečijo pravi dogodek in 
vabi ljudi od vsepovsod.

Že naslov nad dvesto stra
ni debele knjige, v kateri sta 
tudi krajši predstavitvi avtor
jev, nas opominja na tipičnost 
celotne Benečije, kjer se prav 
vse vasi lahko ponašajo z oku
sno friko in sladko gubanco (o 
njiju sega dokumentirana vest 
daleč nazaj v 15. stoletje). Juha 
s kostanjem, omleta s kopriva
mi in meto, mineštra s češnja
mi, veverica pod pokrovom, 
šipkovo vino, postrv z grozd
jem, srnjak z orehi, riž s polhi, 
kokoš z vinom pod pepelom, 
štruklji in še marsikaj drugega 
nas prepričajo o bogastvu be
neške kuhinje, ki ji je teritorij 
pravi dobrotnik in ji ponuja vse 
potrebno: zelišča, zelenjavo, 
jajca, mlečne izdelke, sadje, 
domače živali, ribe, rake in div
jad. Človek in narava sta bila 
torej eno, dolga stoletja sta v 
sožitju iskala boljšo prihod
nost, ki jo kažeta še danes.

FARNI ZAV E TN IK

PRI SVETEM 
IVANU BO 
PRAZNIČNO

Svetoivanska slovenska žup
nijska skupnost se pospešeno 
pripravlja na svoj največji praz
nik, pri čemer bo poskrbljeno 
tudi za kulturno zadoščenje.

Že nocoj bo namreč ob
20.45 v župnijski cerkvi imel 
celovečerni koncert Mešani 
pevski zbor Hrast iz Doberdo
ba. Zbor, ki ga vodi Hilarij Lav
renčič, je že prejel vrsto pome
mbnih priznanj doma in v tu ji
ni, tako da velja za enega od 
najboljših slovenskih zborov. 
Na nocojšnjem koncertu se bo 
predstavil z vrsto nabožnih in 
slovenskih ljudskih pesmi.

Višek praznovanj pa bo vs
ekakor v nedeljo, 23. t.m. Gre 
sicer za vig ilijo sv. Janeza Kr
stnika, vendar pa bo vseeno 
ob 9. uri krenila tradicional
na procesija izpred župnijske 
cerkve z narodnimi nošami, 
skavti in pevci. Procesiji bo ob
10 . uri sledila slovesna sv. 
maša v slovenščini, po njej pa 
se bodo udeleženci lahko 
okrepčali na družabnosti v 
bližnji gostilni. Zvečer bo ob
2 0 . uri v stari srednjeveški 
cerkvici sv. Ivana in Pelagija 
tradicionalna slovenska ma
ša. Ob tej priložnosti bo po 
maši na stadionu 1. maj zago
rel tradicionalni svetoivanski 
kres v priredbi domačega Slo
venskega kulturnega društva 
Slavko Škamperle.

Svetoivanski slovenski ver
niki se bodo zbrali tudi v po
nedeljek, 24. t.m., na sam god 
sv. Janeza Krstnika. Ob 18. uri 
bo namreč v stari cerkvici zo
pet slovenska maša.

OBVESTILA

SLOVENSKA ŽUPNIJSKA skup
nost pri Sv. Ivanu vabi na Praz
novanje farnega zavetnika sv. 
Janeza Krstnika. Nocoj bo ob
20.45 v svetoivanski župnijski 
cerkvi koncert Mešanega pev
skega zbora Hrast iz Doberdo
ba pod vodstvom Hilarija Lav
renčiča. Koncert prireja svetoi
vanska skupnost v sodelovanju 
z Marijinim domom in Sloven
sko prosveto ter ob podpori 
Zadružne kraške banke in Po
hištva Koršič. V nedeljo, 23. 
junija, bo ob 9. uri procesija po 
svetoivanskih ulicah, ob 10. uri 
pa slovesna sv. maša v sloven
ščini. Ob 20. uri pa bo tradi
cionalna slovenska sv. maša v 
stari cerkvici sv. Ivana in Pela
gija v ul. Capofonte. V pone
deljek, 24. junija, na god sv. 
Janeza Krstnika, pa bo sloven
ska sv. maša ob 18. uri v stari 
cerkvici sv. Ivana in Pelagija v 
ul. Capofonte.

KNJIŽNICA PINKO Tomažič 
in tovariši vabi na predstavitev 
knjige Egidija Vršaja Slovenija 
v Evropski uniji (podnaslov: Ev- 
ropska unija, Republika Slove
nija, mejne regije, predgovor 
dr. France Bučar), ki je izšla v 
sozaložbi Ognjišča in Mladin
ske knjige, v sredo, 26. junija, 
ob 20.30. Spregovorili bodo: 
Bojan Brezigar (odgovorni ure
dnik Primorskega dnevnika), 
Vojko Kocjančič (direktor SD- 
GŽ), Tomaž Može (Gospodar
ska zbornica Koper).

KRIŠKI TEDEN 2002-80-let- 
nica SKD Vesna. Četrtek, 20. 
junija, ob 21. uri na dvorišču 
osnovne šole: Dario Fo - Ma- 
rkolfa, farsa v izvedbi SKD Pre
šeren iz Boljunca; sobota, 22. 
junija, ob 21. uri pod nogomet
nim igriščem: koncert skupine 
Skartizani, predskupina Fiber- 
glas; nedelja, 23. junija, ob 21. 
uri na Kocjanovem borjaču:

SV. KRIŽ /  VRSTA LEPIH D U H O V N IH  DOŽIVETIJ

OBHAJILO, OBISK 
IN FARNI PRAZNIK

JOŽE KUNCIC

V nedeljo, 16. t.m., smo v 
naši kriški cerkvi imeli lepo in 
doživeto slavje. Osem deklic je 
slo k prvemu sv. obhajilu. Cer
kev je bila polna kot malokdaj, 

r' sv. maši so sodelovali z bra
njem beril in prošenj za vse po
zebe starši in otroci. Peli so 

skoraj vsi otroci in mladinci, vo- 
a in spremljala na harmonij 

Pa jih je s. Angelina Šterbenc.
Prvoobhajanke so obisko

vale verouk dve leti ob nede- 
jah po drugi sv. maši in so si 
nabrale veliko znanja. K temu 
so pripomogli tudi njihovi star- 
S' in ne nazadnje tudi verouči- 
eljica v šoli, sestra Angelina,
* uči res z besedo in zgledom. 
Pajmo, da bodo otroci pri- 
ob|jeno znanje ohranili in 
udi p 0  n j e m  f j v e |j p r j tem jim 
°do lahko veliko pomagali 

Jehovi starši, zlasti z zgledi, 
*Jti besede samo mičejo, zgle- 
| pa vlečejo. Pripravnikov na 
,'rrno imamo sedem. Upamo,H L  3 C U C I I I .

a bodo prihodnje leto, seve- 
k? ce bodo vztrajali, prejeli sv.

Il J^Parno tudi, da bomo ime- 
' skoraj tako lepo doživetje, 
° t  smo ga imeli to nedeljo, 

nU j ' r)as'ednji dve nedelji. V 
edeljo, 23. t.m., nas bo obi

skal cerkveni pevski zbor iz Ljub
nega pri Brezjah. Lani smo jih 
obiskali mi in so naši cerkveni 
pevci izmenično sodelovali z 
njimi pri nedeljski sv. maši. V 
nedeljo pa bo obratno. Po sv. 
maši se bomo še srečali z nji
mi v župnišču pri družabnosti. 
Od nas se bodo odpeljali še na 
Vejno in si ogledali o ltar sv. 
Cirila in Metoda. Nekateri ga 
še niso videli.

V nedeljo, 30. t.m., pa bo
mo proslavili naša farna zavet
nika sv. Petra in Pavla. Ob 10. 
uri bo slovesna sv. maša, po 
njej pa običajna procesija s sv. 
Rešnjim telesom po vasi s šti
rimi oltarji. Vodil jo  bo g. An
ton Pust z Mirenskega gradu. 
Med procesijo bodo poleg na
šega cerkvenega pevskega 
zbora sodelovali tudi nabrežin- 
ska godba, vaške narodne no
še in naši otroci pevci.

Ta procesija ima svojo dol
go tradicijo. Tudi najstarejši fa
rani se je spom injajo. Spo
minjajo se tudi, da so se je ude
leževali množično tudi iz bliž
njih kraških župnij in celo iz 
mesta.

Menim, da je potrebno, da 
ohranimo to lepo farno tradici
jo, potrebno za ohranitev naše 
vere, kulture in narodnosti.

DRUŠTVO EDINOST ZA USTRELJENE V FORTE BRAVETTA

POČASTITEV SPOMINA 
NA MANJ ZNANE ŽRTVE 
POSEBNEGA SODIŠČA

V Rimu bo 26. junija spo
minska svečanost ob 60-letni- 
ci procesa in ustrelitve štirinaj
stih Slovencev, ki jih je leta 1942 
obsodilo Posebno sodišče za 
zaščito države. Komemoracijo 
prireja pred vhodom v trdnja
vo Forte Bravetta v Rimu druž
benopolitično društvo Edinost,
v sodelovanju z Društvom TIGR 
Primorske, z rimskimi pokrajin
skimi odbori Vsedržavne zve
ze antifašističnih političnih pre
ganjancev (ANPPIA) in Vse
državne zveze partizanov Ita
lije (ANPI) ter s 16. rimskim mu- 
nicipijem (rajonskim svetom).
V utrdbi Bravetta je bilo 26. 
junija 1942 ustreljenih devet, 
24. oktobra istega leta pa pet 
nedolžnih Slovencev, ki so se 
odlikovali v boju proti fašizmu.

S tržaške železniške postaje 
bo vlak odpotoval v torek zve
čer, naslednje jutro pa bo v Ri
mu kratek ogled sodne palače, 
kjer je bil sedež Posebnega 
sodišča, ter zaporov Regina 
Coeli in Mantellate. Ob priho
du k utrdbi bo verski obred v 
bližnji cerkvi Marijinega ro j
stva, ob pol enajstih pa bo pred 
utrdbo spominska svečanost. 
Prikaz takratnih dogodkov bo

podal zgodovinar Samo Pahor, 
slavnostni govor bo imel Franc 
Batagelj, predsednik društva 
TIGR, posegla pa bosta tudi 
krajevna predsednika ANPI in 
ANPPIA. Sledil bo ogled utrd
be, ki je danes zaprta in ne
uporabljena. Ob treh popol
dan je v vili Doria Pamphili pre
dvidena udeležba na znanstve
nem srečanju o italijanski upra
vi na tleh bivše Jugoslavije. So
delovali bodo priznani razisko
valci Augusto Pompeo, Avio 
Clementi, Carlo Spartaco Ca- 
pogreco in Samo Pahor. Po 
vsej verjetnosti pa bo pred od
hodom v Trst sprejel udeležen
ce tudi rimski župan VValter 
Veltroni.

Pa poglejmo dogodke pred 
60 leti. V začetku aprila 1942 
so italijanske oblasti izvedele, 
da se zbira v okolici Nanosa 
večje število partizanov. V ne
kaj dneh je bil pripravljen načrt 
za iztrebljenje vseh partizanov 
na Primorskem in 17. aprila je 
skoraj 1500 vojakov obkolilo 
Nanos. Naslednjega dne so s 
6 8 6  vojaki napadli okoli 50 
partizanov, ki so kljub premoči 
zdržali do popoldanskih ur. V 
boju je padlo pet partizanov,

eden je bil pogrešan, deset pa 
jih je bilo ujetih. Eden je umrl 
v zaporu v Gorici, drugih de
vet pa je Posebno sodišče ob
sodilo na smrt. Vsi so bili stari 
od 18 do 34 let, večina jih je 
bila iz okolice Ilirske Bistrice in 
Pivke.

V oktobru 1942 pa je Poseb
no sodišče za zaščito države 
obsodilo na smrt pet Slovencev, 
katere je krivilo, da so od leta 
1938 zbirali na področju Ilirske 
Bistrice vojaške obveščevalne 
podatke in delovali med vrsta
mi TIGR-a. Vsi obsojenci so bili 
doma iz okolice Ilirske Bistri
ce, njihova povprečna starost 
pa ni dosegala 30 let.
■' MR

predstavitev knjige Vesne Gu
štin Ogenj na kamnu, sledi Kres 
Pri Procesiji ob nastopu skupi
ne Mlade note; torek, 25. ju 
nija, ob 21 . uri na dvorišču os
novne šole: Sreča iz Salomono
vega oglasnika, komedija KD 
gledališka slupina Dekani; četr
tek, 27. junija, ob 21. uri v Do
mu Alberta Sirka: koncert MPZ 
Vesna in Okteta Sraka iz Štan- 
dreža.

ŽUPNIJA SV. Jerneja ap. na 
Opčinah prireja petdnevni ro
marski izlet Po Trubarjevih po
teh (S tuttgart, T iibingen in 
okolica) od 28. junija do 2 . ju
lija. Cena je 420 evrov. Na raz
polago je še nekaj prostorov v 
avtobusu, zato pohitite z vpi
som! Informacije na tel. št. 
040 212200.

ODBORNIKI SLOVENSKE Vin- 
cencijeve konference bodo v 
juniju na razpolago v uradu v 
ponedeljek, 24. junija, od 15. 
do 17. ure.

BLED IN vabita! Tja in še v 
Kranj in na Vrbo prireja Klub 
prijateljstva izlet v četrtek, 27. 
junija. Na Brezjah bo maševal 
škofov vikar msgr. Franc Vonči
na. Vpisovanje v trgovini For- 
gunato v ul. Valdirivo 23 v Tr
stu do 20 . junija oz. do zapol
nitve mest. Pojasnila na tel. 
štev. 040 639949 (Bole), 040 
43194 (M arte lanc) in 040 
225468 (Puntar).

ŽUPNIJA PROSEK organizira
v dneh od 26. avgusta do 29. 
avgusta izlet na Dunaj. Do
brodošli vsi veseli ljudje. Cena: 
170 evrov. Prijave do konca 
junija. Informacije na št. 040 
225170 (po 20. uri), ali na mo
bilni telefon: 335 8213338. Vab
ljeni!

DAROVI

ZA MISIJONE: Lojzka Sosič- 
Čevdek 25 evrov; Tatjana Slo- 
ser 50 evrov.

Članici našega župnijskega 
sveta Maji Brajkovič in Petru 
Močniku se je  pridružil mali Jer
nej. Ob povečanju družine sve
toivanska slovenska župnijska 
skupnost iskreno čestita Maji in 
Petru, malemu Jerneju pa vošči, 
da bi zrasel v krepkega in zdra
vega fanta.

Številnim izrazom čestitk se 
pridružujeta tudi uredništvo in 
uprava Novega glasa. Dr. Bre
di Sosič želimo čimveč uspe
hov v poklicu in življenju, druži
ni Močnik in malemu Jerneju 
pa veliko srečnih trenutkov v 
nadaljnjem družinskem živ
ljenju.

Naša BREDA  
je  psiholog poslala.

Čestitajo starši, Niko, 
Aleks z  d ružino  

in  M artin  in  Robi. 
Veselijo se tu d i non i 

L ina in  Ivanka  
ter teta Savica 

z  družino.

SKLAD MITJA ČUK, SLOVENSKA ZAMEJSKA 
SKAVTSKA ORGANIZACIJA IN  

TABORNIKI DRUŽINE SOKOLOV SELIVCEV

vabijo p rija te lje  na

K R E S
ki bo v nedeljo, 23. junija, od 20. ure dalje 

na openskem Piklcu, nasproti strelišča.

9
ČETRTEK, 
2 0 . J U N IJ A  
2002
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Veselje je bilo na višku okoli polnoči na Trav
niku, ko je pisana množica Goričanov, levosre
dinskih privržencev zmagovitega župana, na vse 
grlo in brez zadržkov prepevala slovenske, ita
lijanske, furlanske, neapeljske in siciljske pesmi, 
pa še slovensko in italijansko himno, v vzdušju, 
ki je spominjalo na nogometna prizorišča.

Gorica je na mah spoznala, da se ni treba sra
movati, da nismo vsi čistokrvni Italijani, da je 
pravzaprav to, kar nas druži in karakterizira, prav 
različnost in raznolikost.

Zgledajo prazne fraze, a vendar večkrat oma
lovažujoč odnos do ljudi našega jezika, ki sproži 
potem našo nezaupljivost in nelagodje, ni bil 
izmišljen ali iz trte izvit izgovor za težave v spo
razumevanju, saj so na njem gradili politični in 
narodni voditelji svoje volilno odobravanje.

V noči po Brancatijevem slavju seje Goriča
nom odvalil težak kamen iz srca in še prej iz mož
ganov, začutili so enotno in ponosno svojo 
goriško značilnost in obenem drugačnost.

Slovenci smo županu dali vse, kar smo mo
gli, v drugi fazi so naši glasovi v Podgori, Pevmi, 
Standrežu in v severnem delu mesta preprečili

Pettarinu skoraj gotovo zmago in Brancatiju po
magali, da je zdržal pritisk iz Ločnika in centra 
mesta.

Pokazali smo se resni in pametni, marsikdo, 
ki je prej podprl Scarana in njegove, bolj iz sim
patije kot iz prepričanja do človeka, ki nam je 
pomagal do slovenskega šolskega centra v me
stu, se je čutil opeharjenega in ni oddal svojega 
glasu desni upravi, da bi nas naprej gnjavila in 
podcenjevala.

Leva sredina in Marjetica bi nikoli ne prema
gali desnice brez odločujočega slovenskega do
prinosa, to si moramo vsi šteti v veliko čast in 
ponos, in na tem graditi tudi skupno bodočnost 
za naše mesto.

Nikoli več ne bomo izrinjeni Slovenci od upra
ve mesta, ki nas potrebuje, če hoče na novo zaži
veti. Ne bo lahko, pojavile se bodo gotovo velike 
težave in nesporazumi med partnerji, vendar 
bomo morali Slovenci dokazati svojo zrelost tudi 
v upravljanju in sodelovanju z vsemi, prav s tisti
mi odlikami, ki jih imamo v lastni srčni kulturi in 
v Prešernovi Zdravljici.

M I RK O ŠPACAPAN,  POKRAJINSKI  TAJNIK

NA G O R IŠKI O B Č IN I

ZAČETKI BRANCATIJE UPRAVE
Župan Brancati se je držal tega, kar je oblju

bil. Kar tri dni so trajala praznovanja za zmago 
leve sredine v drugem krogu upravnih volitev. 
Prejšnjo soboto sta med praznovanjem na Trav
niku nagovorila navzoče tako župan Vittorio 
Brancati kot predsednik pokrajinske uprave Gior- 
gio Brandolin, ki sta med drugim že spregovori
la o prihodnjih izzivih nove uprave tako na krajev
nih kot na deželni ravni. Prav o deželnih volitvah, 
ki bodo prihodnje leto, se veliko govori v vseh 
političnih krogih, tako na levi kot na desni. Zaskr
bljenost vlada zlasti med najvišjimi zastopniki de
snosredinske opcije, ki jih poraz na čelu goriške 
občinske uprave močno žge.

Vittorio Brancati se je takoj lotil dela. Z vne
mo je želel srečati osebje v občinski palači, vsem 
je obljubil, da bodo vrata njegovega urada ved
no odprta. Na dnevnem redu v prvih tednih ima 
kopico pomembnih srečanj za reševanje že zna
nih goriških "vozlov", od tovornega postajališča 
do bolnišnice itd.

Medtem se novi župan v zadnjih dneh veliko 
ukvarja s sestavo občinskega odbora, ki seveda 
najbolj zanima vse ljudi, saj je v teku že ugibanje 
imena odbornikov. Brancati je pokazal, da misli

F O TO  BU M BAC A

obljube misli, in je tudi zato zamrznil vsako na
daljnje širjenje tovornega postajališča pri Jere- 
mitišču, kar seveda Slovenci sprejeli z odobrava
njem. Vsekakor velja veliko zanimanje za imena 
slovenskih odbornikov, ker naj bi bil eden tudi 
Slovenec; zadnje dni se najbolj piše o dr. Damija
nu Terpinu, a omenja se tudi dr. Mara Černič.

V PRIČAKOVANJU NOVOSTI

ZAMRZNJEN REFERENDUM 
ZA JEREMITIŠČE

Pokrajinsko tajništvo Slo
venske skupnosti sporoča, da je 
v soglasju s štandreško vaško 
skupnostjo ljudsko glasovanje 
o zaščiti Jeremitišča trenutno 
zamrznjeno. Župan V ittorio  
Brancati je sprejel prvega pred
lagatelja Božidarja Tabaja in mu 
zagotovil, da bo, kot je že v vo
lilni kampanji napovedal, pre
gledal načrte razširitve tovorne
ga postajališča, da se najde pri
merna rešitev za obe strani.

SSk ocenjuje, da je rok za 
zbiranje potrebnih 1.500 pod
pisov padel le nekaj dni po obja
vi Brancatijeve zmage, za kate
ro so pri slovenski stranki upo
rabili vse razpoložljive moči.

Zbiranje manjkajočih podpi
sov bi v predvolilnem obdobju 
po nepotrebnem dajalo vode 
na mlin desnemu taboru, ki bi 
zadevo vsekakor izrabljalo za 
prepričevanje vseh Slovencem 
nenaklonjenih občanov, in nez
natna razlika med kandidatoma 
nam potrjuje, da bi vsaka nepo
srečena izbira lahko bila usod
na za Brancatijevo izvolitev.

V sedanjem trenutku, po 
zmagi leve sredine, pa bi nada
ljevanje na poti ljudskega glaso
vanja proti občinskim sklepom 
lahko hudo skalilo odnose med 
zmagujočo koalicijo in utegnilo 
spet Slovencem naprtiti pečat 
"večnih nezadovoljnežev".

Ker moramo po Brancatijevi 
zmagi Slovenci čimbolj prispe
vati k tvornemu sodelovanju za 
napredek goriškega mesta, je 
prav, da rešitve najdemo po 
uradnih upravnih poteh, ob 
opiranju na tiste sile, ki so nam 
bolj dobrohotne.

Pri SSk nadalje ugotavljamo, 
da bi dejansko s težavo zbrali 
manjkajoče podpise v trenutku, 
ko si javno mnenje pričakuje 
drugačen pristop do problema 
Jeremitišča in tovornega po
stajališča nasploh.

Zaradi vsega zgoraj navede
nega se SSk obvezuje, da bo za
devi pobliže sledila s pomočjo 
svojih izvoljenih predstavnikov 
in župana Brancatija stalno 
opozarjala na čimboljšo rešitev 
Jeremitišča in ozemlja, ki mu 
pripada. Konkretno se bo slo
venska stranka zavzemala za 
to, da bo občinska uprava upo
števala rešitev, ki jo  je uteme
ljeno in dokumentirano pred
stavil štandreški rajonski svet.

hi i din GORICA
Ul. Gregorčič 23 
tel. 0481 522907  
fax 0481 524447

SLANE IN SLADKE DOBROTE 
IZ BENEČIJE

IVA KORSIC

V prelepem junijskem veče
ru, v četrtek, 13. t.m., se je na 
dvorišču Kulturnega centra Loj
ze Bratuž pod košatimi lipami, 
ki so polnile ozračje s svojimi 
omam no dišečim i cvetovi, 
zbralo številno občinstvo, želj
no se pobliže soočiti s staro, do 
sedaj še neraziskano in nezabe- 
leženo kulinarično tradicijo slo
venske Benečije. Nekaj pristno 
domačega beneškega duha je 
s svojimi melodijami pričaral 
beneški kvartet, ki je igral pred 
predstavitvijo in po njej. Deže
la frike in gubance je naslov 
dvojezične knjige, ki sta jo  z ve
liko ljubeznijo do tega delčka 
slovenske zemlje napisala Ve
sna Leskovic, nekdaj profesori
ca, nato pa zavzeta novinarka 
in izredno angažirana prosvet
na delavka, ki se je s Koprskega 
preselila v Speter, in soprog 
Dino Del Medico, rojen v Bar
du, podjetnik z diplomo som- 
melierja in mnogimi priznanji 
za svojo dolgoletno podjetni
ško pot. L. 1968 je bil med usta
novitelji Zveze slovenskih iz
seljencev iz Furlanije-Julijske 
krajine. Prav ta je sodelovala pri 
izdaji knjige, za katero je gmot
no podporo prispevalo predse
dstvo odbora avtonomne deže
le Furlanije-Julijske krajine. Tudi 
po zunanjosti lepa publikacija 
v trdo vezani obliki, z grafično 
dognano opremo, ki na naslov
nici prinaša tudi fotografijo 
konzole-moža z majoliko iz Lan- 
drske jame, je izšla letošnjega 
aprila pri zadrugi Most v Čeda
du. Knjigo je na večeru, po po
zdravu in izrazih zadovoljstva

)
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ob novem kuharskem pripo
močku predsednice KCLB Fran
ke Žgavec, predstavil Giorgio 
Bankič. Podčrtal je njeno drago
cenost, saj nam publikacija ne 
pomaga spoznavati le kuharske 
spretnosti beneških non, am
pak nam tudi prek receptov za
risuje tedanji način življenja, kul
ture in ekonomsko sliko dežele 
iz 19. in polovice 20. stoletja.Te
daj so morale none izrabiti vso 
svojo domiselnost in iznajdlji
vost, da so si lahko, še posebno 
v zimskem času, iz revnih, pičlih 
pridelkov omislile jedi in celo 
sladice za lačno družino. Neka
teri recepti so zelo stari, segajo 
v svojem bistvu že v 15. stoletje. 
Gubanca je bila celo nekakšno 
merilo za plačilo delavcev. Iz re
ceptov posredno razberemo 
marsikatero etnografsko znači
lnost terskih in nadiških dolin.

O zamisli, raziskovanju, vz
trajnem zbiranju in pisanju ku
harskega izročila sta podrob
neje povedala avtorja sama, za
vzeta in radovedna zbiratelja 
narodnega gradiva, in se zausta
vila pri opisu nekaterih zna- 
čilnejših jedi. V knjigi je na 213

straneh 160 receptov (vsi so 
brez sladkorja!) in v njih je za
objetih 14 občin od Rezije do 
Prapotnega. Glavne sestavine 
so mlečni izdelki, kostanj, samo
rasla zelišča, koruzna moka, pa 
tudi divjačina in vodni raki, o 
katerih zdaj skoro ni več sledu.

Ko so se poslušalcem od po
zornega poslušanja začele cedi
ti sline, sta avtorja povabila vse, 
naj pokusijo nekaj tipičnih jedi, 
ki sta jih pripravila za to prilož
nost. Na obloženi mizi so vabe
če stali koščki frika, gubance, 
raznovrstnih zeliščnih frta lj, 
kostanj v žganju...

Pri odkrivanju še zmeraj 
skrivnostne Benečije bo tale knji
ga, opremljena s fotografijami 
ter kratkim geografsko sociolo- 
ško-kulturnim orisom kraja, iz 
katerega izhajajo posamezni re
cepti, gotovo dobrodošla v naših 
kuhinjah in še posebno v tistih, 
kjer žene ali možje hočejo pre- 
seneniti svojega življenjskega 
sopotnika z vedno novimi kuhar
skimi vabami. Saj ljudski prego
vor ne laže, ko pravi, da "ljube
zen gre skozi želodec".

SREDNJEŠOLSKA PRIREDITEV V AVDITO RIJU

RAZGIBAN PRIKAZ
Učenci srednje šole I. Trinka 

iz Gorice so 6. t.m. v goriškem 
deželnem Avditoriju nazdravili 
težko pričakovanim počitnicam 
sveže in mladostno v polnem us
tvarjalnem zagonu, ki je sprem
ljal njihove raznolike šolske, 
predvsem pa obšolske dejavno
sti, namenjene tudi petošolcem 
OŠ O. Župančič iz Gorice in F. 
Erjavec iz Štandreža. Teh je bilo 
v iztekajočem se šolskem letu 
veliko in za vse okuse. Med nji
mi je imela največ navdušenih 
privržencev mikavna plesna de
lavnica Francija Vaupotiča. Prav 
gibčne plesalke in plesalci so s 
svojimi ritmično poudarjenimi 
plesi imeli levji delež na četrtko
vem večeru, ki je bil spleten iz 
plesnih in glasbeno pevskih tre
nutkov. Vanje sta bila vtkana še 
videorisanka Čarovniške sile s 
protagonistoma Tino in Ivanom, 
ki se je porodila v domišljijsko 
razžarjeni likovni delavnici pod 
vodstvom Vesne Benedetič, oži
vela pa v filmski, ki jo je vodil 
Hijacint Jussa, in mojstrsko iz
peljan video-film s posnetki z 
zelenega tedna na Bohinjskem. 
Gledalci so se med občudo
vanjem naravnih lepot in ve
ščin drugošolcev zabavali ob 
hudomušnem spremljevalnem 
besedilu, ki ga je sestavila prof. 
Lučana Budal, bral pa Matevž 
Čotar. Njen je bil tudi humo
ren vezni tekst napovedoval
cev Maje Pahor, Marca Castel-

lanija, Gregorja Černiča in Ni- 
cola Spadarija.

Viden napredek je s svojim 
nastopom pokazal dijaški zbor 
pod taktirko prof. Aleksandra 
Sluge, ki seje vključil v spored z 
izborom pesmi iz ljudske, črnske 
in angleške zakladnice.

Poslušalci so na večeru izve
deli tudi za mnoga priznanja in 
nagrade, ki so jih dijaki bili de
ležni na različnih tekmovanjih, 
od likovnih, literarnih in znan
stvenih (Cankarjevo, Vegovo) 
do natečaja prometne vzgoje. 
Učenka Sara Cocetta je bila, po
leg vrstnice iz doberdobske več
stopenjske šole Martine Crosel-
li, dobitnica prve podeljene šti
pendije za znanje slovenščine iz 
Sklada Sindikata slovenske šole 
v spomin na prerano preminule
ga prof. Ivana Sirka. O tej pobu
di je spregovoril prof. Darjo 
Frandolič. Priklical je v spomin 
plemenito osebnost Ivana Sirka, 
ki se je odlikoval kot profesor slo
venskega jezika in književnosti 
v goriških in doberdobskih raz
redih srednje šole I. Trinka.

Dijaki so s povabilom na o- 
der in spominskim darilom pre
senetili gospo Mirko Humar, pri
ljubljeno in uslužno predstavni
co šolskega osebja, ki zapušča 
delovno mesto. Čvetlični šopki 
in besede iskrene zahvale so zva
bili na oder tudi ravnateljico Na
djo Nanut in prisotne profesorje.

■ IK

ZDRAHE V GORICI
Uradno se je letošnja gledali

ška sezona v Gorici končala že 
v maju, ko je Slovensko stalno 
gledališče tudi goriškim abo
nentom prikazalo svojo zad-njo 
odrsko postavitev, grenko kome
dijsko igro Jeana Anouilha Vaja 
ali Kaznovana ljubezen v dovrše
ni režiji Dušana Mlakarja. Toda 
SSG je goriškim gledalcem dol
govalo še iskreče se Goldo
nijeve Zdrahe, napovedane za 
mrzle zimske dni. Znano in na 
vseh odrih priljubljeno delo be
neškega komediografa je s svoji- 
mi mladimi igralskimi silami/ 
podkrepljenimi z gosti, postavi
lo na oder Primorsko dramsko 
gledališče. Prvič se je komedij
ska igra zaiskrila na Primorskem 
poletnem festivalu v lanskem ju
liju naTuršičevem trgu v Piranu. 
Lansko jesen pa se je pod isto, 
nenehno novih režijskih izzivov 
iščočo roko iznajdljivega Vita 
Tauferja predstavila v inačici na 
odru PDG v Novi Gorici. Vrto
glava komedija je v njegovi 
režijski zamisli postala še bolj 
vročekrvno mediteranska, na
stopajoče dramske osebe pa so 
v odlični izvedbi mladih igralcev 
zadobile že karikaturni pridih- 
Tako je na dan bruhnila vsa kre- 
šoča se Goldonijeva humor
nost. V svoj začarani zdrahar
ski krog je v sredo, 12. t.m., Prl' 
tegnila tudi goriške ljubitelje 
gledališke umetnosti, ki s0 se 
ob njej - nekateri kar na odru 
goriškega Kulturnega doma te 
sno povezani z igralci, kakor J 
naročala Tauferjeva scens  ̂
zasnova, drugi pa v dvorani 
prav prijetno zabavali. /K
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PO LETN O  SREDISCE SREČANJA 2002

ZABAVNA SPROSTITEV SE JE ZAČELA
V prelepi prostranosti parka 

Zavoda sv. Družine v ulici Don 
Bosco v Gorici se je med bren
čanje čebel in lahno spreleta- 
vanje metuljev razigrano vrini
lo veselo čebljanje slovenskih 
otrok, ki jih je prijateljski klic 
privabil v poletno središče Sre
čanja 2002. Za prijetno doži
vljanje poletne svobode v druž
bi vrstnikov, od 10. junija do
12. julija, je tudi letos posrkbe- 
la Skupnost družin Sončnica, 
sestre pa so tudi tokrat dobro- 
voljno odstopile čudoviti vrt 
porednim neugnancem. Fi
nančno sta ga podprla SSO in 
Banca di Cividale - Kmečka 
banka.

Središče je odprlo svoja vra
ta prejšnji teden, ko so prijav
ljeni otroci že navezovali stike 
med seboj ali še krepkeje pove
zovali prijateljske vezi, ki so se 
stkale že lansko leto. Po usta
ljenih tirnicah deluje središče 
od ponedeljka do petka, od
7.45 do 13.15; po starostnih sku
pinah združuje otroke od 4 . do
12. leta. Odgovorni za potek 
letošnjega poletnega centra je 
Andrej Fajt, kot tehnična po
moč mu stoji ob strani Mirjam 
Pahor. Posamezne skupine vo
dijo naši brhki fantje in dekle
ta, ki bodo napeli vse moči, da 
bodo lahko sledili živahnim 
otrokom. Odgovorni za skupi
ne pa so Matjaž Pintar (sred
nješolci), Mirjam Pahor (otroci 
Prvega in drugega razreda) in 
Ana Turus (tretje-četrto in pe- 
tošolci). Poleg njih bodo na
vihance budno spremljali po
močniki Helena Istinič, Tanja 

orzut, Jan Grudina, Alenka Di
ttista 'n Slavica Radinja.
Organizatorji so pripravili 

dokaj pester program in vanj 
vključili mnogo raznovrstnih 
delavnic: gledališko pod vod
stvom animatorke Vesne Tom
šič, fotografsko ob domačem, 
tenkočutnem mojstru Viktorju 
Selvi, plesno ob korakih gibčne
ga Francija Vaupotiča, glasbe
no z Matejem Špacapanom, 
Pevsko z zvenečim glasom 
Alessandre Schettino. Za večje,

bolj drzne in pogumne pa bo 
na voljo tudi kratek tečaj raftin- 
ga po bolj mirnem delu Soče ob 
pevmskem mostu z izkušenimi 
člani kajakaškega društva Šileč. 
Za kogar bi se rad spoprijel z 
igrama, ki zahtevata precejšnjo 
zbranost in premišljenost, bo 
na voljo tečaj šaha in taroka z 
Mirjam Bratino. Tisti, ki imajo 
radi naravo in želijo bolje spoz

navati njena čuda, bodo lahko 
izbrali urice botanike s Harjet 
Dornik. Ne nazadnje je treba 
omeniti tudi v prejšnjih letih 
zelo obiskovane delavnice roč
nih spretnosti v sodelovanju z 
združenjem CISI. Slednje so 
začele delovati že minuli teden 
in so še posebej pomembne za 
vzgojo in srčno rast naših otrok, 
saj jim dajo možnost tesno so-

PRVI TEDEN V POLETNEM 
SREDIŠČU

Končno je za nas otroke na
stopil lep in brezskrben čas po
čitnic, ko se za pet tednov lahko 
sprostimo po travnikih okoli 
Zavoda sv. Družine v igrah in 
zabavi, med katere spada seve
da tudi kopanje v bazenu. Po
letno središče, ki ga organizira 
SD Sončnica, je pretekli teden 
sprejelo prvo skupino otrok. 
Vseh skupaj nas je bilo manj, le 
37, saj so učenci petih razredov 
polagali izpite, mlajši pa še 
obiskujejo vrtec.

Zbirali smo se vsako jutro od 
ponedeljka do petka od 7.45 do 
8.45, nato smo v krogu poslu
šali misel dneva, ki nam jo je 
povedal p. Mirko. Govoril nam 
je o pomenu spoznavanja, sle
dovih Boga v našem življenju in 
kako nas ima Bog rad, spod
bujal nas je, naj pridno delamo 
kakor mravlje in naj postanemo 
boljši. Med jutranjim progra

mom prvega tedna smo v okvi
ru delavnic izdelovali okraske, 
smerokaze in plastenke, risali 
ter pripravljali igrišča in peskov
nik. V sredo in četrtek je mlajša 
skupina izvajala dejavnosti 
skupno z otroki v središču CISI. 
Sledil je polurni odmor z mali
co, ki nam je dala moč za preo
stalo polovico jutra, nato so bile 
na vrsti proste igre in kopanje. 
Fantje so se najraje igrali nogo
met in namizni nogomet, pun
ce pa smo raje risale in mimira- 
le. Vsi pa smo komaj čakali, kdaj 
bomo lahko skakali v vodo. 
Pred odhodom smo se še en
krat zbrali v zbor, da bi se poslo
vili. Vsak je zadovoljen odšel na 
svoj dom in ob 13.15 je bilo vse 
središče prazno, ostali so le še 
odgovorni in bazen, v katerem 
nas je čakala voda za naslednji 
dan.

JERICA KLANJŠČEK

delovati z ljudmi, ki so pač za
radi telesnih ali duševnih hib na 
videz morda "drugačni" od 
nas, a človeško mnogo bolj do
vzetni in globoki od nas "zdra
vih" ljudi.

Ker se marsikateri otrok vozi 
s kolesom v središče, bo po
skrbljeno tudi za prometno vz
gojo, ki bo dopolnila ali vsaj u- 
trdila tečaj prometne vzgoje, ki 
vsako leto poteka v vrtcih, na 
osnovnih, letos pa tudi na sred
njih šolah.

Obiskovalcem Srečanj se 
obeta še športni dan z "razka
zovanjem" atletskih zmogljivo
sti v sodelovanju z vrstniki iz 
poletnega središča goriškega 
Dijaškega doma. Letošnja raz
burljiva novost bodo gotovo 
oddaje za Radio glas, ki jih bo
do otroci pripravljali z men
torjema Matjažem Pintarjem in 
izkušenim radijskim sodela
vcem Nikom Klanjščkom.

Tisti, ki radi in z lahkoto 
sučejo pero, bodo pa zaupali 
svoja doživetja, vtise in pripom
be dnevniku-kroniki poletnega 
središča. Center letos prvič 
razpolaga z razglasno desko, 
na kateri bodo starši lahko pre
birali sporočila in še marsikaj 
drugega.

Vsakodnevni trenutek zbra
nosti bodo otroci doživljali s 
patrom Mirkom Peliconom v 
zaupljivem, odkritem pogovo
ru in ob primerni pesmi.

Minuli teden so otroci imeli 
veliko opraviti z urejevanjem 
igrišč, postavljanjem smeroka
zov ob vhodu in drugih podrob
nosti. Vmes so že lahko veselo 
začofotali v bazenu, ki so ga 
organizatorji tudi letos postavili 
v za to nalašč pripravljenem 
prostoru ob zidu Alojzijevišča. 
Ta teden pa bodo s polno paro 
stekle dejavnosti.

Primarna skrb prirediteljev 
Srečanj ostaja pa vsekakor ta, 
da se otroci v zdravem okolju 
in vzdušju kar najprijetneje po
čutijo in sprostijo ob najrazlič
nejših igrah v zelenem objemu 
parka "Pri sestrah".
  IK

NA ZAVO D U  TRUBAR-GREGORCIC

tečaj ecdl n a  z a v o d u
TRUBAR-GREGORČIČ

Vedno več delodajalcev tu in 
v tujini bo odslej zahtevalo certifi
kat ECDL za računalniško uspo
sobljenega uporabnika kot pogoj 
^a sprejem in ohranitev službe ali 
za poklicno napredovanje. ECDL, 
kratica za European Computer 
Driving Licence, je evropsko spri
čevalo, ki zagotavlja smotrno in 
Produktivno uporabo najbolj raz
sojenih računalniških aplikacij po 
mednarodno sprejetem standar
du. Namenjen je vsem poklicem, 

pri svojem delu uporabljajo ra
čunalnik. Prav je, da vsaka šola 
nudidijakom možnost, davsred- 
nješolskih letih pridobijo potreb- 
n°  znanje in spretnosti tudi na 
tem področju.
. Na to povpraševanje dana- 
snjega časa je bil pozoren tudi 
Profesorski zbor izobraževalnega 
Zavoda Trubar - Gregorčič, ki je 
v letošnjem letu priredil v sode- 
ovanju s Slovenskim deželnim 
2avodom za poklicno izobraže
vanje tečaj za dosego tega evrop
skega patenta. Tečaj je letos pred- 
V|deval tri module: rabo računal

nika in upravljanje datotek, obde
lavo besedil (VVord) in uporabo 
tabel in grafikonov(Excel). Dijaki 
so sledili tečaju v dveh skupinah, 
ob torkih in petkih po zaključe
nem rednem pouku. Dvourne 
lekcije je od oktobra do maja, 24 
za vsako skupino, vodil prof. Ju
rij Knez s šole M. štrukelj v Novi 
Gorici. Na tečaj se je vpisalo 15 
dijakov s pedagoške, znanstve- 
no-tehnološke in družboslovne 
smeri in 14 dijakov s klasične. 21. 
in 24. maja so polagali izpit čez 
celoletni tečaj. Od vpisanih dija
kov pet ni bilo pripuščenih k zak
ljučnemu izpitu, ostali so zaključ
ni izpit opravili uspešno, deset 
med njimi z odličnimi rezultati.

Profesorski zbor omenjenega 
izobraževalnega zavoda načrtu
je, da bi izpopolnjevanje v infor
matiki vključil tudi v vzgojno-izo- 
braževalno ponudbo prihodnje
ga šolskega leta, ko bi stekel tako 
tečaj za začetnike kot izpopolnje
valni moduli za tiste dijake, ki so 
letos že obiskovali tečaj.

HARJET DORNIK

BO G ATO  DELOVANJE 
Z B O R A  HRASTA 
OB K O N C U  SEZONE

Mešani pevski zbor Hrast 
iz Doberdoba zaključuje sezo
no. Pod vodstvom Hilarija La
vrenčiča se bodo pevci pred
stavili v bližnji okolici s progra
mom, ki bo vključeval pesmi 
iz nabožnega, polifonskega in 
ljudskega repertoarja.

V četrtek, 20. junija, bodo 
gostovali v Trstu. Društvo sv. 
Ivan bo v istoimenski cerkvi 
priredilo celovečerni koncert, 
ki ga bo oblikoval doberdob- 
ski pevski zbor. Publiki bodo 
pevci predstavili sklop nabož
ne glasbe in ljudskih napevov 
iz Benečije, Primorske in Istre.
V petek, 21. junija, bodo do- 
berdobski pevci peli v prelepi 
opatiji v Rožacu. Poseben gla
sbeni večer bodo oblikovali z 
zborom  Roberto Portelli iz 
Mariana.

Sezona se bo za pevce me
šanega zbora Hrast sklenila
11. julija. Takrat bodo dober- 
dobski pevci na povabilo gori
škega nadškofa msgr. Dina 
De Antonija sodelovali na sla
vnostni svečanosti ob 250-let- 
nici goriške nadškofije, ki bo 
potekala v Ogleju.

VODEN OGLED RAZSTAVE 
BAROČNO SLIKARSTVO 
NA GORIŠKEM

Goriški Inštitut za socialno in 
verso zgodovino prireja v sobo
to, 22 . junija, ob 16. uri vodeni 
ogled razstave Baročno slikar
stvo na Goriškem, ki bo do ne
delje odprta na gradu Dobrovo 
v Brdih. Prisotne bo vodil Ales- 
sio Stasi, ki bo predstavil razvoj 
baročnega slikarstva na Go
riškem od beneških predlog iz 
zgodnjega 17. stoletja vse do na
stanka samostojne goriške ume
tnostne govorice v slikarstvu v 
naslednjem stoletju, ki jo zasto
pajo slikarji kot Antonio Paroli 
in Johann Michael Lichtenreit. 
Gre za svojevrstni umetniški 
slog, v katerem se prepletajo 
beneški element in severne oz. 
kranjske primesi. Razstava, ki si 
jo je zamislil in izvedel ljubljan
ski umetnostni zgodovinar Fer
dinand Šerbelj in je bila sprva 
postavljena v Narodni galeriji v 
Ljubljani, pa tudi katalog, ki sodi 
zraven, sta izredno pomemben 
dosežek za goriško in širšo 
umetnostno zgodovino in prav 
gotovo vredna ogleda. Sobotne
ga vodenega ogleda se bodo 
lahko udeležili vsi, ki bodo ob 
določeni uri na ploščadi pred 
dobrovskim gradom.

OBVESTILA

DRUŠTVO JADRO in Zenski 
pevski zbor vabita na svetoivan- 
sko kresovanje v četrtek, 20. t.m., 
od 20.45 dalje. Družabni večer 
bo na plaži v Lido Staranzano.

GORIŠKA NADŠKOFIJA bo ro
mala v Lurd pod vodstvom 
nadškofa Dina od 18. do 24. ju
lija. Informacije in prijave pri Jo- 
ani Nanut, tel. 0481 21419 ali pri 
Karlu Bolčini, tel. 0481 21849.

OD 10. junija do 30. avgusta 
stopi v veljavo poletni urnik go
riškega sedeža SSO. Urad bo 
odprt od ponedeljka do petka 
od 9. do 13. ure. Sedež bo zaprt 
od 12. do 16. avgusta.

PRIDITE N A  KRESNO 
N O Č  V JEREMITIŠČE!

Jeremitarji vabijo v petek,
21 . junija, na kresno noč v svoj 
lepi in prijazni kraj. Ob 20.30 
bo med starimi zidovi ob kape
lici odprtje likovne razstave del 
domačinke Sonje Maligoj. Za 
glasbeni uvod bo poskrbel mla
di violinist Joahim Nanut. Čla
na dramske skupine Majda in 
Božo se bosta ob 21.30 pred
stavila z igro Konec pravljic ali... 
Ko se bo stemnilo, bo zogorel 
visok kres. Domačini bodo po
skrbeli, da v prvi poletni noči 
nihče ne bo žejen in lačen...

STUDIJSKO RAZISKOVALNI FORUM ZA KULTURO - GORICA 
MEDNARODNI INŠTITUT JACQUES MARITAIN - SEKCIJA ZA F-Jk 

KUD LOGOS - LJUBLJANA 
FORUM ORIENT-OCCIDENT

MEDNARODNI POSVET

DRUGO EVROPE
Gorica, Dvorana pokrajinskega sveta 

sobota, 22. junija 2002
PROGRAM:
- začetek ob 9.30:

Bruno FORTE, teolog - Spraviti se z Drugim v današnji Evropi 
Tatjana GORIČEVA, filozofinja - Ruska ideja in usoda Evrope

-  razprava

-O b  15.00:
Pavle RAK, pisatelj - Potovanja po zapuščenem evropskem 
gradbišču
Fabrizio MIANI, filozof- Drugost, kriza umetnosti in postmo
derna

- razprava

O**"

P O D  LIPAM I

l962
DRUŽABNO SREČANJE 

ČLANOV IN PRIJATELJEV 

DRUŠTEV IN USTANOV 

KULTURNEGA CENTRA LOJZE BRATUŽ

Kultu rn i center Lojze Bratuž 
Sobota, 22. jun ija  2002, ob 20.30

£
(V

Vljudno vab ljen i

na  predstavitev kn jige  ^
<v"

SREČANJA NA POTI
SPOMINI NA VINKA KOBALA

Na predstavitvi bodo spregovorili urednik knjige Janko To- 
plikar ter urednika tednikov Voce Isontina in Novi glas 
Andrea Bellavite in Jurij Paljk

Kulturni center Lojze Bratuž - pod lipami 
sreda, 26. junija 2002, ob 20.30

KULTURNI DOM-GORICA, KULTURNI CENTER LOJZE 
BRATUŽ, ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE, 

ZVEZA SLOVENSKIH KULTURNIH DRUŠTEV

s pokroviteljstvom SVETA SLOVENSKIH ORGANIZACIJ, 
SLOVENSKO KULTURNO-GOSPODARSKE ZVEZE, 

OBČINE GORICA, GORIŠKE POKRAJINE, SLOVENSKE 
KONZULTE PRI GORIŠKI OBČINI,

SLOVENSKE KONZULTE PRI GORIŠKI POKRAJINI

koncert country  skupine

PLAVA TRAVA ZABORAVA
(ZAGREB)

Goriški grad 
četrtek, 27. junija 2002, ob 20.30

VSTOPNINA 7,00 evrov (zn ižani 5,00 evrov)
PREDPRODAJA VSTOPNIC: K u ltu rn i dom , 
ul. I. Brass 20 - G orica, tel. +39-0481-33288.
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BENEŠKA SLOVENIJA

V S O B O TO  NA LESAH

NOVI GLAS /  ŠT. 25 200Z

S V E T O V N I S L O V E N S K I K O N G R E S  
S L O V E N IA N  W O R LD  C O N G R E S S  

C O N G R E S S O  M O N D IA L E  S L O V E N O  
K O N F E R E N C A  Z A  ITALIJO

v sodelovanju z ZVEZO BENEŠKIH IZSELJENCEV 
in goriškim krožkom  ANTON GREGORČIČ

vas vabi na

PRVO SREČANJE SLOVENCEV  
IZ ITALIJE

v nedeljo, 23. junija 2002,
v Bardu (Lusevera) v G ornji Terski do lin i (Alta val Torre) 

v videmski pokrajini (Udine).

PROGRAM:

- 10.30: maša v župni cerkvi v Bardu (Lusevera), ki jo  bo, ob 
somaševanju, daroval domači župnik dr. g. Renzo Caligaro. Sodelo
vala bosta domači Bardski orkester in glasbena skupina Akord iz 
Podgore (Gorica) pod vodstvom dirigenta dr. M irka Špacapana;

■ 11.30: predstavitev nove knjige Iz dežele frike in gubanice, ki sta 
jo  spisala podpredsednik italijanske Konference SSk Dino del Medi
co in soproga Vesna Leskovic;

-12.15: skupni aperitiv z briško kapljico in pozdravi organizatorjev, 
bardskega župana, oblasti in zastopnikov Slovencev iz raznih italijan
skih krajev (Milan, Turin, Rim, Trento, itd.);

-1 3 . uri: kosilo (Za dobre beneške jedi bodo poskrbeli člani Zve
ze beneških izseljencev).

S ledil bo narodno-zabavni program, za katerega bodo poskrbeli:
- Pevska skupina Akord iz Podgore (Gorica) pod vodstvom diri

genta dr. M irka Špacapana;
- Mali tamburaški orkester iz Steverjana (Gorica)
- Goriški inštrumentalni ansambel.

Menimo, da boste lahko preživeli bogat in srečen dan v tem lepem 
goratem koščku naše domovine. Ogledali si boste lahko tudi Etno
grafski muzej, ki mu je vodič domačin in znani narodno kulturni dela
vec prof. Viljem Černo.

Toplo vabljeni! Nasvidenje.
Bardo, 25. maja 20 02

ZA PRIJAVE IN INFORMACIJE:
Fax: + 39 0481 522601
Tel.: + 39 0481 53 0692  (dr. Karlo Bresciani)

+ 39 0481 884160 (Franka Padovan)
+ 39 0481 521951 (Marjan Terpin)

Za Slovenski kongres 
Konferenca za Italijo 
predsednik Marjan Terpin

NA BORJACU V GABRJAH

19. ZBOROVSKI KONCERT
REMO DEVETAK

Kljub kislemu vremenu se je 
v soboto, 25. maja, v društvenih 
prostorih KD Skala zbralo lepo 
število ljubiteljev zborovske pe
smi, da bi prisluhnilo tradicional
nemu koncertu Na borjaču.

Kulturno društvo Skala, vse 
od ustanovitve domačega istoi
menskega zbora 1.1983, ob kon
cu letnih nastopov prireja vsako
letni koncert, na katerem nasto
pajo zbori in vokalne skupine iz 
zamejstva in Slovenije, zadnje 
čase občasno tudi sestavi s fur
lanskega območja. V prvih letih 
je koncert potekal na prostem 
pred sedežem društva, ob va
škem vodnjaku, od leta 1988 pa 
na dvorišču bivše Pavletičeve 
hiše (danes društveni prostori). 
Kulturni program je povezoval 
član domačega zbora Robert Ju- 
ren.

Koncert je uvedel domači 
zbor Skala, ki ga sedaj vodi Jas
mine Gorjanc, s pesmijo Emila 
Adamiča Regiment po cesti gre, 
svoj nastop pa je sklenil s sklad
bo Damijana Močnika Musiča 
noster amor.

Prvi gost večera je bila sku
pina Gruppo polifonico Caprive- 
se, ustanovljena leta 1970 kot 
cerkveni pevski zbor. V letu 1977

je začela samostojno koncertno 
dejavnost, udeležila se je revij 
in tekmovanj v Italiji in tujini. 
Skupina nastopa tudi v moški 
zasedbi. Zbor je pod vodstvom 
Lorelle Grion prisoten pri vseh 
dogodkih na Koprivnem. Svoj 
program je skupina začela s pe
smijo Narcisija Miniussi Ores 
sei, zaključila pa s slovensko na
božno cerkveno Marijino sklad
bo, ki jo je naštudirala za gabrij- 
ski koncert.

Drugi gostje bil mešani pev
ski zbor Jože Srebrnič iz Deskel, 
ki je v letošnji sezoni praznoval 
25-letnico obstoja; sestavlja ga 
35 pevcev iz srednje Soške doli
ne, od Doblarja do Nove Gori
ce, od ustanovitve ga vodi Ade- 
le Jerončič. Svoj nastop je začel 
s skladbo Marjana Rožanca Do
ber večer,; sklenil pa s Srebot- 
njakovo Rezijansko. Ob koncu 
večera se je Robert Juren v ime
nu društva zahvalil vsem pev
cem, ki so se odzvali vabilu dru
štva, in zvestim poslušalcem. 
Ne nazadnje se je zahvalil Za
družni banki Doberdob-Sovo- 
dnje, ki od začetka podpira kon
cert, domačinu Brunu Petejanu 
za pomoč pri organizaciji zaku
ske ter gabrijskim ženam za pri
pravo domačih sladic.

RINO MARKIČ SE ŽIV I 
V HVALEŽNIH SRCIH 

BENEŠKIH LJUDI
Ko omenimo grmiško obči

no in vas Lese, pomislimo na 
kulturno društvo Rečan in na 
vse domače in dragocene po
bude, ki jih prirejajo v rečanski 
dolini prizadevni prosvetni de
lavci.

Za vsakim bogatim kultur
nim delovanjem pa se skrivajo 
prizadevni prosvetni delavci in 
markantna figura, ki vodi njiho
vo delovanje. Tako je tudi na Le
sah, kjer se za KD Rečan lahko 
napiše zgodba o priljubljenem 
in požrtvovalnem domačem 
duhovniku gospodu Rinu Mar
kiču, ki je pred 30 leti prišel v 
rečansko dolino kot kaplan in 
veliko storil za domače ljudi, 
njih duhovno in kulturno življe
nje. Smrtna kosa je ponj prišla 
žal zelo zgodaj, za sabo pa je 
kljub svojim 42 letom pustil glo
boko sled pri ljudeh ter zorano 
ledino, ki rodi vsako leto drago
cene sadove.

Na pobudo Kulturnega dru
štva Rečan, istoimenskega pev
skega društva z Les ter grmiške 
občinske uprave so v soboto 
zvečer - domačini poskrbeli za 
res poseben dogodek. Na Le
sah so se oddolžili spominu do
mačega priljubljenega duhov
nika in ob 20 . obletnici njegove 
smrti poimenovali vaški trg po 
narodnemu buditelju gospodu 
Rinu Markiču.

Rino Markič se je rodil v Ob
lici leta 1940. Po šolanju v do
mači vasi in v videmskem seme

nišču je bil posvečen v duhov
nika leta 1964. Do leta 1973 je 
bil kaplan na Lesah in je tam 
skrbel tudi za Topolove in Koz- 
co. Njegova velika zasluga je, 
da je oživil kulturno delovanje 
v dolini, skupaj z domačini je 
ustanovil pevski zbor, kulturno 
društvo in oktet Rečan. Društvo 
je bilo zelo delavno, saj se je iz 
njega rodilo veliko pobud, med 
katerimi velja omeniti predv
sem Senjam beneške piesmi, ki 
je danes ena najbolj znanih 
vsakoletnih prireditev bene
ških Slovencev. Zaradi svojega 
delovanja gospod Rino Markič 
ni imel ravno lahkega življenja, 
saj so ga napadali na raznoraz
ne načine, vendar je kljub temu 
vztrajal pri svojih prizadevanjih 
in ostal zvest tako Cerkvi kot 
slovenskemu narodu. Leta 1973 
je bil g. Rino Markič imenovan 
za župnika v Furlaniji, tri leta ka
sneje pa se je vrnil v Kozco. 
Umrl je leta 1982.

ERa zza  d<m RINO MARCHIG

I

TRG pre R INO  MARKIČ

Na dan njegovega pogreba 
se je v Kozci zbrala ogromna 
množica vernikov in drugih lju
di, vas namreč še ni nikoli vide

la toliko ljudi, kar najbolje priča 
o njegovi priljubljenosti pri lju
deh.

Hvaležnost in navezanost 
nanj so pokazali tudi na sobot
ni slovesnosti na Lesah.

Kljub prerani smrti je go
spod Markič pustil za sabo glo
boko sled v ljudeh, ki so mu še 
danes hvaležni za vse delo in 
požrtvovalnost, ki jo  je dal za 
te slovenske kraje v smeri oh
ranjanja besede, kulture in tra
dicij v grmiški občini.

Tako so se mu na sobotni 
slovesnosti poklonili vsi tisti, ki 
sooblikujejo omenjeno stvar
nost od domačega župana Lu- 
cia Canalaza, ki je ves svoj na
govor imel v zborni slovenšči
ni, do domačega župnika Aze- 
glia Romanina in krajevnih zelo 
prizadevnih in aktivnih prosvet
nih delavcev, med katerim i 
omenimo predstavnico Kultur
nega društva Rečan, ki je ime
la še posebno tople besede za 
pokojnega duhovnika. V ime
nu prijateljev iz Slovenije pa 
je spregovoril prof. Tomaž Pav
šič, velik prijatelj in poznava

lec ljudi in navad iz Beneške 
Slovenije. Vsi govorniki so pod
črtali velikanske zasluge po
kojnega gospoda Markiča. G. 
Rino Markič je bil namreč sou
stanovitelj KD Rečan. Ljudje so 
bili navezani nanj in veliko jim 
je pomenil. Bil je prijatelj, čista 
duša, ljubil je domačo zemljo 
in ljudi, se žrtvoval za rečansko 
dolino in za slovenskega člo
veka, se postavljal v bran jezika 
in kulture in življenja na tem 
prostoru, ki je bil zaničevan in 
osovražen.

Prisrčna prireditev, s katero 
so po njem poimenovali doma
či trg, bi mu nedvomno odgo
varja, saj so se na njej zbrali pre
dvsem domači delavni in nava
dni slovenski ljudje. Slovesnost 
so nato na najlepši in na najpri
mernejši način sklenili v do
mači cerkvi, kjer so štandreški 
igralci uprizorili dramo Kaplan 
Martin Cedarmac.

Dramatizacija Bevkovega 
romana, igrana v slovenski Be
nečiji, je bilo res posebno doži
vetje.
— SP

GLOSA JURIJ PALJK

Radi bi rekli nekaj besed o 
tem, kaj vse prinaša s seboj po
letje, čas, ki ga še najbolje oz
načuje predvsem vročina, v 
naših krajih pa tudi včasih nez
nosna sopara, o kateri b i lahko 
tudi pisali na dolgo in široko, 
saj smo j i  prav te dni priča.

Morda sta prav toplota in 
vročina tista dva dejavnika, ki 
najbolj označujeta poletje, in 
takoj boste rekli, da odkrivam 
toplo vodo, ko to pišem. Ne gre 
za to, ampak predvsem za raz
mislek o tem, kako se ljudje 
zvečine delimo na tiste, ki ima
mo radi toploto in sonce, po
letje torej, in tiste, ki imajo raje 
zimo in pomlad, predvsem pa 
jim  je  skupno to, da poletja in 
toplote ne marajo, še manj pa 
vročine in sopare.

Tisti, ki imamo raje poletje 
od zimskega hladu in mraza, 
seveda poleti oživimo, narav
nost uživamo, včasih res tudi 
vzdihnemo in potarnamo nad 
vročino, a se nikdar na glas ne 
pritožujemo čez sonce in top
loto, ker vemo, kako nas je  po
zimi zeblo in zato raje prena
šamo tudi neznosno vročino. 
Že res, da nam pravijo, kako se 
lahko pred mrazom zavaruješ 
tako, da se dobro oblečeš, pred 
toploto pa da se ne moreš, kar 
seveda danes v naši družbi ne 
drži čisto zares, saj bi sicer ne 
sledili tudi pri nas ameriškemu 
načinu življenja, ki je  tud i v 
tem, da se poleti povsod ali 
skoraj povsod hladijo bivalni 
prostori. Sam rad povem, da 
raje prenašam vročino kot 
mraz in to najbrž tudi zato, ker 
sem pripadnik tiste generacije, 
ki je  še živela v času, ko se je  
pozimi v hiši kurilo le v kuhinji

O POLETJU
in so bili zato vsi ostali prosto
ri, tudi spalnica, zelo mrzli, ko 
"bunde" in vetrovke še niso 
bile tako debele, kot so danes, 
ko smo še nosili čevlje bra tran- 
cev, ki so b ili ali preveliki ali 
premajhni, gotovo pa slabi in 
nas je  zato vso ljubo zimo nez
nansko zeblo v noge, kot je  
vedno zeblo prej že naše pred
nike. Se vedno hranim v spo
minu obraza obeh starih oče
tov: nonota Henrika, Gejneta 
po domače, ki je  v Rusiji sredi 
Sibirije med prvo svetovno voj
no na begu proti Vladivostoku 
skoraj podlegel mrazu in podh
laditvi in je  zato vsako zimo 
znova trpel, ker so se mu do
besedno "olupili" nos, obraz in 
prsti na nogah, in starega oče
ta Alojza, Lojzeta po domače, 
ki je  imel vsako zimo podobne 
težave, saj je  v Moskvi tudi sam 
v jetništvu boljševikov štiri leta 
trpel lakoto in mraz, pomanjka
nje in spet mraz. Oba sta prišla 
k sreči živa domov in sta vsako 
zimo obujala spomine na pek
lenski ruski mraz in to najraje 
ob "špargertu", v katerem so 
čudovito prasketala akacijeva 
drva, zunaj pa je  brila in piska
la burja, da je  bilo veselje; otro
ci smo seveda poslušali. Kak
šne zgodbe! Kakšna doživetja! 
Pa nas je  vseeno zeblo.

Mene je vedno in povsod zeb
lo, doma najprej, potem v se
menišču v Vipavi in kasneje še 
pri vojakih v Vojvodini, kjer je  
pozimi pihala košava s Karpa
tov, je  živo srebro padlo tudi 
pod minus dvajset stopinj Cel
zija in tudi tam smo vojaki ime

li slabe čevlje, take, "da Bog po
magaj!" in me je za to vedno zeb
lo v noge. Nekje pri Zrenjaninu, 
v majnem kraju, ki mu je  ime 
Ečka, v nepregledni nižini slo
vite Panonije sem se v mesecu 
januarju ob dveh ponoči neke 
noči na straži nepomembnega 
skladišča s strelivom v straho
vitem mrazu "primejdušal", da 
ne bom nikdar smučal, da ne 
bom nikdar živel v krajih, kjer 
sneži pozimi in je  pozimi ved
no mraz in te zato vedno zebe v 
noge. Hvala Bogu, do sedaj sem 
vsaj ta pomembni življenjski 
sklep uspel v polnosti živeti. 
Mislim, da tudi zato z lahkoto 
prenašam vročino, tudi pasjo 
vročino zadnjih let, ko naj bi 
bilo zaradi ozonske luknje bolj 
vroče, kot je  bilo nekoč.

Tudi ljudje, ki imajo raje zimo 
kot pa poletje, morajo priznati, 
da je  poletje vseeno lepo, ker 
je  polno sonca in svetlobe, ker 
nas razživi in v popoldanskem 
času tudi uspava, ker nam omo
goča in nas obenem sili, da se 
ravnamo po naravnem redu, in 
to v času, ko se najbolj ruši na
ravni red. Kako je  sicer mogoče, 
da je  današnji človek popolno
ma izgubil smisel za naravo in 
zato ob Božiču kupuje češnje in 
paradižnike in sredi poletja ba
nane iz Afrike, če samo najbolj 
preprosto stvar izpostavimo?

Poletje je  namreč tudi čas 
prvega sadja, obdobje, ki ga 
najlepše naznanjajo rdeče če
šnje, k i se rdijo sredi bujno ze
lenih vej in nagovarjajo člove
ka, naj se vendar z njimi in s 
soncem smeje življenju! Tudi

tisti, ki ne marajo vročine in 
poletja, morajo priznati, da je  
prvi krompir le drugačen od ti
stega, ki ga kupiš v supermake- 
tu, sredi decembra, če seveda 
n iti ne omenimo zmrznjenega 
in že narezanega krompirja, ki 
sta v naših krajih pravi posmeh 
kmetu in vsakemu človeku, ki 
je  zrasel na podeželju.

Pa ima najbrž prav moj nek
danji šef, ki je  vedno govoril, da 
bi morali vsi ljudje vsaj enkrat 
v življenju "kopati in pobirati 
krompir", da bi vedeli, kaj krom
pir sploh je, in so zato te moje 
vrstice najbrž “zadele v prazno", 
kot se reče zgrešenemu zapisu. 
Predvsem pa bi nasvet mojega 
šefa: "Naj gre kopat krompir!" 
morali zares upoštevati vsi ti
sti v naši sredi, ki so pozabili, 
od kod izvira njihov rod.

Vseeno pa bomo priznali, da 
je  včasih poletje neznosno. Mal
ce zaradi vročine in sopare, ki pa 
nista taka, kakršno so trpeli na
ši očetje v Afriki, kjer so jim  kot 
vojnim ujetnikom na robu Sa
hare dali dnevno samo četrt li
tra vode, in mi zato še danes oče 
včasih sredi poletja pove: "N iti 
ne veste, kaj sta prava vročina 
in voda, ker, hvala Bogu, niste 
nikdar trpeli prave žeje, take že
je, ob kateri ti ustnice do krvi po
pokajo in n iti v ustih sline ni
maš."

Gotovo pa je poletje najbolj 
neznosno zaradi vrst in gneče, 
neznosno dolgih vrst a v t o m o b i 

lov na cestah in neznosne člo
veške gneče biblijskih množic 
turistov, ki na morju in v hribih 
skušajo "doživljati svoje pole
tje". Kljub vročini in sopari se
veda.
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K O M IS IJA  P R A V IČ N O S T IN  M IR  O VSTO PU  SLOVENIJE V EU IN  N ATO

DR. JANEZ DRNOVŠEK BO KANDIDIRAL 
ZA PREDSEDNIKA DRŽAVE

Z A G O T O V IL A  RAVNATELJA K N JIŽN IC E  
FRANCETA BEVKA V N O V I G O R IC I

MARJAN DROBEZ

Najpomembnejša dogodka 
v prejšnjih dneh v Sloveniji, ki 
sta že zadobila tudi mednarod
ne razsežnosti, sta bila objava 
stališča Komisije Pravičnost in 
mir pri Slovenski škofovski kon
ferenci, glede članstva v EU in 
zvezi NATO, ter sporočilo pred
sednika vlade dr. Janeza Drnov
ška, da bo na volitvah letošnjo 
jesen kandidiral za novega pred
sednika države. Po tej izjavi, ki 
jo je premier dal na časnikar
ski konferenci v petek, J4. t.m., 
se je v Sloveniji dejansko že 
pričela predvolilna kampanja, 
čeprav predsednik državnega 
zbora Borut Pahor volitev še ni 
formalno razpisal.

Katoliška cerkev v Sloveniji 
je očitno pričela izvajati tudi 
svojo vlogo dejavnika civilne 
družbe. Tako je razumeti, me
nimo, stališče Komisije Pravič
nost in mir pri Slovenski ško
fovski konferenci glede vk
ljučitve Slovenije v EU in v po
litično in vojaško povezavo 
NATO. Omenjeni dokument je 
slovenski katoliški tednik Dru
žina objavil na celi strani 16. 
t-m., v obširnih izvlečkih pa so 
ga povzela tudi vsa večja tiska
na oz. elektronska občila v Slo
veniji. Komisija Pravičnost in 
mir pri Slovenski škofovski kon
ferenci se zavzema za članstvo 
v obeh povezavah, pri čemer 
navaja in utemeljuje najvažnej
še razloge, ki naj jih pri odlo
čanju upošteva Slovenija. Pri
družitev Evropski uniji in vstop 
v politično in vojaško-obramb- 
no zvezo NATO "pomenita do
sledno izpeljano vključitev Slo
venije v svobodni, demokratič
ni del svetovne skupnosti, za ka
tero bomo prevzeli tudi soraz
meren delež odgovornosti. To 
nas bo postavilo pred nove iz
zive in nam naložilo nove na
loge, posebno kar zadeva oh

ranitev Slovenije, njene kultu
re njenega ozemlja in sloven
skega jezika. Dobili pa bomo 
tudi nove možnosti za svoj vse
stranski razvoj in varnostno 
jamstvo, kot si jih Slovenija sa
ma nikoli ne bi mogla zagotav
ljati. Varnost pa je temeljna vred
nota. Samo v varni deželi vla
dajo svoboda, demokracija, 
spoštovanje človekovih pravic in 
blaginja. Le svobodni ljudje 
lahko živijo v miru. Zato je kljub 
nekaterim zadržkom odločitev 
za EU in zvezo NATO za našo 
prihodnost edina smiselna''.

Predsednik vlade dr. Janez 
Drnovšek seje torej odločil, da 
bo kandidiral za novga predsed
nika države. Slovenska javnost 
je takšno odločitev pričakovala, 
čeprav jo je premier dalj časa 
puščal v dvomih in negotovo
stih, kar mu nekateri tudi zame
rijo. Oktobra lani je, denimo, 
izjavil, "da za zdaj ne vidi mož
nosti, da bi na jesenskih voli
tvah kandidiral za predsednika 
republike. Še pred nedavnim je 
na državni televiziji povedal, da 
bi se moral zaradi preutrujeno
sti že pred zadnjimi državno
zborskimi volitvami umakniti iz 
politike in javnega delovanja.

Dr. Janez Drnovšek meni, da 
bodo brez težav izvedli spre
membe v vladi, ki bodo potreb
ne pred volitvami. S sedanjega 
položaja bo odstopil v septem
bru, novi predsednik vlade pa 
naj bi postal sedanji finančni 
minister Tone Rop. Če bo izvo
ljen za novega državnega po
glavarja, bo dr. Janez Drnovšek 
podal tudi ostavko od položaja 
predsednika LDS. V nekaterih 
političnih strankah, denimo so
cialdemokratski in v Novi Slo
veniji, pa poudarjajo, da od
hod sedanjega premiera z vla
de ne bo enostaven in nebo
leč. Dr. Janez Drnovšek je nam
reč uveljavil svoj način vodenja 
vlade in njene politike, zato

zdaj ne vidijo človeka, ki bi ga 
lahko v kratkem času povsem 
nadomestil. Težave v vladi bi 
lahko oslabile tudi prizadeva
nje Slovenije, da se po predvi
denem koledarju vključi v EU 
in zvezo NATO.

Doslej je v Sloveniji, skupaj 
z dr. Drnovškom, sedem mož 
sporočilo, da bodo kandidirali 
za novega predsednika države. 
Pričakujejo še nekaj kandida
tov, zlasti tistega, ki bi ga izbra
la ZSLD. Njen kandidat naj bi 
postal predsednik stranke in 
predsednik parlamenta, Borut 
Pahor. Javna občila pišejo oz. 
poročajo, da bosta največjo 
možnost za izvolitev imela dr. 
Janez Drnovšek in dr. France 
Arhar, toda novi predsednik 
naj bi bil izbran šele v drugem 
krogu volitev. Toda treba je do
dati, da se med tekmeci za 
najvišji položaj v državi hitro 
uveljavlja tudi Barbara Brezi
gar, ki jo  podpirata SDS in No
va Slovenija, stranke združeni 
v koaliciji Slovenija.

EVROPSKI PARLAMENT 
U G O D N O  O  SLOVENIJI

Kronika odmevnih notranje
političnih dogodkov in tudi ti
stih na mednarodnem prizori
šču je bila tudi v zadnjih dneh, 
kot običajno, bogata. Premier 
dr. Janez Drnovšek je v začek- 
tu tega tedna prvič obiskal 
Zvezno republiko Jugoslavijo, 
s katero Slovenija dobro sode
luje zlasti na gospodarskem 
področju. Evropski parlament 
je v svojem poročilu o napred
ku držav kandidatk za sprejem 
v EU, sprejel jo  je 13. t.m., pri
zadevanja Slovenije ugodno 
ocenil, pri čemer je avtor po
ročila o širitvi, nemški krščan- 
sko-demokratksi poslanec El- 
mar Brok opozoril, "da je za 
odpiranje avnojskih sklepov 
prepozno". Evropski parlament 
je v omenjenem dokumentu 
slovensko vlado pozval, "naj na

daljuje prizadevanja za rešitev 
preostalih odprlih vprašanj v 
odnosih s Hrvaško". Opustil je 
prvotno zahtevo, naj državi v 
primeru nesoglasja posežeta 
po mednarodni arbitraži. Toda 
odnosi s Hrvaško se slabšajo 
in zato ni gotovo, da bosta par
lamenta v Ljubljani in Zagre
bu do 1. julija, kot je predvide
no, potrdila že sklenjen spora
zum o jedrski elektrarni Krško.
V hrvaški vladi in Saboru (par
lamentu) čedalje bolj poudar
jajo nujnost, da bi o nerešenih 
vprašanjih odločilo mednarod
no razsodišče (arbitraža). Od
nosi med Slovenijo in Hrvaško 
se bodo zagotovo še poslab
šali, če bodo ribiči iz Savudrije 
in Umaga uresničili grožnjo, 
da bodo 25. junija sredi Piran
skega zaliva organizirali prote
stni miting. Grozijo, "da bodo 
potopili slovenske ribiške čol
ne, ki da hočejo loviti v hrva
ških vodah". Iz vsega tega lah
ko nastane kakšen incident, če 
hrvaška stran ne bo svojim ri
bičem preprečila množičnega 
manifestativnega vplutja v Pi
ranski zaliv. Na hrvaški strani 
doslej ni nihče obsodil tega 
početja. Neki časnik je ob tem 
zapisal, "da so odnosi med Slo
venijo in Hrvaško padli na naj
nižjo točko, kjer je možno prav 
vse".

V Ljubljani so 15. t.m. prire
dili slavnostno akademijo ob 
110. obletnici ustanovitve Slo
venske ljudske stranke. Šteje se 
za naslednico Slovenske ljud
ske stranke, v začetku 2 0 . sto
letja vodilne katoliške konser
vativne politične sile. Predsed
nik stranke Franci But je pou
daril, da SLS ne bo predlagala 
svojega predsedniškega kandi
data, podprla pa bo neodvisno 
kanidaturo dr. Franceta Arhar
ja. Dr. Arhar se je stranki za
hvalil za njeno podporo.

IZHAJA IZ TRADICIJE SLOVENSKEGA KMETIJSKEGA ŠOLSTVA V G O RICI

USPEH POKLICNE IN TEHNIŠKE 
KMETIJSKO-ŽIVILSKE ŠOLE

Poklicna in tehniška kme- 
tijsko-živilska šola v Šempetru 
Pri Gorici končuje šolsko leto, 
Prvo v novem poslopju ob vz
nožju Markovega hriba. Gre za 
eno najmodernejših šolskih 
Zgradb v Sloveniji, namenjenih 
'zobraževanju za poklice v kme
tijski in živilsko-predelovalni 
dejavnosti. Razprostira se na 
Površini 5.500 m-, za praktični 
Pouk imajo delavnice s potreb
no opremo, posestvo s parcela
mi v Vrtojbi in na Marku, kjer v 
izobraževalne namene gojijo 
Povrtnine, sadje, cvetje in dru
ge kulture in tudi pridelujejo 
grozdje. Med šolskim letom so 
odprli tudi nov dijaški dom, v 
katerem je nad sto ležišč, ter ku
hinjo z jedilnico. V kuhinji lahko 
Popravijo 450 obrokov tople 
hrane dnevno.

V šoli izobražujejo kmetijske 
tehnike, kmetovalce, vrtnarje, 
Zlyilske tehnike, mesarje, slašči
čarje in pomočnice gospodinje 
°ziroma oskrbnice. To so pokli- 
C' in dejavnosti, v katerih pride- 
ujejo in predelujejo živila. Na

učiti jih morajo delati z glavo 
in rokami, osvojiti morajo veliko 
praktičnih znanj, dijaki spozna
vajo zakonitosti trženja, saj se 
bo njihovo delo pozneje v življe
nju končalo šele, ko bo proiz
vod pri kupcu. Nova šola je gra
jena za 400 do 450 dijakov, ki 
se oz. se bodo lahko usposab
ljali in izobraževali v omenjenih 
učnih programih. V tem šol
skem letu je poklicno in tehni
ško kmetijsko-živilsko šolo v 
Šempetru pri Gorici obiskova
lo 260 dijakov, od tega 156 fan
tov in 60 deklet. Prihajajo in 
bodo tudi v prihodnje prihajali 
iz celotne Goriške, Slovenske 
Istre, Goriških Brd, s Krasa, iz 
Vipavske doline, Posočja, nekaj 
dijakov oz. dijakinj pa je tudi iz 
Notranjske in Gorenjske.

Z vidika enotnega ozemlja 
na Goriškem, kjer smo zmeraj 
živeli Slovenci, je pomembno, 
da Poklicna in tehniško kme- 
tijsko-živilska šola v Šempetru 
pri Gorici izhaja iz izkušenj in 
tradicije slovenskega kmetijske
ga šolstva v Gorici. Naj spom

nimo, da je bila Kmetijska šola 
v Gorici ustanovljena s podpo
ro cesarsko kraljevega ministr
stva za kmetijstvo iz deželnega 
odbora leta 1869. Šola je imela 
slovenski in italijanski oddelek 
in je tako postala prva sloven
ska kmetijska šola. Imela je la
stno poslopje in 14 hektarov ve
liko posestvo s trsnico in dre
vesnico. Delovala je od začetka 
prve svetovne vojne. V okviru 
ugotavljanja izvorov kmetijske
ga šolstva na Primorskem do
dajamo, daje leta 1973 pričela 
z delom vinorejsko vinarska 
šola na Slapu pri Vipavi. Le-ta 
se je leta 1886 preselila na Grm 
pri Novem mestu. V letih 1908 
do 1947 pa je za potrebe stro
kovnega izobraževanja kmeč
kih deklet delovala Gospodi
njska šola v Tomaju. Začetek se
danje šole v Šempetru pri Gori
ci je bilv l. 1981,kojebilavokvi- 
ru Kmetijsko veterinarskega za
voda v Novi Gorici na pobudo 
več občin ustanovljena Kme
tijska šola Nova Gorica.
— — — M.

OBVESTILA

POSLANSKI VEČER v Vipavi. 
D ržavnozborsk i poslanec 
Ivan Mamič vabi na poslanski 
večer s predstavitvijo  izse
ljenske organizacije Slovenija 
v svetu. Tema večera je vra
čanje argentinskih Slovencev 
v matično domovino. Gostje 
večera bodo predsednik SVS 
Boštjan Kocmur s sodelavci 
in Slovenci, ki so se že vrnili 
iz tujine. Večer bo potekal v 
avditoriju Škofijske gimnazije 
Vipava v petek, 21. t.m., ob
2 0 . uri.

KULTURNE PRIREDITVE 
2002 NA GRADU RIHEMBERK, 
Branik. Sobota, 22. junij, ob
21. uri. Koncert latinskoame
riške glasbe jazz orkestra BIG 
BAND NOVA. Novogoriški 
orkester 17 glasbenikov se je 
ljubiteljem jazz, pop&rock, la- 
tino in zabavne evergreeen 
glasbe predstavil že z vrsto 
uspešnih nastopov na doma
čih in tujih (Italiji, Švici) kon
certnih in plesnih prizoriščih. 
Z instrumentalnimi in vokal
nimi solisti bo pod vodstvom 
Boštjana Simona nastopil s 
programom latinskoameriške 
glasbe. Grajsko dvorišče. Ob 
slabem vremenu prired itev  
odpade.

REDNA POMOČ SLOVENSKIM 
KNJIŽNICAM V ITALIJI

Ravnatelj Goriške knjižnice 
Franceta Bevka v Novi Gorici 
Boris Jukič je županom občin 
Nova Gorica, Šempeter-Vrtojba, 
Brda, Miren-Kostanjevica in Ka
nal ob Soči, ustanoviteljicam o- 
menjene zelo pomembne kul
ture ustanove, poslal novo pi
smo, v katerem jih opozarja na 
naraščajoče finančne težave za
radi neurejenega financiranja 
knjižnice. V knjižnici so morali 
zaradi pomanjkanja osebja po
slovanje preurediti in storitve 
za obiskovalce zmanjšati.

Predstojnik Boris Jukič pou
darja, "da je Goriška knjižnica 
s prostori na 4.500 m2 površine, 
s 46 osebnimi računalniki in se
demnajstimi terminali za upo
rabnike, gotovo nekaj izredne
ga med vsemi knjižnicami v Slo
veniji. Smo vključeni v sistem 
Cobiss, ki je po elektronski oz. 
tehnološki plati trenutno zago
tovo na vrhu v Evropi, in naša 
knjižnica je aktivni član tega si
stema. Imamo dostop do iner- 
neta in zmogljiva orodja zanj, 
skratka izredne možnosti in 
zmogljivosti. Vendar [e večina 
vsega neizkoriščena. Zal lahko 
trenutno to knjižnico primerja
mo z luksuzno prekooceansko 
ladjo, ki je morala izpluti, če
prav ne deluje vse tako, kakor 
bi moralo in kot je bilo od nje 
pričakovati".

V Goriški knjižnici Franceta 
Bevka je 30 zaposlenih, za naj
nujnejše potrebe pa bi jih mo
ralo biti vsaj 42. Težave zaradi 
pomanjkanja osebja so velike. 
Elektronskih knjig ni mogoče 
poslati bralcem, ker gradivo ni 
pripravljeno za uporabo. Ne mo
rejo si privoščiti nobenega izo
braževanja, ker v službi ne sme 
nihče manjkati. V skladiščih le
ži 10% gradiva, ki še ni obdela
no in čaka na čas, ko bodo ime
li denar za obdelavo. Imajo stek
leno dvorano s klasično glasbo 
za meditacijo, ki pa ostaja za
prta. Nadalje je na voljo ena

največjih zbirk z glasbo, a upo
rabniki ne morejo do nje. Za
prt ostaja prostor za uporabo 
video pripomočkov in tehnike 
in za poslušanje glasbe. Rav
natelj svoje pismo županom ob
čin, ustanoviteljicam Goriške 
knjižnice Franceta Bevka, tako
le sklene: "Res smo v Novi Gori
ci odprli knjižnico, ustregli smo 
uporabnikom, vendar je to za
nje blodnjak brez učinkovitih 
usmerjevalcev. Za nas v Gori
ški knjižnici je tak položaj nevz
držen. Navzlic vsem zadržkom 
bo potrebno slednjič le sesti za 
skupno mizo in stvar doreči".

Svoje finančne obveznosti 
do Goriške knjižnice izpolnju
jeta le Mestna občina Nova Go
rica in Občina Šempeter-Vrtoj
ba. Zaradi tega je pismo ravna
telja Borisa Jukiča razumeti 
predvsem kot poziv preostalim 
lokalnim skupnostim, da se za
vedo svojih obveznosti in povi
šajo prispevke za vsako kolikor 
toliko normalno in redno delo
vanje omenjene kulturne, izo
braževalne in informativne us
tanove. Za delovanje knjižnice 
v letošnjem letu primanjkuje 
okoli 30 milijonov tolarjev.

Ravnatelj Goriške knjižnice 
Franceta Bevka je v pogovoru 
za naš časnik dejal, da pomanj
kanje finančnih sredstav v no
benem primeru ne bo vplivalo 
na pomoč, ki jo ta ustanova v 
Novi Gorici že od svoje ustano
vitve nudi slovenskim knjižni
cam v zamejstvu v Italiji, od Tr
sta, občin Doberdob, Sovod- 
nje in Števeijan, pa do knjižnic 
v Gorici in Čedadu. Tem knjiž
nicam iz Nove Gorice pošiljajo 
posamezne knjige ali njihove 
zbirke, nudijo pa jim tudi stro
kovno pomoč in nasvete za 
delovanje. Ob tem dodajamo, 
da Goriška knjižnica Franceta 
Bevka uspešno sodeluje tudi z 
državno knjižnico (Statale I- 
sontina e Biblioteca) v Gorici.

NA FESTIVALIH V BOLGARIJI IN NA PTUJU

LEPA USPEHA PRIMORSKEGA 
DRAMSKEGA GLEDALIŠČA

S pretresljivo postavitvijo 
iz lanske sezone, igro Eugena 
Ionesca Kralj umira v režiji 
Diega De Bree, je Primorsko 
dramsko gledališče zelo us
pešno in odmevno sodelova
lo na Mednarodnem festivalu 
Varna Summer 2002 v Bolga
riji. Festival vključuje baletne, 
folklorne filmske in lutkovne 
predstave. Prireja ga Bolgar
ska gledališka zveza BAT (Bul- 
garian Theatre Association), 
ki je bila ustanovljena leta 
1993 in povezuje skoraj vsa 
gledališča v Bolgariji, Mestno 
občino Varna, Nacionalni gle
dališki center v okviru Ministr
stva za Kulturo, Zvezo bolgar
skih igralcev, Zvezo gledali
ških direktorjev in druge gle
dališke organizacije.

Poleg osmih najboljših pre
dstav bolgarskih gledališč, ki 
jih je izbrala selektorka, dokto
rica teatrologije, Aglika Stefa
nova so bile na festivalu še tri 
mednarodne koprodukcije. Iz
med tujih gledaliških skupin so 
bili na festival, poleg Primor
skega dramskega gledališča,
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povabljeni še CandoCo Dance 
Company iz Velike Britanije, 
Bremer Tanztheater iz Nem
čije, SoritesTheatrical Produc- 
tions iz Grčije in Ludowy Teatr 
iz Poljske. V spremljevalnem 
programu so se zvrstili delav
nice, seminariji, diskusije, raz
stave itd.

Pred prestavo Kralj umira, 
7. junija, je bila zelo dobro 
obiskana tiskovna konferenca, 
na kateri so predstavniki no
vogoriškega teatra orisali bo
gato delovanje Primorskega 
dramskega gledališča in go
stujočo predstavo.

Po vrnitvi iz Bolgarije se je 
PDG v ponedeljek, 10. t.m., z 
istim delom udeležilo prvega 
Slovenskega festivala komor
nega gledališča - SKUP na 
Ptuju, na katerem sta bila na
grajena soustvarjalca uprizori
tve, in sicer G. V. R. za sceno
grafijo in Alan Hranitelj za ko
stumografijo, ki sta s svojo ne
navadnostjo in domišljenostjo 
presenetila in vznemirila že 
gledalce novogoriškega odra.

■ I K
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NOV POIZKUS 
ZAKONSKE UREDITVE 

ASISTIRANEGA 
OPLOJEVANJA

DAMJAN HLEDE

V teh dneh se v Poslanski 
zbornici razpravlja o asisti
ranem oplojevanju. Od prvega 
poizkusa zakonske ureditve je 
minilo osem let, tako da je da
nes Italija verjetno edina ev
ropska država, kjer na tako de
likatnem področju še zmeraj 
vlada zakonski vakuum. Če je 
res, da je dovoljeno vse, kar ni 
izrecno prepovedano, potem 
si lahko predstavljamo, kaj po
menijo oznake, kot so "ob
dobje divje epruvete" in "far 
vvest oplojevanja", s katerim 
strokovno in obče javno mne
nje označujeta omenjeno sta
nje italijanskega brezpravja. V 
takem okviru deluje danes v 
Italiji skoraj štiristo specializi
ranih centrov za umetno oplo
jevanje, v katerih se z umetni
mi tehnikami letno rodi približ
no sedem tisoč otrok.

Edino omejitev na tem po
dročju za sedaj predstavlja le 
nacionalni zdravniški deon- 
tološki kodeks, ki pa seveda 
nima zakonske moči, zaradi 
česar je njegova kršitev po
membna zgolj z ozirom na no
tranje disciplinske ukrepe.

V prejšnji zakonodajni do
bi se je poizkus zakonske ure
ditve ponesrečil tik pred kon
cem postopka, zaradi ostrega 
ideološkega boja in posledi
čne nepopustljivosti zahtev s 
strani nasprotujočih si taborov, 
katoliškega na eni strani in 
laičnega na drugi. Ta dva ta
bora, izrazito tranzverzalna z 
ozirom na ločevanje med le

vo in desno sredino, se danes 
spet soočata glede na to tema
tiko. Razmerje sil v parlamen
tu je drugačno, prvi členi, ki so 
bili sprejeti, pa kažejo na večjo 
pripravljenost za kompromis, 
kot smo je bili vajeni doslej.

Prvi člen, v besedilu, ki je bi
lo predstavljeno v Zbornici, je 
izrecno določal "pravico spo
četega otroka, da se rodi". Ob 
tem določilu se je vnela ostra 
razprava, saj je laični tabor tr
dil, da bi tovrstno določilo bilo 
v nasprotju z zakonom št. 194, 
ki priznava ženski možnost 
splava. Zaradi tega je bil name
sto tega določila sprejet aman
dma z določilom, da "zdrav
niško asistirano oplojevanje za
gotavlja pravice vseh vplete
nih subjektov, vštevši s spoče
tim". Sprejet je bil tudi člen, 
ki se tiče druge delikatne zade
ve, okrog katere se živahno raz
pravlja že leta in leta, in sicer o 
priznanju ali zanikanju pravi
ce do heterologne oploditve, to
rej oploditve s semenom zuna
njega darovalca. V zbornici 
sprejeto besedilo priznava sa
mo pravico do homologne oplo
ditve, torej do oploditve zno
traj para. "V zameno" pa je bi
la sprejeta pravica do oplodi
tve tudi za neporočene hete
roseksualne pare. Kaže torej, 
da parlament išče nek kom
promis velikega ravnovesja med 
nasprotujočimi si mnenji. Upa
mo, da na zakonodajni poti ne 
bo zastojev in da bo zakon (u- 
pamo, da v najboljši možni 
varianti) končno tudi sprejet.

SLOVENIJA

O U G LE D U  S LO V E N S K IH  PODJETIJ

NA VRHU TOVARNI LEK 
IN KRKA

Specializirana Agencija Kli
ne v Ljubljani je pred kratkim 
izvedla raziskavo o ugledu slo
venskih podjetij. Pri tem je sle
dila praksi tujine, kjer ome
njene raziskave redno izvajajo. 
Glavna merila pri ugotavljanju 
najuglednejših podjetij so ka-

VSAKO LETO TISOČ 
NOVIH URADNIKOV

V Sloveniji se hkrati z zasto
jem gospodarstva ter narašča
njem inflacije veča število za
poslenih v ministrstvih in dru
gih organih državne uprave. 
Le-ta se razširja prek vseh pred
videvanj in potreb. Zdaj je v 
državni upravi zaposlenih že 
več kot petintrideset tisoč u- 
radnikov. Vsako leto se zapo
sli tisoč novih uradnikov. Edi
na dobra stran tega zaposlo
vanja je  navidezno manjša 
brezposelnost. Državna upra
va zelo obremenjuje državni 
proračun, saj imajo uradniki v 
povprečju za deset do dvajset 
odstotkov višje plače, kot pa 
znašajo plače v gospodarstvu.

kovost vodenja, inovativnost 
in njihova finančna stabilnost. 
Sodelovalo pa je 250 podjetij.

Po oceni splošne javnosti v 
Sloveniji po ugledu zasedajo 
najvišja mesta naslednja pod
jetja: Krka, tovarna zdravil v 
Novem mestu, tovarna zdravil 
Lek v Ljubljani, na tretjem me
stu so zdavilišča v okviru to
varne zdravil Krka; na četrtem 
mestu se nahaja pivovarna 
Laško; na peto mesto seje uvr
stil poslovni (trgovski) sistem 
Mercator; na deseto mesto v 
državi pa se je po ugledu uvr
stila Živilska industrija Fructal 
v Ajdovščini.

Po oceni poslovne javnosti 
(slednjo tvorijo poslovneži in 
gospodarstveniki) pa po svo
jem ugledu zasedajo najvišja 
mesta naslednja podjetja ozi
roma družbe: tovarna zdravil 
Lek v Ljubljani, Krka, tovarna 
zdravil v Novem mestu, na 
tretjem  mestu je pivovarna 
Laško, četrtem Nova Ljubljan
ska banka in na petem mestu 
tovarna gospodinjske opreme 
Gorenje v Velenju.

O P Č IN E  /  26 . R ED NI O B Č N I ZBO R  S D G Z

VRSTA NOVIH IZZIVOV 
V PRIHODNOSTI

ŠPORT

■ M.

MATJAŽ RUSTJA

Slovensko deželno gospo
darsko združenje (SDGZ) je v 
ponedeljek, 17. junija, zaseda
lo v dvorani ZKB na Opčinah 
na 26. rednem občnem zboru. 
Pred šestimi meseci je sicer po
tekal deželni kongres ob 55- 
letnici Združenja, časi pa so ta
ko plodni, da je bilo tudi na po
nedeljkovem srečanju iznese
nih veliko zanimivih dosežkov 
in predlogov za nadaljnje delo. 
Združenje namreč vsakodnev-

posebno pod udarom je trgo
vina na drobno, ki je bila tradi
cionalno sestavni del manjšin
skega gospodarstva in ji danes 
pretijo vse hujši časi. Resni ko
raki v preosnovo distribucijske
ga sistema so torej nujni, da
nes pa lahko iščemo zanimive 
možnosti tudi v centrih t.i. tre
tje generacije, kjer se pri ponud
bi upoštevata specializacija in 
kvaliteta.

Poročilo se je obširneje do
taknilo koriščenja sredstev ev
ropskih programov in skladov

FO TO  K R O M A

P O N U D B A  ŠPO RTN IH  DRUŠTEV ZA POLETNI ČAS

POLETNI KAMPI 
NA TRŽAŠKEM

V poletnem času se naša 
športna društva močno angaži
rajo v organizaciji kampov, ki 
želijo posredovati mladim šport
nikom (in ne) prvine košarke, 
nogometa, odbojke in ostalih 
športov, ki so v našem zamejstvu 
sicer manj znani, zato pa nič 
manj zanimivi. Nekateri kampi 
so sicer že v polnem teku, drugi 
so pred vrati, kar nekaj pa je še 
odprtih vpisovanj, saj veliko 
kampov seže v mesec julij, ne
kateri pa celo v avgust. Športna 
središča vabijo mlade v družbo 
sovrstnikov in podkovanih vz
gojiteljev, popestrijo dolge po
čitnice in odvračajo mladino od 
poletnega brezdelja, pa še slo
venska beseda je tam doma.

Športno društvo Breg prireja 
pod pokroviteljstvom Občine 
Dolina nogometni kamp, ki se 
bo odvijal od 24. junija do 5. 
julija, od ponedeljka do petka, 
v Občinskem športnem centru 
v Dolini. Kamp želi z zabavo 
približati nogomet dečkom od 
6 . do 14. leta starosti, ob tem pa 
so predvideni še izleti in razne 
dejavnosti, saj bo program dne
va zapolnjen vse od 8 . do 18. 
ure. Za informacije in vpis sta 
na razpolago telefonski številki 
ŠD Breg 040 227044 (od 17. 
ure dalje) in 338 5034294, pa 
Občine Dolina 040 8329111.

Športno združenje Jadran in 
ZSŠDI prirejata od 24. do 29. 
junija tehnični kamp za fante in 
dekleta letnika 1990 in starejše. 
Košarkarska šola bo posvečena 
predvsem izboljšanju indivi
dualne tehnike v vseh košarkar
skih elementih. V Prosvetnem 
domu na Opčinah se bo delov
ni dan odvijal od 9. do 18. ure, 
vpisnine pa sprejemajo v trža
škem uradu ZSŠDI do jutri, 21. 
junija.

SZ Jadran in ŠD Polet pri
rejata od 1. do 26. julija polet

no košarkarsko šolo v Prosvet
nem domu na Opčinah. Brez
plačna vadba pod vodstvom 
trenerjev bo na razpolago od 
ponedeljka do petka od 18. do 
2 0 . ure.

TPK Sirena iz Barkovelj orga
nizira letos tri tečaje jadranja v 
razredu Optimist za otroke od 
6 . do 10. leta. Prvi je že v teku 
in se bo zaključil 28. junija, dru
gi bo na vrsti od 1. do 12. julija, 
tretji pa od 15. do 26. julija. 
Podrobnejše informacije nudi 
ta jn iš tvo  društva ob pone
deljkih, sredah in petkih od 18. 
do 2 0 . ure in ob sobotah od 
14.30 do 17. ure (040 422696).

JK Čupa prireja v Sesljan- 
skem zalivu tri tečaje jadranja 
za otroke v razredu Optimist in 
Equipe. Prvi je že skoraj mimo, 
drugi in tretji pa bosta od 1. do 
12. julija in od 15. do 26. julija. 
Za informacije in vpisovanje je 
ob delavnikih (od 16. do 19. 
ure) na razpolago telefon 389 
8097063. Na slednji številki pa 
nudijo tudi pojasnila o štirih 
tečajih na jadralnih deskah, ki 
se bodo zvrstili od julija do prve 
polovice avgusta.

Teniška sekcija ŠZ Gaja s 
Padrič bo od polovice junija nu
dila možnost osnovnošolcem, 
da spoznajo tenis v edini sloven
ski teniški šoli na Tržaškem. 
Podrobnejše informacije in vpi
sovanja sprejemajo na sedežu 
ob torkih in četrtkih od 16.30 do 
19. ure na številki 389 8003486.

Letošnja ponudba poletnih 
kampov je torej na Tržaškem do
kaj raznolika in lahko zadovolji 
širok krog navdušencev. Neka
tera društva še izpopolnjujejo 
seznam poletnih aktivnosti, 
vsekakor pa lahko nudi celoten 
pregled nad dogajanjem urad 
ZSSDI v Trstu (od ponedeljka 
do petka od 8 . do 16. ure).

■ MR

EVROPSKO 
PLAVALNO 
TEKMOVANJE: LEA 
UŠAJ ODLIČNA  
DRUGA!

Na mednarodnem evrop
skem mitingu Luciana v plava
nju v Brescii, ki je poimenovan 
po prerano umrli plavalki pla
valnega kluba iz Brescie, je do
segla lep uspeh plavalka tržiške- 
ga plavalnega kluba Adria, in 
sicer v plavanju hrbtno na 100 
metrov. Lea Ušaj, letnik 1991, 
je nastopila v svoji kategoriji in 
dosegla v finalnem nastopu od
lično drugo mesto. Za njo se je 
uvrstila še ena slovenska pla
valka iz Slovenije, in sicer Ga
brijela Golob.

Plavalni miting v Brescii je bil 
izmeno kakovosten, saj so na 
njem nastopili plavalci in plaval
ke iz vse Evrope, dobro zastop
stvo pa je prišlo tudi iz naše de
žele, Slovenije in Hrvaške. Zato 
je uspeh Lee Ušaj dober obet 
za prihodnja tekmovanja. Lei 
gredo čestitke in želje, da bi po
gumno tekmovala še naprej!

PRED VVIMBLEDONOM
Teniški turnir, ki velja za naj

bogatejšega in najbolj prestiž
nega na svetu, je pred vrati, saj 
že potekajo turnirji, ki veljajo za 
"ogrevanje" za igro na sloviti

travi v VVimbledonu. Tako se je 
spet pojavila na igrišču v Londo
nu na turnirju v Eastbournu slo
vita češka legenda tenisa Marti
na Navratilova in je nastopila v 
tekmovalnem delu ter po osmih 
letih neigranja tenisa v prvem 
krogu za malo malico premaga
la 20 let mlajšo Tatjano Panovo; 
ni rečeno, da ne bo šla s poseb
nim vabilom tudi na prvi turnir 
sveta, kar VVimbledon vsekakor je.

Sicer pa so znani nosilci tako 
pri fantih kot pri dekletih. Tokrat 
ne bo nastopil lanskoletni zma
govalec Goran Ivaniševič, ki je 
lani poskrbel za legendarno 
zmago, s katero je zasenčil vse 
druge športne dogodke, saj je 
zmagal na koncu odlične karie
re. Goran je bil pred meseci ope
riran na ramenu in še vedno o- 
kreva. Na angleški travi ga bomo 
ljubitelji lepe igre in njegovih ser
visov gotovo zelo pogrešali. Pr' 
puncah sta na prvih dveh me
stih postavljeni sestri V V i l l i a m s :  

na prvem je Venus, sledijo vse 
ostale najboljše. Bo končno le 
Seleševa pokazala zobe in pono
vila svoje uspehe na drugih igH' 
ščih, VVimbledona pa še nima-

Pri fantih je na prvem mestu 
Hevvitt, drugi je Safin, sledijo vsi 
ostali najboljši, med katerim' 
sta tudi Pete Pištol in Andrejce 
Agassi, stara leva, ki še nis a 
rekla zadnje.

CREOTO
coonumvo
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no stremi po utrjevanju svoje 
prisotnosti tako v institucional
nih krogih, kjer se odloča o 
gospodarski problematiki kot 
v širši družbeni stvarnosti.

V razčlenjenem poročilu se 
je predsednik Marino Pečenik 
najprej zaustavil ob plodnem 
sodelovanju Združenja v pred
stavniških in upravljalnih orga
nih Tržaške trgovinske zborni-

(profesionalen pristop Urada 
za Evropo je pri Združenju pri
nesel zelo spodbudne uspehe), 
pa odličnega delovanja Servi
sa (podjetje je v večinski lasti 
Združenja in ima okoli 40 us
lužbencev), bil je govor še o 
aktivni soudeležbi v Program
ski konferenci SKGZ-SSO in o 
političnem dogajanju pri nas. 
"Vse organizacije manjšine, naj

ce in nadaljeval poseg s prob
lematiko vstopa Slovenije v Ev
ropsko zvezo. "Vsi, gospodar
ski operaterji in prizadete upra
ve, oblasti in institucije , ni
mamo jasne slike o vseh mož
nih učinkih, ki bodo gotovo po
gojevali in vplivali na lokalno 
gospodarstvo in na širši druž
beni okvir, ko bo prišlo do spro
stitve tokov in odprtja prosto
ra", je poudaril Pečenik in do
dal, da mora Združenje prav v 
tem okviru prepričljivo odigrati 
svojo vlogo in aktivno sprem
ljati dogajanje v našem prosto
ru. Odnosi z Deželo so v zad
njem času precej dobri, saj je 
po dolgih letih priznala Zdru
ženje kot ostalim enakovredni 
stanovski sindikat. Prejšnji me
sec pa je prišlo v Ljubljani do 
sporazuma o sodelovanju z O- 
brtno zbornico Slovenije, tradi
cionalno dobro je sodelovanje 
z Gospodarsko zbornico Slo
venije, s slovenskim parlamen
tom in vlado, tako da lahko od
igra Združenje v našem širšem 
prostoru kakovostno povezo
valno in propozitivno vlogo.

Zaskrbljujoča pa je že kro
nična stagnacija lokalnega go
spodarstva, zlasti pa izrazita 
kriza v trgovskem sektorju. Še

si bodo stanovske kot naša, ali 
predstavnice civilne družbe oz. 
čisto politične, niso same sebi 
namen in morajo dati doprinos 
naši narodni in tudi krajevni 
skupnosti, za kar so poklica
ne", je zaključil Pečenik.

V razpravi je bil predvsem 
govor o našem gospodarstvu 
po vstopu Slovenije v Evropsko 
zvezo. Še posebno je prišla do 
izraza nuja po združevanju ali 
povezovanju naših podjetij, ki 
se bodo edino tako lahko kosa
la z novo stvarnostjo; poleg 
tega pa moramo konkretneje 
poudariti specializirano ponu
dbo, ker jo namreč odjemalci 
vse bolj iščejo in je danes edi
na prava pot v uspeh. Nekateri 
diskutanti so poudarili skrb za 
slovenski obstoj in nego terito
rija in so zato z zadovoljstvom 
pozdravili sodelovanje na Pro
gramski konferenci. Še poseb
no pa je prišla do izraza potre
ba po čimvečji koordinaciji 
dela in po skupnih načrtih za 
prihodnost. Ob tem pa je tre
ba posvečati veliko energij sti
muliranju podjetništva in for
miranju mladih sil, saj je moč 
manjšinskega gospodarstva le 
v kvaliteti.



SLOVENSKI ATLETSKI KLUB (SAK) POSTAL KOROŠKI 
DEŽELNI PRVAK V NO G O M ETU

KOROŠKA: ZVEZDA 
NA NEBU SLOVENSKEGA 

ŠPORTA

N O G O M E T, SVETO VNO  PRVENSTVO /  ITALIJA : S O D N IK I NA Z A T O Z N O  KLOP. KAJ PA N O G O M ETAŠI?

PO FRANCOSKEM VVATERLOOJU 
ITALIJANSKI KOBARID

JANKO KULMESCH

Težave, s katerimi se koroški 
Slovenci soočajo na političnem 
področju, so znane, predvsem 
pa mučne. To velja tudi za vpra
šanje dvojezičnih napisov in 
slovenskega uradnega jezika - 
kljub zgodovinskemu uspehu 
mladega odvetnika Rudija Vou
ka, ki je v obeh primerih zgolj 
po zaslugi lastne samoiniciati- 
ve in vztrajnosti uspel pred av
strijskim ustavnim sodiščem. S 
svojim uspehom je dosegel, da 
so avstrijske oblasti prisiljene 
novelirati zakon o narodnih 
skupnostih v njegovih temeljih, 
s tem da je vrhovno sodišče 
razveljavilo krivično 25-odstot- 
no klavzulo, in spoznalo, da 
zadostuje za veljavnost sloven
skega uradnega jezika in topo
grafije najmanj 10 odstotkov. 
Kako se bo zadeva dokončno 
iztekla, pa je slej ko prej več kot 
odprto. Dunaj in Celovec, kjer 
igra Haiderjeva svobodnjaška 
stranka zelo vplivno, da ne 
rečem: odločilno vlogo, vseka
kor ne kažeta resne volje, da bi 
udejanjila razsodbe ustavnega 
sodišča.

nih, predvsem pa narodnopoli
tičnih, do vloge manjšinskega 
športa še vedno površen. Na
čelno jo  sicer pozitivno ocenju
jejo, ne gre zanikati tudi določe
ne pripravljenosti za finančno 
podpiranje športne dejavnosti, 
in vendar: vse premalo resno 
razmišljajo o dolgoročnejših 
strategijah, kako bi bilo mogo
če čimbolj učinkovito krepiti de
lovanje - in še posebej zavest - 
slovenskih športnih klubov v 
smislu njihovega narodnostne
ga poslanstva. To velja zlasti še 
za delovanje klubov, ki so urad
no dvojezični, v resnici pa abso
lutno prednjačita jezik in misel
nost večinskega naroda. Prav 
tako bi morali v večji meri na
menjati pozornost naraščaju, 
kajti za mnogo otrok in mladin
cev bi lahko bili slovenski šport
ni klubi prva slovenska šola.

Funkcionarji - svoje delo o- 
pravljajo ljubiteljsko - in nogo
metaši SAK, ki se z narodno 
skupnostjo ne čutijo povezani 
samo na nogometnem igrišču, 
so si od ustanovitve kluba pred 
več ko 30-imi leti naprej požr
tvovalno prizadevali za ure
sničevanje svojega poslanstva.

Z razliko do politike se kul
turno delovanje ne sooča s temi 
težavami in je v narodni sku
pnosti slej ko prej najbolj razgi
bano. Podobno razgibana in 
Pestra pa je tudi športna dejav- 
nost, predvsem na nogome
tnem področju - kjer so koroški 
Slovenci prav v teh dneh dose
gli velik uspeh: paradni konj slo
venskega športa na Koroškem, 
Slovenski atletski klub (SAK), je 
namreč postal deželni prvak in 
se tako po enem letu spet vrnil 
v avstrijsko regionalno oz. tretjo 
n°gometno ligo. Najmanj tako 
razveseljiva pa je tudi novica, 
ua je SAK po 31-ih letih konč
no dobil svojo domovino oz. 
lastno igrišče. Doslej je bil tujec 
na celovških igriščih in so ga 
njihovi lastniki bolj tolerirali 
kakor sprejeli kot dobrodošlega 
gosta.

In kakor za Slovence v Italiji, 
tako velja tudi za Slovence na 
koroškem pravilo: njihovo šport- 
n°  udejstvovanje je globljega, 
" e zgolj športnega pomena. 
Krepilo naj ne bi samo zdravega 
Quha v zdravem telesu, temveč 
Predvsem tudi zdravo narodno 
zavest in voljo do narodnostne- 
8® preživetja pri mladini. Zato 
_' moralo biti nesporno, zlasti 
Se s strani tistih, ki usmerjajo pri
zadevanja za ohranitev in plo- 

en razvoj narodne skupnosti, 
a Potrebuje manjšinski šport 

Vs°  Pozornost in podporo.
Na žalost je na Koroškem od- 

n° s pristojnih ustanov, šport

Za to si zaslužijo vse priznanje, 
zahvalo in podporo. Brez njih 
SAK zanesljivo ne bi bil to, kar 
si je s svojim vztrajnim in do
slednim delom zaslužil - zvezda 
na nebu izvirnega slovenskega 
športa na Koroškem.

MEDNARODNI
BALINARSKI
TURNIR

BK Mak prireja v soboto,
22. junija, XII. mednarodni ba
linarski turnir, posvečen spo
minu igralca in odbornika Jel
ka Petejana. Vsi ga imajo v le
pem spominu zaradi njegove
ga prizadevnega sodelovanja 
v pobudah vaške skupnosti, od 
nogometnega društva Juven- 
tina in zbora Oton Župančič 
do balinarjev.

Letos se turnirja udeležuje 
sedem društev iz Italije, štiri iz 
Slovenije in eno hrvaško dru
štvo. Tekme se bodo začele ob 
8.30 na igriščih v Štandrežu in 
Sovodnjah ob Soči. V primeru 
slabega vrem ena se bodo 
igralci pom erili na pokritih  
igriščih v Gradišču ob Soči.

Nagrajevanje, kateremu bo 
sledila družabnost, se bo pri
čelo ob 17.30 v balinarskem cen
tru ob telovadnici v Štandrežu. 
Organizatorji vabijo prijatelje 
in simpatizerje na ogled tekem 
in navijanje za nastopajoče.

ANDREJ CERNIC

Junijski popoldnevi z izredno 
visoko, skoraj ekvatorsko vroči
no ter neznosna soparica so v 
teh dneh spravili na kolena ves 
Apeninski polotok. Pri vsem tem 
pa tudi neusmiljeno pripekanje 
in pomanjkanje vode na jugu ni 
moglo v Italiji povzročiti take ka
tastrofe, kot jo je korejski nogo
metaš Ahn (na sliki) z odločil
nim zadetkom, ki je Trapattoni- 
jeve varovance izločil iz nogo
metnega svetovnega prvenstva. 
60 milijonov ljudi od Trsta do 
Pantellerije je po tem dogodku 
proglasilo nekajtedensko vse
državno žalovanje, ki bo predvi
doma trajalo do sklepa tekmo
vanja v Južni Koreji in na Japon
skem. Usoda se je v tem prime
ru z Italijani posebej poigrala. 
Ahn si namreč služi kruh prav na 
Apeninskem polotoku, natan
čneje v Perugi.

Tragedija zadobi razumljivej
ši okvir, če pomislimo, da so na 
SP-ju v Angliji leta 1966 največjo 
sramoto italijanskemu nogome
tu prizadejali prav tako Korejci. 
Takrat so bili za Italijane sicer u- 
sodni Severni Korejci, ki niso raz
polagali s profesionalno ekipo. 
Skeleča rana, stara 36 let, se še 
ni popolnoma zacelila, poraz iz
pred nekaj dni pa jo je ponovno 
boleče odprl. Italijanski ponos je 
bil s tem močno načet, predvsem 
glfcde na izredno važno mesto, 
ki ga zaseda nogomet in splo
šneje šport v življenju povpreč
nega Italijana. Šport je v Italiji 
večkrat močno vplival na po
membne dogodke v javnosti. 
Najznačilnejši tovrstni primer 
lahko najdemo že leta 1948. Po 
atentatu, ki ga je doživel takrat
ni voditelj italijanskih komuni
stov Palmiro Togliatti, je bilo o- 
zračje na Apeninskem polotoku 
zelo napeto. Pripravljali so se iz
gredi z zelo nevarnimi posledi
cami. Italijo sta takrat po mne
nju mnogih rešila prav dva šport
nika, kolesarja Gino Bartali in 
Fausto Coppi, ki sta bila različ
no politično opredeljena in ki sta 
premočno nadvladovala v vseh 
kolesarskih dirkah. Smešna sta 
dva dogodka, ki sta se zgodila 
kasneje. Po svetovnem prven
stvu leta 1970 so v italijanskem 
parlamentu razpravljali o pravil
nosti odločitve trenerja Valca- 
reggija, da na finalni tekmi proti 
Braziliji pusti na klopi golden bo- 
ya, Giannija Rivero. Leta 1998je 
v domu, ki gostuje zakonodaj
no vejo oblasti, zaradi nogome
ta prišlo celo do pretepa. Parla
mentarci so se prijeli za vrat, po
tem ko je nekaj spornih sodni
ških odločitev pripomoglo k te
mu, da je italijansko prvenstvo 
osvojila Juventus in ne Inter. Po
dobno ravnanje si lahko pričaku
jemo v naslednjih dneh. Že pred 
tekmo osmine finala z Južno 
Korejo so nekateri poslanci pre
dlagali ustanovitev posebne ko
misije, ki bi spodbujala ustrez
ne organe mednarodne nogo
metne zveze FIFA h globljemu 
preiskovanju napačnih sodni
ških odločitev v škodo italijan
ske reprezentance. V naslednjih 
dneh bodo predvidoma vsi vid
nejši politiki in javne osebnosti, 
ki se s športom ne ukvarjajo ne
posredno, postavljali na zatož
no klop "nestrokovnost" sodni
kov SP-ja in javno pozivali vse 
možne oblasti, naj se "take sramo
te" ne ponavljajo v prihodnosti.

Užaljenost italijanskih nogo

metašev in funkcionarjev itali
janske nogometne zveze je do 
določene mere upravičena. Če 
se omejimo na samo tekmo z J u- 
žno Korejo, je bila izključitev Tot- 
tija res pretirana. Tudi spornega 
off-sida, zaradi katerega je sod
nik razveljavil zadetek Damiana 
Tommasija, ni bilo. Sodnik je na
dalje prepogosto mahal z rume
nimi kartoni. Kljub temu pa itali
janska reprezentanca na svetov
nem prizorišču ni prikazala vse
ga svojega potenciala. Italijan
ska izbrana vrsta je največje po
manjkljivosti pokazala v graje
nju igre, za kar je zadolžena 
predvsem vezna vrsta. Strahovi 
glede kakovosti tehnične izpilje
nosti italijanskih sredinskih igral
cev so se izkazali za upravičene. 
Italijani so, z izjemo prve tekme 
proti Ekvadorju, težko gradili na
pade. Največkrat so se posluže
vali predložkov z bokov, ki jih je 
skušal čimbolje izkoristiti Vieri. 
Z udarci z glavo je Interjev napa
dalec večkrat zaposlil nasprot
nikove vratarje: od štirih golov, 
ki jih je dosegel na SP-ju, je dva 
zadel z glavo. To pa ni bilo do
volj. Italijani so proti Hrvaški, 
Mehiki in Južni Koreji v napadu 
igrali zelo nihajoče. Vieri je več
krat kot izgubljena duša taval po 
igrišču in čakal na natančen 
predložek. Mnogi soTrapattoni- 
ju očitali, da pošilja v igro take 
vezne igralce, ki sicer zelo do
bro razbijajo nasprotnikovo i- 
gro, a niso tako uspešni v graje
nju slednje. Napadalci niso imeli 
na razpolago dovolj dobrih žog. 
Ko so bili Italijani s trenutnim izi
dom tekme zadovoljni (trenut
no vodstvo proti Hrvatom in Juž- 
nokorejcem), so se še bolj zapr
li (menjava Gattuso-Del Piero 
proti Južni Koreji) in dokončno 
odrezali napadalce iz igre. V o- 
smini finala so morali nadalje 
azzurri nastopati brez obeh sre
dnjih branilcev, Neste in Canna- 
vara. Njuno odsotnost so Italija
ni posebej objokovali, potem ko 
so v 88 . minuti tekme proti Juž
ni Koreji z naivno napako v ob
rambi omogočili nasprotnikom 
izenačenje. Sledili so podaljški, 
zlati gol Ahna in vrnitev italijan
skih reprezentantov v domovino.

Presenečenja kot 
na tekočem traku

Polomu Francozov v predtek
movanju je sledilo še nekaj ne
pričakovanih odstrelov. V t.i. 
skupini smrti (skupina F) soz Ni
gerijci krajši konec potegnili prvi 
favoriti Argentinci. K temu je tre
ba seveda dodati, da so odločil
no tekmo proti Angliji nesrečno 
izgubili z minimalno razliko ena 
proti nič. Angleži so edini gol do
segli s pomočjo enajstmetrovke. 
Argentinci so na prvi tekmi z e- 
nakim izidom premagali Nigeri
jo, v tretji, odločilni tekmi pa so 
remizirali s Švedi. To jih je obso
dilo na izpad. Ker je nogomet dr
žavna športna panoga tudi v Ar

gentini, je bilo odzivov iz Bue
nos Airesa in drugih tamkajšnjih 
mest veliko. Selektorja Bielso so 
doma pričakali razjarjeni navija
či. V Argentini je namreč pred 
SP-jem vladalo veliko pričakova
nje za reprezentanco. Mnogi so 
jo imeli za najmočnejšo ekipo na 
Japonskem in Južni Koreji, po
leg tega pa so belo-modri nosili 
veliko odgovornost. Po neverjet
ni gospodarski krizi, ki je pred 
kratkim spravila državo na kole
na, bi morali nogometaši z odlič
nimi predstavami zopet dvigni
ti argentinski ponos. Do tega pa 
ni prišlo. Veron in soigralci so 
morali kovčke za vrnitev domov 
pripraviti po samih treh tekmah. 
Argentinska javnost ni štedila s 
kritikami. Selektorju so očitali, 
da ni nikoli poskusil napadalske
ga dvojčka Batistuta-Crespo. 
Tak primer je tudi italijanski jav
nosti dobro znan: na SP-ju leta 
1970 je italijanska izbrana vrsta 
razpolagala z dvema izredno ta
lentiranima nogometašema, Ri
vero in Mazzolo, ki ju trener ni 
nikoli hkrati poslal na igrišče. V 
primeru letošnje argentinske 
državne selekcije sta bila Batistu- 
ta in Crespo skupaj z Veronom 
najreprezentativnejša nogome
taša. Skupaj nista odigrala niti 
ene minute. Plaz kritik se je na 
Bielso vsul tudi zaradi predno
sti, ki naj bi jih bili deležni neka
teri igralci, posebej še "polšpica" 
Ortega. Slednji v treh tekmah ni 
pokazal nič posebnega, pa je 
vseeno odigral vse tekme v stan
dardni enajsterici. Končno je na 
Bielso letel še podoben očitek 
kot na selektorja francoske re
prezentance: (ne)vključitev mla
dih v izbrano vrsto. Pri tem so 
kritiki izpostavili tri nogometaše, 
ki se SP-ja niso udeležili: Riquel- 
meja, ki je po mnenju mnogih 
trenutno najboljši nogometaš 
vseh južnoameriških prvenstev, 
Solarija, veznega igralca, ki seje 
posebej izkazal v letošnji izved
bi Pokala prvakov v dresu Reala 
Madrida, in Saviolo, ki si je pri 
Barceloni zagotovil mesto v stan
dardni enajsterici in je v špan
skem prvenstvu že veliko pokazal.

Veliko razočaranje so svojim 
navijačem pripravili Portugalci. 
Slednji so se na SP predstavili kot 
izredno spektakularna ekipa, ki 
sicer ni bila med favoriti za kon
čno zmago, a bi po mnenju stro
kovnjakov lahko brez večjih te
žav dosegla četrtino finala. Figo 
in soigralci pa so se pokazali kot 
zelo neenotna ekipa z "brazil
skim sindromom". Moštvo je bi
lo na igrišču jasno ločeno na dva 
dela: pet igralcev je branilo svoja 
vrata, ostali pa so vseskozi napa
dali. Iz ene ekipe z desetimi igral
ci (ne upoštevajoč vratarja) sta 
tako nastali dve ločeni jedri, ki 
med seboj nista bili povezani. Če 
k temu dodamo, da se Portugal
ci ne morejo ponašati s kakovo
stnimi branilci, je vzrok neu

speha na dlani: izredno talenti
rani napadalci niso vajeni s pres- 
singom zaustavljati nasprotni
kov, poleg tega pa nekakovostna 
obramba z občasnimi napaka
mi sama ponuja na zlatem plad
nju nasprotnikovim nogometa
šem priložnosti za zadetek.

Mors tua, vita mea
S sklepom predtekmovalne

ga dela seje v Južni Koreji in na 
Japonskem zaključil prvi, mirnej
ši del tekmovanja. V drugem de
lu, od osmine finala naprej, ni več 
"popravnih izpitov". Vzpostavi se 
strogo pravilo preživetja moč
nejšega. Velikokrat na takih tek
mah igrajo odločilno vlogo bolj
ša fizična pripravljenost, solopo- 
teze nogometnih velemojstrov 
in ne nazadnje tudi kanček sreče.

V najbolj nezanimivi tekmi o- 
smine finala, Nemčija-Paraguay, 
se morajo srečni usodi zahvaliti 
nemški panzerji. Po dolgočasnih 
90 minutah, v katerih ekipi ni
sta nikakor blesteli, so namreč 
varovanci trenerja Voellerja v 88 . 
minuti zabili odločilni zadetek in 
se uvrstili v četrtino finala. Nem
ci niso pokazali lepe igre, pri
manjkuje jim nogometašev z iz
piljenimi tehničnimi sposobno
stmi. Njihova igra v napadu je 
zato večkrat predvidljiva: bočni 
igralci skušajo usmeriti svoje 
predložke v kazenski natančno 
na glavo napadalca Kloseja, ki 
je v zračni igri med boljšimi na 
SP-ju.

ZDA so prvič v svoji zgodo
vini dosegle uvrstitev v četrtino 
finala: to je izreden uspeh za dr
žavo, v kateri večina ljudi sploh 
ne pozna nogometa. Žrtve A- 
meričanov so v osmini finala bili 
favorizirani Mehičani, ki so ne
pričakovano podlegli napadom 
Arenovih varovancev. Izid tekme 
je toliko bolj presenetljiv, ker so 
Blanco in soigralci zelo solidno 
odigrali vse tri dvoboje v pred
tekmovalni skupini. Američani 
so po uvodni zmagi s Portugal
sko, za katero se morajo zahva
liti predvsem nasprotnikovi ob
rambi, remizirali z Južnokorejci 
in doživeli poraz proti eni slabših 
ekip letošnjega prvenstva, Polj
ski. Kljub temu so Američani 
proti Mehičanom odigrali zelo 
dobro in se tudi s sodnikovo po
močjo (nedosojena enajstme
trovka Mehiki) uvrstili v nasled
nji krog.

Med lepše dvoboje drugega 
dela SP-ja je treba nujno prišteti 
tekmo Senegal-Švedska. Afriška 
in severno-evropska ekipa sta 
najprijetnejši presenečenji leto
šnjega tekmovanja. Po izredno 
izenačeni tekmi, bi si napredova
nje zaradi lepe igre res zaslužili 
obe ekipi. Senegalski nogome
taši so z nogometno "domisel
nostjo" in fizično močjo že oča
rali ves svet, Švedi pa so se izka
zali kot zelo disciplinirana ekipa, 
ki jo je selektor odlično postavil 
na igrišče. Tekmo je odločil zlati 
gol Senegalca Camare. Švedi so 
morali tako zapustiti prvenstvo, 
kljub temu da so pokazali več od 
marsikatere ekipe, ki se je pre
bila v naslednji krog.

Zelo nenavaden par osmine 
finala je bil dvoboj Turčija-Japon- 
ska. Ekipi namreč ne sodita v no
gometni svetovni vrh. Ker so Ja
ponci gostitelji, jim je svetovna 
javnost na tekmi pripisala vlogo 
favoritov. Kljub temu pa so Tur
ki povedli že v dvanajsti minuti 
prvega polčasa in vodstvo obdr
žali vse do konca tekme.
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DRUGO
EVROPE

Novembra 1999 je Študijsko 
raziskovalni forum za kulturo 
priredil odmevni mednarodni 
posvet Drugo Balkana, o kate
rem so leta 2001 organizatorji 
izdali tudi obsežen dvojezični 
zbornik. Slo je za pobudo, ob ka
teri so se spletle mnoge prija
teljske vezi med kulturniki, ki pri
padajo različnim narodom (Slo
venci, Italijani, Hrvati, Srbi, Rusi) 
in veroizpovedim (katoliški, pra
voslavni, evangeličanski, judov
ski). V Ljubljani je kmalu zatem 
nastalo Kulturno umetniško dru
štvo Logos, ki je poleg drugih de
javnosti začelo tudi izdajati, v so
delovanju s Forumom za kultu
ro in drugimi ustanovami z Vz
hodne Evrope, mednarodno 
večjezično elektronsko revijo Lo
gos (www.kud-logos.si), v kate
ri objavljajo predvsem pripad
niki te nove mednarodne in 
medreligijske kulturne in prija
teljske mreže ter drugi somišlje
niki. Društvo je že izdalo nekaj 
knjig, katerih prva je bila zbor
nik Ekklesia-V kakšno duhovno 
skupnost verujem? Kmalu je k tej 
mreži pristopila tudi Deželna 
sekcija za F-Jk Mednarodnega 
inštituta Jacques Maritain iz Trsta.

S tem inštitutom in z dru
štvom Logos je goriški Forum za 
kulturo sklenil programski dogo
vor z nazivom Forum Orient -  
Occident. Naziv je v francoščini, 
ker se naslanja na izvirni naslov 
eseja ruskega misleca Nikolaja 
Berdjaeva L’Orient et 1'Occident, 
ki velja za eno temeljnih besedil 
krščansko-duhovnega razume
vanja Evrope. Dogovor obstaja 
predvsem v obvezi treh ustanov, 
da bodo priredile vsakih šest me
secev en simpozij, izmenično v 
Ljubljani, Trstu in Gorici. Dejav
nost se je začela meseca junija 
2001 v Ljubljani s simpozijem na 
temo Ruska religijska filozofija in 
sodobna misel. Sledil je meseca 
februarja letos simpozij v Trstu 
na temo Krščanska misel v dialo
gu s sodobnostjo. Prispevki s teh 
simpozijev so v različnih jezikih 
objavljeni na omenjeni elektron
ski reviji Logos.

Sedaj je na vrsti Gorica. Pri 
Forumu za kulturo smo se odlo
čili za tematiko, ki se naslanja na 
prvi prirejeni simpozij Drugo 
Balkana, na katerem je bila ena 
od misli, ki so se najbolj vtisnile 
v spomin prisotnim, ravno trdi
tev, da Drugo Balkana predpo
stavlja Drugo Evrope. Zato ta 
naslov in novi simpozij, na kate
rem bodo sodelovali ugledni 
predavatelji: Bruno Forte, najvi
dnejši italijanski in morda sve
tovni živeči teolog, ki bo govoril 
na temo Spraviti se z Drugim v 
današnji Evropi; Tatjana Goliče
va, krščanska filozofinja iz Rusi
je, pri nas znana predvsem iz let 
pred padcem berlinskega zidu 
kot zgledna in prodorna spreo- 
brnjenka, ki bo govorila na temo 
Ruska ideja in usoda Evrope; Pav
le Rak, slovensko-srbski duhov
ni pisatelj, ki bo govoril na temo 
Potovanja po zapuščenem evrop
skem gradbišču. Ker Forum O- 
rient-Occident daje precej pro
stora tudi mladim raziskoval
cem, ki so včlanjeni v tri ustano
vna društva, bosta sledila tudi 
dva krajša študijska prispevka, ki 
jih bosta posredovala Goričan 
Fabrizio Miani in Tržačan Pietro 
Tomasi.

Simpozij bo v soboto, 22. ju
nija, v dvorani goriškega pokra
jinskega sveta, na Korzu Italia št. 
55. Jutranji del se bo pričel ob 
9.30, popoldanski pa ob 15. uri. 
---------------- I ) H
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NIKAKOR 
NE MOREM

Naša šola torej omogoča, 
dokler je še slovenska, pogoje, 
v katerih se lahko razvija in utr
juje slovenska kultura. Šola, ki 
bi proizvajala le izučene tehni
ke, kateri bi se takoj in uspešno 
(finančno) vključevali v širšo 
družbo, nam ne more in ne 
sme biti dovolj. Res je, vsakdo 
potrebuje delo in zaslužek, 
toda oboje še ne zapolni teženj 
človeškega duha. Ta potrebuje 
notranje bogatenje in zavest 
pripadnosti. Tudi nebrzdano 
potrošništvo ne daje človeku 
pravega zadoščenja. Zato šola 
ne sme odgovarjati le potre
bam tržišča, pač pa zastaviti 
svoje delo tudi kot poslanstvo, 
kot skrb za kvaliteto in ne le za 
kvantiteto podanega znanja, 
torej tudi za plemenitenje po
sameznika kot člana skupnosti, 
tako da v njem vzbudi in goji 
čut za duhovne vrednote.

V naši šoli pa se zdi, da že 
začenja primanjkovati humani
stične naravnanosti. Ne opaža
mo več spodbujanja h kreativ
nosti in k moralnim vrednotam. 
Kakor da bi šoli manjkalo vere 
vase. Res je: živimo v novi dobi, 
z novimi zahtevami in z novimi 
možnostmi. Toda od tega do 
zavračanja vsega, kar je bilo, je 
velik razkorak. Ne moremo kar 
enostavno zavreči svoje zgodo
vine, svoje tradicije, saj gre za 
korenine, iz katerih rasemo in 
gradimo, zato jih ne smemo 
spodrezati otrokom, našemu 
upu za prihodnost.

Danes, ko vsi vemo vse in 
vsi delamo vse in se vsakomur 
zdi, daje (v svoji nepopolni ve
dnosti ali celo nevednosti) po
klican, da daje obče napotke, 
kako naj se skupnost obnaša, 
bi se morali najprej iskreno kot 
posamezniki zam isliti, nato 
stakniti glave in skupno ugo
toviti, kje in na kateri stopnji 
smo pristali kot narodna skup
nost.

Zakaj smo Slovenci v Italiji 
vse do danes obstali in ostali, 
kljub temu da so nas spodko
pavali na razne načine? Zato, 
ker smo bili budni (beri narod
no zavedni). Lahko je biti bu
den, dokler imaš sovražnika ja
sno pred sabo. Težko je spoz
nati, da moraš biti buden, ko 
se asimilacijski procesi odvi
jajo tiho in ko postaja pojem 
integracije različica pojma sve
tovno dobro. Potrošništvo, ki 
nas je hotelo poteptati kot po- 
sameznike, sega danes (v 
globalnejših oblikahI po nek
daj čvrsti skupnosti. Od naše 
vere v obstoj te skupnosti je 
odvisno, ali bomo nasedli va
bilu k napačno zamišljeni mul
tikulturnosti, k napačno prika
zani globalizaciji, k jalovemu 
zanikanju drugačnosti (kot 
nečesa, česar ne poznamo, se 
zaradi tega bojimo in moramo 
na vsak način uničiti). Morebi
ti pa se bodo zadnje iredenti
stične težnje nekaterih pred
stavnikov italijanske države 
izkazale celo za pravo dramilo 
našega "zamejskega" življa. 
Kdove! Predvsem pa si nehaj
mo kot starci ponavljati in pri
trjevati, češ: "Saj se ne splača!" 
"Saj se ne bo nič spremenilo." 
Vsak vzpon se splača, kljub ve
likim naporom, saj zavest, da 
nam je nekaj uspelo z lastnimi 
močmi, poplača vsako bolno 
malodušje in vliva poguma 
mlajšim.

S 1. S T R A N I

NAUK
ZADNJIH

Res, novi župan je prisegel 
tudi v slovenskem jeziku, ime
noval je tudi mlado Slovenko 
za občinsko odbornico za kul
turo  in šolstvo. Pa še: sam 
podžupan AN je nekje poz
dravil tudi slovensko. Je pa to 
tudi vse? Bo nova Retova upra
va znala najti pravi dialog z 
vsemi občani in n jihov im i 
pričakovanji?

Iz vsega tega bomo seve
da morali potegniti primerne 
zaključke. Med te spada tudi 
to, da moramo v volivce zau
pati in spoštovati njih odloči
tve. Konkretno: v Gorici smo 
to lahko jasno zaznali z zade
vo Scarano, ko se je njegova 
balotažna volilna povezava z 
desnico izkazala za fantoma- 
tično in puhlo oz. brezpred
metno.

O vsem tem lahko sedaj 
razmišljamo in razpravljamo. 
Naj bo nauk zadnjih volitev 
nam vsem koristen in naj služi 
še kot premislek vsem našim 
odgovornim političnim silam.

Z  2. S TR A N I

SLOVENIJA IN 
AVNOJSKI

Med razpravo v evropskem 
parlamentu o širitvi unije so bili 
pretekli teden v Strasbourgu 
posredno omenjeni tudi avnoj
ski sklepi. V odgovoru na zade
vno vprašanje, ali bi se lahko 
zgodilo, da bi se podobno kot 
o Beneševih dekretih odprlo v 
okviru vključevanja Slovenije v 
Evropsko unijo tudi vprašanje 
avnojskih sklepov, je predsed
nik odbora za zunanje zadeve 
v evropskem parlamentu Elmar 
Brok odgovoril, da to ni aktual
no in ni v nobenem smislu po
vezano s pogajanji za pristop 
Slovenije v unijo. Prav tako je 
zagotovil, da do omenjenega 
vprašanja v resolucijah parla
menta zagotovo ne bo prišlo.

Omenjeni evropski posla
nec iz Nemčije Brok je v pogo
voru z novinarji ob robu parla
mentarne razprave o širitvi še 
povedal, da je evropski parla
ment svoje končno stališče o 
Beneševih dekretih zavzel me
seca septembra na osnovi že 
naročene pravne analize o u- 
činkih omenjenih ukrepov. Po
udaril je nadalje, da ne sme pri
ti do zamud v predvideni širitvi 
in do postavljanja novih po
gojev državam kandidatkam. 
Večina vprašanj mora biti do
govorjena do prihodnjega ok
tobra, ko bo zasedal vrh unije.

Ob koncu zasedanja o širi
tvi je evropski parlament z veli
ko večino sprejel sklepno reso
lucijo, s katero poziva članice 
EU, naj v širitvenem procesu ne 
postavljajo novih ovir kandidat
kam. Po drugi strani naj čimprej 
zavzamejo skupna izhodišča za 
sklepni del pogajanj in s tem o- 
mogočijo zaključek pogovorov 
s kandidatkami po zastavlje
nem časovnem načrtu, to se 
pravi do konca letošnjega leta. 
To bi omogočilo vstop novih 
članic v EU leta 2004.

Končno je evropski parla
ment naslovil na bodoče člani
ce več opozoril oz. priporočil. 
Tako Sloveniji med drugim pri
poroča, naj v odnosih s Hrvaško 
nadaljuje prizadevanja za dogo
vor o še odprtih vprašanjih.

Z  2. STR A NI

VEČINA 
V ZAGATI

O pravih vzrokih in razlogih 
posebne avtonomije za F-J k go
vorijo uradne listine italijanske 
zakonodajne zbornice, kar itali
janska politika že cela povojna 
desetletja praviloma prikriva. Bili 
so celo časi, ko smo Slovenci v 
deželi F-Jk uradno bili le "nosil
ci posebnih interesov", saj nam 
dejansko niso priznali niti pravi
ce do lastnega imena! Na zače
tku 90. let pa so tedanji demokri
stjani in socialisti v prvi osebi po
skrbeli, da je Slovenska skupnost 
na volitvah 1. 1993 kratkomalo 
izginila iz deželnega sveta, ker 
je deželni zbor tako spremenil 
volilne predpise, daje edina slo
venska politična stranka izgubi
la svojega predstavnika v dežel
nem zboru, čeprav je na volitvah 
tedaj prejela deset tisoč glasov. 
SSk je s svojim predstavnikom 
bila prisotna v deželnem zboru 
od prvih volitev leta 1964 .

Ker je v deželi F-Jk tako zara
di referenduma kotzaradi krize, 
ki se odkrito kaže v vrstah Doma 
svoboščin, zlasti znotraj njego
ve vodilne sile Naprej Italija, po
stalo aktualno vprašanje novih 
volilnih predpisov, je prav, da 
spet stopi v ospredje tudi vpra
šanje slovenskega zastopništva. 
Slovenska narodnostna skup
nost ima pravico biti v politiki 
subjekt, kar pa se more uresniči
ti v našem primeru tudi s prisot
nostjo od manjšine neposredno 
izvoljenega predstavništva v de
želnem zboru. Kot smo slišali, 
pravna služba dežele F-Jk meni 
(ali je vsaj menila do pred nekaj 
meseci), da se vprašanje zajam
čenega zastopništva more rešiti 
le s spremembo posebnega sta

tuta, za kar pa je potreben ustav
ni zakon, ki zahteva kvalificira
no večino in dvojno branje v rim
skem parlamentu. Taka zakona 
je parlament sprejel letos dva
krat (23. in 31. januarja). S prvim 
zakonom je priznal italijanskim 
izseljencem pravico do 18 mest 
v obeh zakonodajnih zbornicah, 
z drugim vnesel spremembe v 
posebni statut Tridentinske Juž
ne Tirolske, od česar imajo ko
rist Nemci in Ladinci. To zgovor
no dokazuje, da se z dobro poli
tično voljo lahko zadovoljivo re
šujejo še tako kočljivi problemi.

Ne glede na to smemo upra
vičeno trditi, kako je spet napočil 
trenutek, ko se lahko sproži raz
prava o vprašanju, ki je in mora 
bitrpri srcu ne le vsakemu pripa
dniku slovenske narodnostne 
skupnosti, ampak tudi vsakemu 
resničnemu demokratu. Zato u- 
pamo in pričakujemo, da bodo 
politiki vzeli v poštev ne le vpra
šanje, kako naj se izvoli novi 
predsednik deželne vlade - ne
posredno ali posredno - ampak 
tudi vprašanje od naše narodne 
manjšine neposredno izvoljene
ga zastopništva v novem dežel
nem svetu F-Jk.V tej zvezi mo
ramo seveda spet opozoriti jav
nost, da sta tako Slovenija kot 
Hrvatska vprašanje zajamčene
ga zastopništva italijanske manj
šine zgledno uredili že ob roj
stvu obeh republik, tako da sta 
v parlamentih v Ljubljani in Za
grebu tudi od manjšine neposre
dno izvoljena poslanca. Naj še 
dodamo, daje italijanski manjši
ni po zakonu zajamčeno tudi 
predstavništvo v dvojezičnih ob
činah obeh sosednih republik. 
Toda o tem sredstva množične
ga obveščanja v Italiji molčijo 
kot grob, medtem ko se nezadr
žno in odkrito kriminalizirata o- 
ba naroda, slovenski in hrvaški.
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ITALIJANSKI
KOBARID

Angleži, Brazilci in Španci 
so svojo vlogo favoritov na pr
vih tekmah drugega dela u- 
pravičili. Angleži so z neverjet
no lahkoto premagali Dance, 
ki so bili po prvem delu med 
najprepričljivejšimi moštvi na 
prvenstvu. Z la ta  angleška 
dvojica Beckham-Owen seje 
končno razigrala in prikazala 
učinkovito in privlačno igro. 
Angleški selektor Sven Goran 
Eriksson lahko zato brez večjih 
skrbi čaka na četrtfinalno tek
mo proti Braziliji, ki bo po vsej 
verjetnosti ena najrazburljivej
ših tekem na SP-ju.

Brazilci so Belgijo prema
gali z dve proti nič, vendar s 
pom očjo sodniške napake. 
Belgijcem je bil namreč krivi
čno razveljavljen zadetek za
radi off-sida.

Carioce so nekoliko razo
čarali, saj so odpor trdoživih 
Belgijcev strli šele na koncu z 
goloma Rivalda in Ronalda. 
Veliko je s svojim nastopom 
tvegala tudi španska repre
zentanca. Potem ko je poved
la z zadetkom Morientesa, se 
je močno zaprla v obrambo. 
Trener Camacho je iz igre po
klical oba napadalca, tako da 
je, po izenačenju Ircev, v po
daljških Špancem trda predla. 
Kljub temu pa je tudi z njimi 
bila usoda dobrohotna. Po lo
te r iji ena js tm etrovk so se 
rdeče furije lahko veselile to
liko pričakovanega napredo
vanja.

so zares 
nebesa bližja! Svete 

Višarje.
Odkrijte čarobni svet, 
kjer se narava in duh 

stapljata v čudovito doživetje. 
Spoznajte, kako enostavno ^  

je priti semkaj, dovolj je stopiti 
v kabino žičnice.

NOVA ZICNICA VŽABNICAH (CAMP0R0SS0)
Ob d r ž a v n i  c e s t i

Vsak dan od 22. junija do 15. septembra 
Urnik:
Delavniki 9.00 - 17.15 • Prazniki 8.30 -18.15  
Sobote in nedelje 1.-2., 8.-9., 15.-16. junij 

21.-22., 28.-29. september 
5.-6. oktober

JU BILEJN A
ROMARSKO SVETISCE SVETE VISARJE
Urnik Svetih Maš: '
Delavniki 11 .00 -12 .00
Nedelje in prazniki 9.15- 10.00 - 11.00 !m  v/ 2 00-1500
I  \
V ' V / V
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